
بانک مرکزی اعلام کرد
خ رشد نقدینگی به ۳۲ درصد   کاهش نر

در بهمن ماه ۱۴۰۱
بانک مرکزی در پاســخ به گزارش یک روزنامه درباره شاخص های پولی 
مرتبط با تورم، ضمــن مرور اقدامات خود در چند مــاه اخیر برای کنترل 
عوامل پولی مرتبط با تورم، از کاهش نرخ رشد نقدینگی از ۳۹.۷ درصد در 

بهمن ۱۴۰۰ به ۳۲ درصد در بهمن ۱۴۰۱ خبر داد.
بانک مرکزی در پاســخ به گزارش روزنامه دنیای اقتصــاد با عنوان »آژیر 
حسگر تورم« جوابیه ای صادر کرد. در این جوابیه با اشاره به اقدامات بانک 
مرکزی برای کنترل عوامل بنیادین تورم و مرور آخرین آمار شاخص های 
پولی آمده است:وضعیت شــاخص های اقتصادی و تغییرات آنها همواره 
مورد توجه سیاســتگذاران اقتصادی کشــور بوده و در ســال جاری نیز 
برنامه های مربوط به کنترل تورم در چارچوب شــعار ســال »مهار تورم و 
رشــد تولید« با همکاری تمام دســتگاه های ذی ربط در دولت سیزدهم 
طراحی شده و در دست اجرا است.درباره شاخص های پولی اشاره شده در 
روزنامه »دنیای  اقتصاد« به  عنوان شــاخص های نشانگر انتظارات تورمی 
)رشد پول و ســهم آن از نقدینگی( لازم به توجه اســت، از نیمه دوم سال 
گذشته مجموعه عوامل مختلفی )عمدتا متاثر از انتشار اخبار منفی( منجر 
به بروز نااطمینانی و شکل گیری انتظارات منفی نسبت به تحولات بازار ارز 
و به تبع آن افزایش نرخ ارز بازار غیررسمی و تشدید انتظارات تورمی شده 

که رشد پول و افزایش سهم آن از نقدینگی را به همراه داشته است.
در هر حال با توجه به شــرایط موجود، سیاســتگذار پولی در راســتای 
مدیریت انتظــارات تورمی، کنتــرل تورم و کاهش ســیالیت نقدینگی، 
سیاست اصلاح نرخ های ســود )تصویب توسط شــورای پول و اعتبار در 
جلســه مورخ ۲۲ / ۰۹/ ۱۴۰۱( و اجرای آن از تاریــخ ۱۰/ ۱۱/ ۱۴۰۱ را 
در کنار پیگیری سیاســت احتیاطی کنترل رشــد ترازنامه شبکه بانکی، 
افزایش نسبت ســپرده قانونی در سطح شــبکه بانکی به میزان نیم واحد 
درصد )بند »۳« از چهل ونهمین صورتجلسه مورخ ۰۳ / ۱۰ / ۱۴۰۱ هیات  
عامل بانک مرکزی( و برخورد جدی با بانک های متخطی و ناســالم را در 
دســتور کار قرار داد که تداوم روند کاهشی رشــد نقدینگی در ماه های 
پایانی ســال۱۴۰۱ همچون ماه های گذشته را به دنبال داشته است )نرخ 
رشــد نقدینگی از ۳۹.۷ درصد در پایان بهمن مــاه ۱۴۰۰ طی یک روند 

نزولی به ۳۲ درصد در پایان بهمن ماه ۱۴۰۱ کاهش یافته است(.
همچنین، از دیگر اقدامات دولت و بانک مرکزی در راستای ثبات بخشی 
به اقتصاد می توان به عرضــه ارز در صرافی ها و بانک ها، عرضه ســکه در 
بــورس  کالا، راه اندازی مرکز مبادلــه ارز و طلا با هــدف ایجاد مرجعیت 
قیمت، افزایش حجم معاملات رســمی و ســهولت دسترسی متقاضیان 
بازار ارز و طلا و تامین ارز مورد نیاز واردات کالاهای اساسی در سامانه نیما، 
انطباق نقشه ارزی و تجاری کشور در جهت مدیریت مطلوب جریان منابع 
و مصارف ارزی و... اشاره کرد.انتظار می رود با اقدامات سیاستی اخیر بانک 
مرکزی و همچنین تحولات مثبت در عرصه سیاســت خارجی کشــور، 
در ماه های آتی ثبات در بــازار ارز افزایش و انتظارت تورمی و ســیالیت 

نقدینگی به روندهای تاریخی خود کاهش یابد.

بانک معاون وزیر نفت خبر داد

وشیمی در سال ۱۴۰۲ افزایش ۳ میلیون تنی ظرفیت صنعت پتر
خریدار  مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشیمی با اشــاره به اینکه ظرفیت تولید 
محصولات پتروشــیمی در حال حاضر ۹۲ 
میلیون تن برآورد می شــود، گفت: تا پایان 
سال و با افزایش ۳ میلیون تنی، این ظرفیت 

به ۹۵ میلیون تن بالغ خواهد شد.
 مرتضی شــاهمیرزایی در نشســت خبری 
چهاردهمین همایــش بین المللی صنعت 
پتروشــیمی ایران با بیــان اینکه ۱۰ طرح 
پتروشیمی امســال به بهره برداری خواهد 
رســید، افزود: این طرح ها از اردیبهشــت 
مــاه آماده خواهد شــد و میانگیــن هر ماه 
یک افتتاح برای صنعت پتروشیمی داشته 

باشیم.
وی ادامه داد: با توجه به نام گذاری ســال از 
ســوی رهبر معظم انقلاب به رشد تولید و 
مهار تــورم، به طور مشــخص بــه صنعت 

پتروشیمی اشاره دارد.
معــاون وزیر نفــت بــه اســتفاده از توان 
شــرکت های دانــش بنیــان در صنعــت 
پتروشــیمی اشــاره کرد و گفت: در حال 
حاضــر ۷۰ مجتمع تولیدی پتروشــیمی 
وظیفه تولید ۵۵۰ انواع محصولات پلیمری 

و شیمیایی را بر عهده دارند.
شــاهمیرزایی افزود: ظرفیت نصب شــده 
صنعت پتروشــیمی بالغ بر ۹۲ میلیون تن 

در سال است، اما عملکرد پایین تر است.
وی تاکید کرد: یکی از مهم ترین مشــکلات 
در این مســیر تامین خوراک و قطعات لازم 

مجتمع های پتروشیمی است.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با بیان اینکه صنعت پتروشــیمی به عنوان 
صنعت پایین دســت صنعت نفت به شمار 

می رود، ادامــه داد: ایجــاد ارزش افزوده از 
محصولات بالادســت از صنعــت نفت در 

پتروشیمی ها صورت می گیرد.
شــاهمیرزایی با تاکیــد بر اینکــه اکنون 
خوراک مورد نیاز بیــش از ۱۵ هزار کارگاه 
صنایــع تکمیلــی از صنعت پتروشــیمی 
تامین می شــود، گفت: بایــد محصولات 
جدید با هدف کاهش صــادرات در صنعت 
پتروشــیمی تولید شــود که نیازمند توان 

متخصصان و سرمایه گذاران است.
وی بیان کرد: باید از خام فروشــی به سمت 
ارزش آفرینی بــا تبدیل محصــولات خام 
و نیمــه خام حرکــت کنیم، زیــرا صنعت 

پتروشیمی برای سایر صنایع نقش پیشران 
دارد.

شــاهمیرزایی با اشــاره به اینکــه نیاز به 
برگــزاری همایــش بین المللــی صنعت 
پتروشــیمی بــه دلیــل تکمیــل زنجیره 
ارزش بیش از گذشته اســت، ادامه داد: در 
برخی مجتمع های بالادســت پتروشیمی 
محدودیت خوراک در فصول ســرد ســال 

وجود دارد.
معاون وزیــر نفت بــا تاکید بــر اینکه این 
همایــش می تواند آخرین دســتاوردها در 
صنعت پتروشــیمی را معرفی کند، گفت: 
با توجه بــه این موضــوع می توانیم زنجیره 

ارزش را تکمیل کنیم.
وی بــه برگــزاری چهاردهمیــن همایش 
بین المللــی صنعت پتروشــیمی ایران در 
هفته آینده و روزهای یازدهــم و دوازدهم 
اردیبهشــت اشــاره کرد و اظهار داشــت: 
صاحب نظران بیــش از ۱۵ کشــور در این 

همایش حضور خواهند داشت.
شــاهمیرزایی با اشــاره به اینکه در ۵ سال 
گذشــته این کنفرانس برگزار نمی شــد، 
ادامه داد: از جمله اهداف مهم این کنفرانس 
دعــوت از صاحب نظران و فعــالان صنعت 
پتروشیمی جهان است که می تواند به عبور 

از تحریم ها کمک کند.

ایــن مقــام مســوول همایــش صنعت 
پتروشــیمی مســیر را بــرای حضــور 
ســرمایه گذاران هموار خواهد کرد، گفت: 
این همایش در ۸ محور برگزار می شــود و 
هم زمان با برگزاری این کنفرانس ۴ کارگاه 

و نمایشگاه برگزار خواهد شد.
وی گفت: توجــه به بازار متانــول به عنوان 
یکی از پیشرانان اصلی با ظرفیت تولید ۱۳۰ 
میلیون تن در جهــان در این همایش مورد 

توجه قرار خواهد گرفت.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با تاکید بر اینکه بــا توجه به منابع نفت و گاز 
ایران،  مشــکلی برای کمبود خوراک ندارد، 
ادامه داد: پایداری خوراک پتروشیمی یکی 
از مهم ترین مزیت های ســرمایه گذاری در 
صنعت پتروشیمی ایران است. امیدواریم با 
توجه به جایگاه اول ایران در دارا بودن منابع 
نفت و گاز جهان، بتوانیم جایگاه اول صنعت 

پتروشیمی را نیز به دست بیاوریم.
شــاهمیرزایی با اشــاره به اینکــه صنعت 
پتروشــیمی از تولید ۱.۵ میلیــون تن در 
ابتدای انقلاب،  به ظرفیت تولید ۹۲ میلیون 
تن رسیده اســت، تصریح کرد: این ظرفیت 
تا پایان ســال به حدود ۹۵ میلیون تن بالغ 

خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه اغلب میادین نفت و گاز 
ایران در نیمه دوم عمر خود قرار دارد، گفت: 
باید الگــوی درآمد حداکثــری جایگزین 

صادرات حداکثری مواد خام شود.
معاون وزیــر نفت بــه تنــوع محصولات 
پتروشــیمی اشــاره کرد و افزود: این تنوع 
باعث کاهش آســیب تحریم ها بــر اقتصاد 

کشور در شرایط تحریم شد.

 حاشیه نشینی اطراف تهران در حد یک فاجعه

کوچ مستاجران به سوی چادرنشینی و بی خانمانی!
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سخنگوی کمیسیون اقتصادی خطاب به موافقان تثبیت نرخ ارز:
 چگونه فساد و رانت گسترده ناشی

خ ارز را نمی بینید؟  از سرکوب نر

پاسخ کشورها به برنامه آمریکا برای تبدیل دلار به  سلاح ارزی
رشد دلار زدایی در اقتصادهای جهان

وزیر نیرو:
وگاه ها با اتمام برنامه تعمیرات  همه نیر

برای تابستان امسال آماده باشند
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نگاهی به فیلم سینمایی »جنگ جهانی سوم«
مسخ شدگی

علیرضا مرادی   جنگ جهانی سوم در ادامه مسیر فیلم سازی هومن سیدی، 
تکمیل کننده تدریجی پازل روان شناسانه ای اســت که وی آن را در مغزهای 
کوچک زنگ زده مطرح کرد، در قورباغه مراحل آزمون و خطای آن را طی کرد 

و حالا اینجا در جنگ جهانی سوم، به یک بلوغ نسبی رساند.
فیلم، داستان کارگری به نام شکیب )با بازی محســن تنابنده( است که زن و 
فرزند خود را در زلزله از دست می دهد و به صورت تصادفی با دختری کر و لال 

به نام لادن آشنا می شود. 

دیدگاه

بررسی ها نشــان داده اســت که قیمت ها در املاک با 
قیمت های سایت  های فروش کمی متفاوت است.

بررسی قیمت مسکن در مناطق مختلف نشان می دهد 
قیمت واقعی مسکن در مناطق مختلف با قیمت هایی 
که در ســایت های اطلاع رســانی مانند دیوار و شیپور 
درج می شــود تفاوت معنا داری دارد به طور مثال در 
محله شکوفه و یا محله عارف خانه با ۱۰۰ میلیون رهن 
و ۱۰۰ هزار تومان اجاره می توان خانــه اجاره کرد و یا 
خانه با سن تقریباً ۲۰ سال را با متری ۴۷ میلیون تومان 
را خریداری کــرد در صورتی که ســایت های فروش 

براســاس دلخواه و نیــاز صاحبخانه قیمت 
گذاری می شود و این بازار دلیل برهم ریخته 

شدن بازار مسکن شده است.
یکی از مشــاوران املاک در میدان شــکوفه 
در نزدیکی شــهدا گفت: قیمت گذاری هایی 
که در سایت ها است ســلیقه ای بوده است و 
برخی از صاحبخانه ها که خانه را برای فروش 

می گذارند توقع دارند که آن قیمتی که در ســایت این 
فروش است فروخته شــود اما این اتفاق رخ نخواهد در 
این میان برخی از خانه هایی که در ســایت ها به فروش 

می رسد وقتی به املاکی برای قرارداد رجوع 
می کننــد و قیمت اصلی خانــه را میبیند یا 
پشیمان می شــوند یا تخفیف از صاحبخانه 

می گیرند.
وی در ادامه افزود: در حــال حاضر مردم به 
خرید خانه هایی که از ساخت آنها زمان نسبتاً 
طولانی می گذرد روی آورده اند چرا که این 
خانه ها ارزان تر اســت اما باید به این توجه کنند که این 
خانه ها دیگر بردی نخواهند داشــت و به نوعی سرمایه 

گذاری محسوب نمی شوند.

این مشــاور املاکی در ادامه از وضعیت اجاره ها گفت: 
در این منطقه اجاره ها نســبتاً سلیقه ای و توافقی است 
از ۱۵۰ میلیون تومان رهن و ماهــی ۱ میلیون تومان 
اجاره هست به بالا ولی باز در این منطقه اکثر اجاره ها با 

صاحبخانه ها توافقی انجام می دهند.
مشــاور املاک دیگری در خیابان مخبر شــمالی در 
منطقه هفده شــهریور به مهر گفت: مردم به سایت ها 
فروش زیاد اعتماد نکنند آنها قیمت گذار نیســتند؛ در 
این خیابان قیمت ها آنطور که در ســایت ها زده شده 

افزایش نداشته است.

مسکن

قیمت گذاری سلیقه ای دلیل برهم خوردن بازار مسکن

رئیس کل بانک مرکزی در جمع مدیران بانک ها اعلام کرد

 فرصت ۶ماهه بانک مرکزی
 به بانک های ناتراز  و تورم زا
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معاون حقوقی رئیس جمهور: 
و شکل گیری نظام  دفاع از حقوق دولت در گر

حقوقی منسجم است
معــاون حقوقــی رئیس جمهور کنــدی در حصول نتیجــه در برخی 
پرونده های حقوقی را ناشــی از قراردادهایی دانســت که در گذشته به 
امضا رســیده اند و گفت: راهکار برون رفت از این مسأله انسجام حقوقی 

دولت است.
»محمد دهقان« درباره ضرورت شکل گیری سازمان حقوقی منسجم 
در دولت، گفت: منظور از »سازمان حقوقی دولت« یک تشکل سازمانی 
نیســت، بلکه منظور انســجام حقوقــی در مجموعه دولت اســت که 

بخش های حقوقی دستگاه ها باید به هم پیوسته باشند.
معاون حقوقی رئیس جمهــور ادامه داد: بخش مهمی از اموال کشــور 
به دلیل نبود انسجام حقوقی در معرض سوءاستفاده گران قرار می گیرد 
و به خاطر دعاوی حقوقی نهادهای مختلف، بعضاً شــاهد تضییع حقوق 

دولت هستیم.
دهقان با اشــاره به نمونه هایی از این موارد توضیــح داد: قراردادهای 
داخلی یا خارجی که در دســتگاه های اجرایی به خاطر نداشتن تسلط 
دانش و تخصص حقوقی بلاتکلیف مانده، نه تنها به ســرانجام درستی 
نمی رسند بلکه هم به کشور خســارت وارد کرده و هم وقت چند کشور 
را تلَف می کنند و بعد از ســال ها درمی یابیم که علت به نتیجه نرسیدن 
پرونده های حقوقــی ناشــی از آن قراردادهایی بوده که در گذشــته 
نادرست به امضا رســیده اند.وی، برون رفت از این وضعیت را در ارتقای 
دانش حقوقی در مجموعه های حقوقی کشــور دانســت و متذکر شد: 
همگان دانش حقوقی کافــی ندارند و به همین خاطر به یک انســجام 
حقوقی نیاز داریم تا تمام دســتگاه های اجرایــی بتوانند در عین حال 
که خود تصمیم می گیرنــد، از نظرات تخصصی و کارشناســی مرجع 
حقوقی بالاتر بهره مند شــوند.معاون حقوقی رئیس جمهور اضافه کرد: 
وقتی از سازمان حقوقی دولت ســخن می گویم یعنی رابطه معنادار و 
ســازمان یافته  بیــن مجموعه معاونــت حقوقی ریاســت جمهوری و 
دســتگاه های اجرایی و دانشــگاه ها به عنوان مجموعه منسجم داشته 

باشیم تا دانش  حقوقی در کشور جریان یابد.
دهقان این را هم گفت که ما این اقدام را در دســتگاه های اجرایی آغاز 
و زیرســاخت های لازم را تا حــدودی آماده کردیم کــه البته نیازمند 
قانون گــذاری در این زمینه هســتیم تا نتیجه مجموعــه اقدامات، به 

ارتقای بیشتر سطح حقوقی کشور منجر شود.
وی بخش عمــده اختلافــات و تنازعات را ناشــی از ضعــف حقوقی 
دستگاه ها دانســت و تأکید کرد »شکل گیری سازمان حقوقی منسجم 
دولت در کاهش پرونده های حقوقی در قوه مجریه سهم مهمی خواهد 
داشت و بسیاری از مسائل در مجموعه حقوقی دولت ساماندهی شده و 

به دستگاه قضایی ارجاع نمی شوند«.

امیر خواجه فرد:
دشمنان به پیشرفت هوایی ایران اعتراف کرده اند

رئیس ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع گفت: دشمنان به پیشرفت 
هوایی ایران اعتراف کرده اند و در مقاله علمی، جنگنده کوثر را با اف ۳۵ 

مقایسه و اعلام کردند که این جنگنده قابلیت های بسیاری دارد.
 امیر خواجه فرد رئیس ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع در نشست 
مشترک دانشجویان این دانشــگاه، گفت: ما توانمندی های در سازمان 

صنایع هوایی و هدف ما ارتقای توان رزم است.
وی با اشاره به جایگاه دانشگاه فرماندهی و ســتاد ارتش ادامه داد: این 
دانشــگاه مســئول پرورش فرماندهان آینده اســت و ما اگر بخواهیم 
فرماندهان آینده ارتش را از نزدیک ببینیم باید به این دانشــگاه ســر 

بزنیم.
رئیس ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع ادامه داد: ســازمان صنایع 
هوایی وزارت دفاع در همه عرصه های هوایی صنایع مختلفی را دارد که 

در راستای ارتقای توان بازدارندگی کشور تلاش می کند.

امیر خواجه فرد هدف ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع را رهگیری 
تهدیدات دور ایستا، و پشتیبانی از صنایع هوایی دانست و گفت: در این 
راستا در عرصه ســاخت پهپادها و پرنده های با سرنشــین و بال ثابت و 

متحرک اقدامات بسیار خوبی را انجام داده ایم.
وی گفت: بســیاری از کشــورها با خریــد پیشــرفته ترین تجهیزات 
و جنگنده ها نیاز خــود را تأمین می کنند اما مــا در تهیه این تجهیزات 
به دلیل تحریم و فشــارها با محدودیت ها و فشــارهای گســترده ای 
روبرو هســتیم به همین دلیل به ســمت بازآماد و نگهداری و بازسازی 
تجهیزاتی که در دوران جنگ آسیب دیده بودند رفتیم. به عنوان مثال 
همه بالگردهایی که در جنگ آســیب دیده بودند را بازسازی کردیم و 

بعد از آن به سمت تولید بالگردها و جنگنده های بومی رفتیم.
رئیس ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع تولید پهپــاد را یکی دیگر 
از اقدامات این ســازمان اعلام کرد و گفت: بعد از آغــاز جنگ اوکراین 
روس ها به ما مراجعه کردند و از ما پرســیدند که چگونه ناوگان هوایی 
خود را آماده نگه داشــته ایم، این مراجعه اهمیت و بزرگی کار سازمان 
صنایع هوایی را نشــان داد که با وجود تحریم های گسترده توانسته ایم 

ناوگان بالگردی، تجاری و جنگنده های خود را آماده به کار نگه داریم.
امیر خواجه فرد در ادامه با اشــاره به برخی محصولات از جمله جنگنده 
کوثر، صاعقه، بالگــرد صبا، هواپیمایــی، موتور، بدنــه و پرنده های با 
سرنشــین و موشــک های کروز گفت: دشمنان بر پیشــرفت هوایی 
کشــور ما اعتراف کرده اند و در یک مقاله علمی جنگنــده کوثر را با اف 
۳۵ مقایســه کرده و اعلام کرده بودند که جنگنده کوثر از قابلیت های 

بسیاری زیادی برخوردار است.
وی پیشرفت های کشور در عرصه هوایی را نشــانه بلوغ صنعت هوایی 
کشــور دانســت و گفت: همه نیروهای ما از زمینی، هوایــی، پدافند 
و دریایی پهپــاد دارند و پهپادهای ما در میــدان رزمایش های مختلف 
و میــدان رزم واقعی محک خورده و توانمندی و قابلیت های بســیاری 
منحصر به فرد خود را اثبات کرده اند. یکــی از دلایلی هم که در دنیا به 

سمت پهپادهای ما تقابل وجود دارد همین است.
رئیس ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع با تاکید بــر اهمیت تجهیز 
نیروهای مسلح با تجهیزات بومی گفت: ما در ابتدا برای خرید تجهیزات 
اقدام کردیم اما به دلیــل تحریم موفق به این مهم نشــدیم اما امروز به 
توانی رسیده ایم که درخواســت های متعددی برای خرید و همکاری 
از کشــورهای مختلف دریافت کرده ایم.امیر خواجه فرد باور و اعتماد 
به توان و دانش داخلی را بسیار مهم دانست و گفت: متأسفانه در جامعه 
ما هنوز هم اعتماد به تولیدات داخلی پایین اســت؛ اما درخواست های 
متعددی که بــرای خرید تجهیــزات و پرنده ای بدون سرنشــین و با 
سرنشــین نشــانه جایگاه بالای این توان دارد پس باید توان داخلی را 

افزایش و باورهای خود را ارتقا دهیم.

تریبون

ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلــس خطاب 
به افرادی کــه مدافــع تثبیــت نــرخ ارز در دولت 
سیزدهم هســتند، گفت: چگونه رانت ها و فسادهای 
گســترده ای که بــا ارز ۴۲۰۰ تومانی توزیع شــد را 

نمی بینید.
طی هفته های گذشــته موضوع دلار زدایی از اقتصاد 
ایران بیش از گذشته مطرح می شــود که این عنوان از 
اساس مورد توافق و تاکید کارشناسان اقتصادی است 
اما در این میان برخی افــراد راه دلار زدایی از اقتصاد را 
ســرکوب نرخ ارز و تثبیت قیمت از سوی دولت عنوان 
می کنند، راهی که در همین چند ســال گذشته بارها 
تکرار شده و حاصلی جز فساد گســترده و توزیع رانت 

نداشته است. 

کارشناسان در این حوزه هشدار می دهند که 
تثبیت نرخ ارز به بهانــه دلار زدایی از اقتصاد 
ایران، بیراهه ای بیش نیست و دلار زدایی هم 

راه و روش خاص خود را دارد.
مهدی طغیانــی  در مورد تبعات ســنگین 
قیمت گذاری دســتوری و تثبیت دستوری 
نرخ ارز در اقتصاد کشور گفت: معتقدیم باید 

به سمت ثبات در بازار ارز برویم که حرف کاملًا درستی 
است، اما نباید تجربیات تثبیت نرخ ارز که قبلًا داشتیم 

دوباره تکرار شود.
سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس بیان داشت: 
برای ثبات بازار و آرامش داشــتن نرخ ها، مرکز مبادله 
ارز و طلا راه اندازی شد که اگر تقویت شود می تواند به 

ثبات بازار کمک کند.
طغیانــی در خصــوص تعییــن نــرخ ارز 
۲۸۵۰۰ تومانــی برای قیمــت پایه کالاها 
گفت: اگر بخواهیــم نرخ ارز را تثبیت کنیم 
بدون آنکه برنامــه ریزی دقیقی داشــته 
باشــیم و مدت زمان مشــخصی را داشته 
باشــیم، نمی توانیم تأثیر چندانی در ثبات 

نرخ ارز یا کالاها ایجاد کند.
نماینده مردم اصفهان اظهار داشــت: باید سیاســت 
گذار بداند که تصمیم احتســاب نرخ ارز کالاهای پایه 
بر مبنای ارز ۲۸۵۰۰ تومان، متعلق به ۶ ماه یا یکسال 
است و باید پس از این برهه برای خروج از این سیاست 
برنامه داشــته باشــیم؛ اگر اینگونه نباشــد تجربیات 

تلخ گذشته را که منجر به رانت گســترده در اقتصاد و 
آسیب جدی به تولید شد، بار دیگر این دوره نیز سپری 

خواهیم کرد.
طغیانــی در پایان در خصوص دیــدگاه افرادی که به 
معاملات شــفاف بورس کالا انتقــاد می کنند، گفت: 
معامله کالاها خارج از بورس یعنی ســهمیه بندی و 
صف کشیدن برای دریافت مواد اولیه با قیمت رانتی، 
اما از مســیر بورس کالا یک مرکز شــفاف اطلاعاتی 
برای سیاســت گذاران ایجاد شده اســت تا روند بازار 
و عرضه و تقاضا را رصــد کنند و بهتریــن تصمیم را 
برای مدیریت بازار اتخاذ کننــد از این رو دیدگاه افراد 
مذکور، ایرادات جدی و فســادهای فراوانی را در دل 

خود دارد.

چهره

خ ارز را نمی بینید؟ خ ارز:چگونه فساد و رانت گسترده ناشی از سرکوب نر سخنگوی کمیسیون اقتصادی خطاب به موافقان تثبیت نر

خریدار  در حالیکه همه پرســی موجود 
در قانون اساســی بــرای حــل چالش ها و 
بن بست های بی جواب اســت، این روزها به 
دستمایه برخی سیاسیون برای عوام فریبی 

و سودجویی سیاسی تبدیل شده است.
 در مراســم افطاری و دیدار دانشــجویان 
با مقــام معظم رهبری ســخنی از ســوی 
دانشــجویی مطــرح و پاســخ مدیریتــی 
مهمی از ســوی رهبری انقلاب مطرح شد، 
اما متأســفانه بوق های رســانه ای معاند با 
تحریف و ســیاه نمایی به دنبال وارونه نشان 

دادن واقعیت ها هستند.
دانشجویی در مراســم افطاری مقام معظم 
رهبــری می گوید: »بایــد از روز اول درباره 
مسائل مختلف رفراندوم برگزار می کردیم 
تا حساســیت به وجــود نیایــد.« رهبری 
انقلاب هم در پاســخ توضیح می دهند که: 
»در کجای دنیا برای همه مسائل رفراندوم 
برگزار می کنند؟« و دیگر اینکه: »مگر همه 
مردم کــه باید در رفراندوم شــرکت کنند، 
امــکان تحلیل آن مســئله را دارند؟ چطور 
می شــود رفراندوم کــرد، در مســائلی که 
تبلیغات می شــود کرد، از همه طرف حرف 
می شود زد. اصلًا یک کشــور را ۶ ماه درگیر 
بحث، جــدل، گفت وگو و دوقطبی ســازی 
می کنند برای اینکه یک مسأله ای رفراندوم 
بشــود. در همه مســائل رفراندوم بکنیم. 
یعنــی قضایا این جــوری نیســت که آدم 

این جور ساده از روی شان عبور کند.«
حال رسانه های معاند از این پاسخ برداشتی 
نادرســت را ترویج کــرده و مــدام بر طبل 
دروغین خــود می کوبند که مقــام معظم 
رهبری مخالف اصل رفراندوم است و مردم 
را شایســته اظهار نظر نمی دانند! در حالی 
که پاسخ رهبری اساســاً مغایرتی با اصل و 
فلســفه رفراندوم که در قانون اساسی به آن 
اشاره صریح شده است، ندارد بلکه یک تذکر 
صحیح و خردمندانه مدیریتی اســت. این 
پاسخ می خواهد فرق بین انتخابات و تعیین 
روش ها و مدیــران اجرایی را با عوام فریبی و 

ایجاد تنش و بحران نمایان کند.
در واقع رفراندوم برای موضوع های متعارف 
موجــب دوقطبی ســازی، تنــش و صرف 
هزینه های بی حاصل در جامعه می شــود، 
در حالی که ظرفیت رفراندوم و همه پرســی 
موجود در قانون اساسی برای حل چالش ها 
و بن بســت  های بی جواب است، نه فرصتی 
برای عوام فریبــی عده ای ســودجو که به 

دنبال بازی سیاسی هستند.

تصمیمات مهم پروازی یک خلبان با 
آرای عمومی مسافران گرفته نمی شود

بی تردید انجام کارها بر اساس روال و همراه 
تخصص و تجربه پیش مــی رود. مثلًا مردم 
حق دارند برای ســفر خود نوع وسیله مورد 
نظرشان را مشــخص کنند. اینکه با خودرو 
شخصی به ســفر بروند یا قطار یا کشتی و یا 
هواپیما، اما اگر هواپیما را مشخص کردند، 
آیا می توانند بــرای تصمیمات مهم پروازی 
بر اساس آرا عمومی، وارد موضوع تخصصی 

کنترل پرواز شوند؟
مثلًا ممکن است خلبان هواپیمایی در وسط 
آسمان و زمین به دلیل بدی آب و هوا مجبور 
به برگشت یا تغییر مسیر پروازی خود بشود. 
موضوعی کاملًا تخصصی که فقط نیروهایی 
در حد خــود او می توانند تصمیم بگیرند که 
چه کار کنند. در این صــورت آیا خلبان در 
حالی که جان ده ها مسافر را در اختیار دارد، 
برای تصمیمات سخت و مهم پروازی خود 
می تواند به آرا عمومی مســافرانش مراجعه 
کند؟ یا اگر در همان پرواز حال مســافری 
خراب شد، برای انتخاب مکان فرود، آیا باید 

به آرا عمومی مسافران توجه کند؟
واقعیت آن است که حکمرانی و اداره کشور 
کاری بســیار ســخت و تخصصی است. در 
حالی که مشــکلات زیــادی در بخش های 
مختلف پیش روی کشور و مسئولین است 
اما هیچکدام بدون راه حل نبــوده و در بن 

بست قرار ندارد.
راه حل هــای متعــدد تخصصی بــرای هر 

مشــکلی وجود دارد. اما ضعــف در اجرا و 
کوتاهی های برخی مدیــران اجرایی عامل 
بزرگ شدن خود مسائل شــده است. از این 
رو طــرح موضوع برگــزاری رفراندوم برای 
موضوعات مختلف کــه به راحتی با درایت 
مســئولین اجرایی و انتخابی کشــور قابل 
حل است پاسخی بی پایه و اساس، برای حل 

مشکلات کشور است.
این در حالی اســت که در همــه جای دنیا 
رفرانــدوم را برای موضوعات بســیار مهم، 
بدون پاســخ و بغرنــج مطــرح می کنند. 
موضوعاتــی در حد تعییــن تصویب قانون 
اساسی، اســتقلال یک منطقه یا پیوستن یا 

خروج از یک پیمان و اتحادیه مهم.
از ســوی دیگر به این نکته نیــز باید توجه 
داشــت که برگــزاری هرگونــه رفراندوم 
مستلزم طی برخی مراحل قانونی از مجلس 
تا شــورای نگهبــان بــوده و از تصمیمات 
مهم حاکمیتی اســت. این نشــان می دهد 
که حتی برگــزاری رفراندوم هم از مســیر 
انتخابات مجلــس می گــذرد. ضمن آنکه 
اساس انتخابات ریاست جمهوری و مجلس، 
شوراها و خبرگان رهبری نیز مراجعه به آرا 

عمومی است.

بن بستی که نیازمند رفراندوم باشد 
وجود ندارد

حمیدرضــا ترقی قائم مقام حــزب موتلفه 
اســلامی در گفتگــو با مهــر و در خصوص 
ســخنان رهبری انقلاب در مورد رفراندوم 
در مراســم افطــاری دانشــجویان، گفت: 
خوشــبختانه قانون اساسی کشــورمان به 
گونه ای تدوین شــده که هیچ بن بستی در 
یافتن راه حل برای مشــکلات کشور وجود 

ندارد.
وی افزود: به طور طبیعی وقتی بن  بســتی 
در تصمیــم  گیری و مشــخص کــردن راه 
حل نداشته باشــیم، نیازی نداریم که برای 
موضوعی خــارج از قواعد حاکم بر کشــور 
از مردم همه پرســی کرده و آنها را در برابر 
موضوعی قرار دهیم که به لحاظ تخصصی، 
فرصت و امکان بررســی و تحقیــق در آن 

موضوع را ندارند.
ترقی تصریح کــرد: در قانون اساســی در 
خصــوص امکان برگــزاری همه پرســی، 
شــرایطی برای آن قائل شــده اســت که 
مشخص می کند چه موضوعاتی می تواند به 

همه پرسی عمومی واقع شود.
این فعــال سیاســی اصولگــرا تأکید کرد: 
برای مشــکلی که غیــر قابل حل باشــد و 
دســتگاه های اجرایی و تصمیم گیر و حتی 
خود رهبــری نتوانند بــرای آن تصمیمی 
بگیرنــد، می تــوان رفراندوم برگــزار کرد 
که برای اثبات ضــرورت آن، حتماً باید دو 
ســوم نمایندگان مجلس این درخواست را 
تصویب کنند. در نهایت رهبری هم باید به 
لحاظ مصالح عمومی کشور آن در خواست 
را تأیید کنند.ترقی ادامه داد: در موضوعاتی 
که تاکنون در کشور مطرح شده هیچکدام 
به چنین معضلی در تصمیم گیری برخورد 

نشده است.

جریان هایی رفراندوم را برای تحمیل 
نظرشان بر نظام می خواهند

وی اظهــار داشــت: برخــی جریان های 
سیاســی به بهانه برگزاری رفراندوم، تقابل 
مردم و نظام است و با سیاست های تبلیغی 
با همکاری دشــمن تــلاش می کنند نظر 
خودشان را بر جامعه و نظام تحمیل کنند، 

بدون آنکه منافع کشور را در نظر بگیرند.
قائم مقــام حــزب موتلفه اســلامی بیان 
داشــت: از مجموعه طراحــان رفراندوم در 
طول این سال ها می شود استنباط کرد که 
اینها هیچکدام نظــر خیرخواهانه ای برای 
حل مشکلات کشــور ندارند. آنها به دنبال 
بسترسازی دو قطبی کردن جامعه و ایجاد 
تنش های اجتماعی و بی ثباتی در کشــور 

هستند.
وی تأکید کرد: طبیعی اســت برگزاری هر 
انتخابات در کشــور هزینه ســنگینی را بر 
نظام و دولت تحمیــل می کند بعلاوه اینکه 
وقت زیادی را از مــردم گرفته و ذهن آنان را 

از مسائل اصلی کشور منحرف می کند.

رفراندوم ها در جهان در سال های 
اخیر

باید گفــت در بریتانیــا و ایتالیا در ســال 
۲۰۱۶ رفرانــدوم برای خــروج از اتحادیه 
اروپا و تغییر کلــی قانون اساســی برگزار 
شد. دو ســال قبل از آن در سال ۲۰۱۴ و در 
اسکاتلند برای استقلال از بریتانیا رفراندوم 
برگزار شــد. همچنین کمی قبل از آن و در 
سال ۲۰۱۳ در سوئد رفراندوم عمومی برای 
اســتفاده از واحد پول مشــترک اتحادیه 
اروپا برگزار شــد که نمونه هایی از برگزاری 
رفراندوم در برخی کشــورها را می توان نام 

برد.
این در حالی است که آنانی که در انگلستان 
به جدایی از اتحادیه اروپا رأی دادند با دیدن 
آثار منفــی این تصمیم به نوعی پشــیمان 
شدند. طبق نظر ســنجی ها فقط در فاصله 
کوتاهی بعد از رفرانــدوم برگزیت، ۷ درصد 
شرکت کنندگان و رأی دهندگان که به این 
طرح رأی داده بودند، از کرده خود پشیمان 

شدند.

رفراندوم ها و انتخابات در ایران
در حالی کــه خیلی از کشــورها در منطقه 
مــا و حتی جهــان انتخابات ندارنــد و نوع 
حکومت هــای آنان یــا موروثی اســت یا 
کودتایی اســت. جمهوری اســلامی نوع 
حکومتش را بــه رفرانــدوم عمومی ملت 
گذاشت و قانون اساســی خود را دو بار و در 
دو رفراندوم جداگانه به آرا عمومی ســپرد. 
همچنین با انواع انتخابات ریاست جمهوری 
خبرگان رهبری و شوراهای شهر به  ّمجلس ّ

دنبال رأی عمومی ملت بوده است.
همچنین در اصل های ۵۹ قانون اساســی 
کشور آمده است: »در مســائل بسیار مهم 
اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و فرهنگی 

ممکن اســت اعمال قوه مقننــه از راه همه 
پرسی و مراجعه مستقیم به آرا مردم صورت 
گیرد. در خواســت مراجعه بــه آرا عمومی 
باید به تصویب دو سوم مجموع نمایندگان 

مجلس برسد.«
این در حالی اســت که بر اســاس ساز و کار 
تعیین شــده قانون، درخواســت رفراندوم 
باید بــه تصویــب دو ســوم از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی برســد و بعد از آن 
طبق اصل ۹۴ قانون اساســی و تفسیر ارائه 
شده توسط شــورای نگهبان، این تصمیم 
قوه مقننه باید مورد تأیید شــورای نگهبان 

برسد.

تنها انقلابی که حکومت و نامش را به 
رفراندوم گذاشت

محمدکاظم انبارلویی عضو شورای مرکزی 
حزب موتلفه اســلامی در گفتگــو با مهر و 
در خصوص ســخنان مقــام معظم رهبری 
در مــورد رفرانــدوم و در مراســم افطاری 
دانشــجویان، گفت: ما تنها انقلابی هستیم 
که بعد از پیروزی خود، نوع حکومت و نامش 
را به رفراندوم گذاشــتیم. همین طور دو بار 

قانون اساسی خود را به رفراندوم گذاشتیم.
وی افــزود: رفرانــدوم چیز بدی نیســت و 
می توانیم مسائل و مشکلاتی که نیاز به عزم 

و اراده ملی دارد از این طریق حل کنیم.
انبارلویــی ادامــه داد: در اصــل ۵۹ قانون 
اساسی که شــرایط آن را مشــخص کرده 
است، نمایندگانی که برای تصویب قوانین 
انتخاب شده و به مجلس رفته اند، می توانند 
با دو ســوم آرا به رفرانــدوم رأی دهند. هر 
چند تاکنون هیچکدام از آنــان به موضوع 
رفرانــدوم رأی نداده  اند و اصــلًا موضوعی 
نبوده که نیازمنــد این نظر ســنجی بوده 

باشد.

رفراندوم خواهی روپوشی برای 
پوشاندن ناکارآمدی ها است

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
با اشــاره به طرح موضوع رفراندوم از سوی 
برخــی مســؤولین، اظهار داشــت: آقای 
روحانی در زمان ریاست جمهوری خودشان 
و بعــد از آن، این موضــوع را مطرح کرد. در 
حالی که همــان موقع هــم در صلاحیت او 
نبود که آن را مطرح کند، چــون این امر در 

صلاحیت و اختیارات مجلس است.
این فعال سیاسی و رسانه افزود: در حالی که 
روحانی که خواستار رفراندوم بوده و هست، 
باید بگوید ما در حال حاضر چه مشکل غیر 
قابل حلی را داریم کــه مجبوریم به صورت 

رفراندوم از مردم بپرسیم.
وی خاطر نشان ساخت: آیا آن زمانی که در 
اوایل دوره ریاست جمهوری آقای روحانی 
و زمانی که از مردم خواســت برای گرفتن یا 
نگرفتن یارانه مجدداً ثبت نام کنند و بالای 
۹۰ درصد مردم خواســتار پرداخت یارانه 

شدند، این رفراندوم نبوده است؟
انبارلویی تصریــح کرد: در واقــع موضوع 
رفرانــدوم روپوشــی بــرای پوشــاندن 

ناکارآمدی و گریز از انجام وظایف توســط 
برخی مسئولین شده است.

مشکلات با علم و تدبیر مجلس
 و شوراها قابل حل است

وی با بیان اینکه مشــکلات بــا علم و تدبیر 
مجلــس و شــوراها کــه مــردم انتخابی 
می کنند، قابل حل اســت، تأکیــد کرد: در 
هیچ کجــای دنیا موضوعــات مهم امنیتی 
و فرهنگــی را بــه رفرانــدوم نمی گذارند. 
البته کشور یک سری مســائل اجتماعی و 
اقتصادی دارد که مســئولینی را برای حل 
آنان انتخــاب کرده ایم و اگــر نتوانند این 
مشکلات را رفع کنند دیگر در انتخاب های 

بعدی به آنان رأی نخواهیم داد.

جمهوری اسلامی بن بست ندارد
بی تردید ســاختار در جمهوری اسلامی به 
گونه ای است که بن بستی برای ارائه راه حل 
برای برون رفت از مشــکلات کشور وجود 
ندارد. قانون اساسی کشورمان ظرفیت های 
بزرگــی را برای تعیین تکلیــف موضوعات 
بســیار مهم و بدون راه حل در اداره کشور 
طراحی کرده اســت اما ایــن ظرفیت ها با 
شرایط خاص و روال قانونی خاص خود قابل 

اجرا است.
این در حالــی اســت برخــی از بازیگران 
سیاســی در کشــورمان در حالــی کــه 
از اختیــارات قابــل توجهــی برخــوردار 
بودند در مقابــل قصــورات و کوتاهی ها و 
ناکارآمدی هــای خود به دنبــال فرافکنی 
و موج ســواری و ســو اســتفاده از برخی 

مشکلات کنونی کشور هستند.

رفراندوم با وجود این همه انتخابات 
بی معناست

از جمله ایــن افراد حســن روحانی رئیس 
جمهوری سابق کشــورمان است که در چه 
دوران ریاســت جمهوری خود و چه در پی 
ناآرامی های پاییز گذشته موضوع رفراندوم 
را بارها مطرح کرده است. حسن روحانی در 
سال های ریاســت جمهوری خود نیز بارها 
از کلیدواژه رفراندوم بهره بــرد اما هیچ گاه 
برای عملیاتی کردن آن، اراده جدی از خود 
بروز نــداد. روحانی و یــاران اصلاح طلبش 
در هشت ســال تفوق سیاســی بر پاستور 
و داشــتن همراهی مجلس )طبــق قانون 
اساسی درخواست مراجعه به آرای عمومی 
در اختیار مجلس اســت( هیــچ گاه برای 
تحقق همه پرســی اقدام نکردند اما اکنون 
که در مهجوریت به ســر می برند، یک باره 
علم همه پرســی را بلند کرده انــد و مدعی 

مردم گرایی شده اند.

نباید اجازه عوام فریبی با رمز 
رفراندوم را داد

در تمام این ســال های پس از انقلاب شاهد 
برگــزاری انتخابات های مختلــف بودیم. 
اگر مشــکلات زیادی بخصــوص در عرصه 
اقتصــادی داریــم دلیــل آن کوتاهی ها و 
ضعف هــای مدیــران و برخی مســؤولین 
اجرایی بوده اســت لــذا نباید اجــازه داد 
رفراندوم رمز و بهانه ای بــرای عوام فریبی 
و موج سواری شــود.بدین ترتیب برگزاری 
رفراندوم برای موضوعاتی که قابل حل است 
و راه حل آن مشــخص است مستلزم صرف 
هزینه های بســیار و زمان چند ماهه است 
و در شــرایطی که عموم مردم و مســؤلین 
کشور برای حل مشــکلات خود تلاش کند 
دچــار دوقطبی های مخربی می شــود که 
آثار و تبعات آن بســیار پر هزینه تر از فواید 
یک رفراندوم اســت. ضمن آنکــه آنهایی 
که بر طبــل برگزاری رفرانــدوم می کوبند 
همان هایی هســتند که در زمان مسئولیت 
خود، پس از انتخاب شــدن در انتخابات به 
آرا انتخاب کننــدگان و گروه های ائتلافی 
خود پشــت پا زده و آنان را تــا پایان دوره 
خــود رنجاندند. پــس لازم اســت ادعای 
آنهــا را رفرانــدوم خواهــی نپذیرفت و در 

صداقت شان شک نکرد.
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سازمان توسعه تجارت خبر داد
 رشد ۲۳ درصدی صادرات ایران به ترکیه

 در سال ۱۴۰۱
 مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران از رشد ۲۳ درصدی 

صادرات ایران به ترکیه و گذشتن از مرز هفت میلیارد دلار خبر داد.
به گزارش سازمان توســعه تجارت، »فرزاد پیلتن« با اشاره به مبادلات 
تجاری ایران و ترکیه در ســال ۱۴۰۱ اظهار داشت: آمار ۱۲ماهه سال 
۱۴۰۱ گمرک ایران نشــان می دهد صادرات ایران به ترکیه در ســال 
۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ با رشــد ۲۳ درصدی از مرز هفت میلیارد 
دلار عبور کرده و از ۶ میلیارد و  ۷۹ میلیون دلار در سال ۱۴۰۰ به هفت 

میلیارد و ۴۵۰ میلیون دلار در سال ۱۴۰۱ رسیده است.
وی افزود: این ســطح از صادرات موجب قرار گرفتن این کشور در رتبه 
ســه طرف های صادراتی ایران در جهان و رتبه ۲ صادرات به ۲۱ کشور 

هدف توسعه صادرات ایران در سال ۱۴۰۱ شده است.
مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: مهم ترین 
اقلام صادراتی ایــران به عمان در ســال ۱۴۰۱ شــامل گاز طبیعی، 
آلومینیوم، اوره، پلی اتیلن، کاتد و قطعات کاتدویک از مس، مفتولات از 

مس، شمش و میله از آهن و فولاد و پلی اتیلن بوده است.
وی خاطرنشــان کرد: واردات ج.ا.ایران از ترکیه نیز در سال ۱۴۰۱ 
نیز نســبت به سال ۱۴۰۰ با ۱۵ درصد رشــد از ۵.۲ میلیارد دلار در 
ســال ۱۴۰۰ به حدود ۶ میلیارد دلار در ســال ۱۴۰۱ افزایش پیدا 

کرده است.

پیلتن با بیان اینکه ترکیه در ســال ۱۴۰۱ در رتبــه ۳ مبادی وارداتی 
ایران از جهان قرار گرفته اســت، گفت: مهم ترین اقــلام وارداتی ایران 
از ترکیه نیز در سال ۱۴۰۱ شــامل روغن دانه آفتابگردان، تراکتورهای 
جاده ای برای نیمــه تریلرها، ذرت دامی، موز، مولدها، جو، دانه ســویا، 
الیاف سنتیتیک، روغن خام ســویا و پودر جاذب و پلیمرهای اکریلیک 

جامد بوده است.

50 هزار خودرو تا آخر هفته به مشتریان تحویل داده می شود
و در کشور آغاز بزرگترین عرضه خودر

 دو خودروســاز بزرگ کشــور بزرگترین عرضه هفتگی خــود را آغاز 
می کنند و قرار اســت تا پایان هفته بالغ بر ۵۰ هزار خودرو به مشتریان 

تحویل داده شود که رکورد جدیدی محسوب می شود.
 با اتمام مراحل نوبت بندی در ســامانه یکپارچه فروش خودرو در هفته 
گذشته، مشخص شد که اکثر مشتریان در سال جاری محصول مدنظر 
خود را تحویل خواهند گرفت که همین مســئله ســبب کاهش شدید 

قیمت خودرو در بازار شد.
از صبح دوشنبه ۴ اردیبهشت فرآیند تحویل خودرو به مشتریان توسط 

ایران خودرو و سایپا در سطح بی سابقه ای شروع شد.
بر این اساس، دو خودروساز اصلی کشــور تا پایان هفته جاری مجموعا 
۵۰ هزار خودرو به مشتریان تحویل خواهند داد. این در حالی است که 
متوسط تحویل هفتگی خودرو در ســالیان اخیر حدود ۲۵ هزار خودرو 

بوده است.
ورود ۵۰ هزار خــودرو به بازار طی چند روز آینــده قطعا تاثیر مهمی بر 
بازار خواهد گذاشــت و انتظار می رود شــاهد نزول فاحش قیمت ها در 

بازار آزاد باشیم.

چگونه برای متولدین ۱۴۰۱ سهام دولتی بگیریم؟
والدین نوزادان متولد ۱۴۰۱ می توانند نســبت به دریافت سهام دولتی 

برای فرزندان خود اقدام کنند.
 

طبق ماده ۱۱ قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت مصوب ۲۴ 
مهرماه سال ۱۴۰۰، مجلس شــورای اســلامی دولت مکلف است به 
ازای هر فرزند که از ابتدای ســال ۱۴۰۰ متولد  شود، مبلغ ۱۰ میلیون 
ریال تا سقف سالانه ۱۰ هزار میلیارد ریال صرفاً جهت خرید واحدهای 
صندوق  های ســرمایه  گــذاری قابل معاملــه در بورس به نــام فرزند 
اختصاص دهد. این رقم برای سال ۱۴۰۱ برای هر فرزند متولد شده ۱۵ 
میلیون ریال تعیین شده است. برای سال های بعد نیز به مدت ۷ سال در 

قانون بودجه باید ارقام تعیین و تامین اعتبار شود.
طبق تبصره یک این ماده، هر ســال به میزان نرخ تورم سالانه اعلامی 
مرکز آمار ایران به مبلغ اشاره شده در این ماده اضافه می شود. همچنین 
طبق تبصره دو این ماده، سرپرســت مجاز اســت صرفاً نسبت به جابه 
جایی بین واحدهای صندوق های ســرمایه گــذاری موضوع این ماده 
اقدام کند. خارج کردن منابع مالی ناشــی از فروش واحدهای صندوق 
های سرمایه گذاری صرفاً پس از ازدواج یا در صورت عدم ازدواج پس از 

بیست و چهار سالگی مجاز است.
بر این اساس و طبق اعلام وزیر امور اقتصاد و دارایی، هر کدام از والدین 
متولدین سال ۱۴۰۱ می توانند از امروز به درگاه ملی دولت هوشمند به 
نشانی my.gov.ir مراجعه کنند و از طریق شماره گوشی همراه خود 
کد یکتایی را دریافــت و بعد وارد حوزه خدمات و مشــاوره های فرزند 
آوری می شوند؛ اسامی تمام متولدین ســال ۱۴۰۱ وجود دارد و از آن 

طریق اقدام می کنند.
البته بــرای آنکه مراجعه یکباره صــورت نگیرد از امــروز ثبت نام ابتدا 
برای نوزادان ســه ماه اول ســال ۴۰۱ ابتدایی در نظر گرفته شده است 
که از طریق سامانه کد یکتا دریافت کنند و ثبت نام سجامی آن از طریق 
دســتگاه حاکمیتی صورت خواهــد گرفت و یکی از ســهام مربوط به 

صندوق های قابل معامله را پدر یا مادر انتخاب می کنند.
مراحل ثبت نام والدین محترم متولدین ۱۴۰۱ به ترتیب شامل »ورود 
به پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند به آدرس my.gov.ir، ورود از 
طریق شماره همراه والدین فرزند و دریافت کد یکبار مصرف، مشاهده 
بخش داشــبورد و ورود به قسمت طرح تشــویق فرزندآوری، مشاهده 
اطلاعات فرزندان متولد ۱۴۰۱، انتخاب نام فرزنــد و درج تاریخ تولد، 
ارســال اطلاعات و نمایش اطلاعات فرزند، انتخاب بانک عامل و ســه 
مورد از صندوق های سهام، مشاهده پیام ثبت موفق و انتظار برای تأیید 

است.

بازار

رئیس اتحادیه فروشــندگان و عرضه کنندگان خودرو 
تهران گفت: در این هفته ۵۰ هزار دســتگاه خودرو به 
متقاضیان طرح یکپارچه تحویل داده می شــود که در 
صورت تداوم عرضه خودرو توسط خودروسازان، قطعا 

قیمت خودرو در بازار کاهش می یابد.
سعید موتمنی، با اشــاره به ثبت نام بیش از ۹۰۰ هزار 
متقاضی خرید خودرو در طرح یکپارچه عرضه خودرو، 
اظهار داشــت: از این تعداد ثبت نام کننده حدود ۸۰۰ 
هزار نفر متقاضی خرید خودرو از شرکت ایران خودرو 
و حدود ۴۰ هزار نفر نیز متقاضی خرید خودرو از سایپا 
هستند و سایر متقاضیان نیز متقاضی خرید خودرو از 

سایر خودروسازان داخلی کشور هستند. 
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران بیان داشت: از این هفته تحویل خودروهای ثبت 
نامی در طرح یکپارچه خودرو به مشتریان آغاز می شود 

می شود، مقرر شده اســت در این هفته ۵۰ 
هزار خودرو توسط خودروســازان به غیر از 
تعهدات قبلی به متقاضیان خرید خودرو در 
طرح یکپارچه عرضه شود ضمن اینکه گفته 
می شود به صورت هفتگی این میزان عرضه 

ادامه داشته باشد. 
وی افزود: شرکت سایپا متعهد شده که همه 

۴۰ هزار خودرو ثبت نامی در طرح یکپارچه را تا مرداد  
به ثبت نام کنندگان تحویل دهد.

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو 
بیان داشــت: ایران خودرو نیز عرضه خودروهای خود 
به مشــتریان را از ماه جاری آغاز می کند اما با توجه به 
تقاضای زیاد برای خودروهای این شرکت خودروساز 
که حدود ۸۰۰ هزار دستگاه اســت تحویل تعدادی از 
خودروهــای پرمتقاضی این شــرکت ماننــد دنا، پژو 

پارس و پــژو ۲۰۷ اتومات به ســال ۱۴۰۳ 
موکول شــده اســت. وی افزود: با توجه به 
این مســاله مقرر شــد که یکبــار دیگر در 
۵ اردیبهشت فرصتی در ســامانه یکپارچه 
فراهم شــود تا متقاضیان خریــد خودرو که 
نوبت آنها به ســال آینده موکول شده است 
بتوانند خــودروی خود را تغییــر دهند و به 
جای خودروهای پرمتقاضــی خودروهایی مانند رانا، 
تارا، شــاهین و یا ســایر خودروهای تولیدی توســط 
خودروســازان را انتخاب کنند تا  بدین وسیله تحویل 

خودروی این افراد نیز در سال ۱۴۰۲ صورت گیرد. 
موتمنی با اشــاره بــه تقاضای بســیار زیــادی برای 
محصولات ایران خــودرو و خصوصــا ۳ محصول پژو 
اتومات ۲۰۷، دنا پلاس و پژو پارس اظهار داشــت: در 
مجموع فاصله قیمت کارخانه تا بازار محصولات ایران 

خودرو زیاد اســت و در مورد این ســه خــودرو فاصله 
قیمتی چند صد میلیون وجود دارد لذا همین مســاله 
باعث شده تا تقاضا در ســامانه یکپارچه برای این سه 

خودرو بسیار زیاد باشد. 
وی با اشــاره به حدود ۴۰ هزار تقاضا برای محصولات 
ســایپا گفت: فاصله قیمت کارخانه تا بازار محصولات 
این شرکت خودروساز کمتر است لذا تقاضای کمتری 

نیز برای خودروهای این خودروساز وجود دارد. 
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران بیان داشــت: در صورت آغاز عرضه های مستمر 
خودرو در بازار قطعا قیمت خودرو در بازار شکسته می 
شــود و فاصله قیمت خودرو از کارخانه تا بازار کاهش 
می یابــد. وی اظهار داشــت: در بازار مشــتری صف 
نکشیده و قطعا عرضه این تعداد خودرو موجب کاهش 

شدید قیمت خودرو در بازار می  شود.

معاون وزیر جهادکشــاورزی گفت: بــا حضور اعضای 
شــورای قیمت گذاری و بــا حمایت دولــت، قیمت 
متعارفــی برای گندم تعیین خواهد شــد کــه به نفع 

کشاورزان باشد. شاهپور علایی مقدم که در یک برنامه 
تلویزیونی صحبت می کرد با اشاره به اینکه در شهریور 
۱۴۰۱ برای خرید تضمینی گندم قیمتی تعیین شد، 

افزود: در تعیین قیمت جدید گنــدم همه مولفه ها از 
جمله هزینه ها، دستمزدها، نهاده های کشاورزی، نرخ 
تورم، قیمت جهانی گندم، قیمت کشورهای همسایه، 

ســود متعارف برای بخــش کشــاورزی و همچنین 
هزینه هــای تبعی از جملــه حمل و نقــل، تعرفه ها و 

عوارض در نظر گرفته خواهد شد.

و خودر

گندم

ســمیرا ربیع  عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهــران و کارشــناس اقتصــاد مســکن 
گفت:دولــت نمــی تواند دخالــت خاصی 
برای موضوع اجاره نشــینی داشــته باشد. 
اجــاره داری صنعت خوبی بــرای موجران 
است چراکه بیش از هشــت میلیون خانوار 
در ایران مســتاجر هســتند. عمــلا دولت 
نمی تواند در قیمت دخل و تصرف داشــته 
باشــد و این فرایند، یک توافق بین موجر و 
مستاجر اســت و هر نوع برنامه دولت برای 

این موضوع، نتیجه ای نخواهد داشت.
نرخ اجاره بهای مســکن در ایران سرســام 
آور شــده است.تقریبا در شــهرهای بزرگ 
۷۰درصد حقــوق جامعه کارگری کشــور 
برای یک خانه مناسب می رود. این وضعیت 
به حتم مشکلات گسترده ای را برای جامعه 

و دولت ایجاد می کند.
وقتی ۷۰ درصد حقوق جامعه کارگری یک 
کشــور برای اجاره بها می رود به این معنی 
اســت که بخش قابل توجهی از درآمد آنها 
صرف مسکن می شود و درآمد قابل تصرف 
کمتری برای ســایر نیازهای ضروری مانند 
غذا، مراقبت های بهداشتی، تحصیلی برای 
آنها باقی می گــذارد. ، و حمــل و نقل این 
وضعیت می تواند مشکلات متعددی را برای 

جامعه و دولت ایجاد کند، از جمله:
۱. افزایش فقر: نرخ بالای اجاره بها می تواند 
مردم را به سمت فقر سوق دهد، به خصوص 
کســانی که در حــال حاضر بــرای گذران 
زندگی خود در تلاش هستند. این می تواند 
منجر به نابرابری اجتماعی و افزایش شکاف 

بین فقیر و غنی شود.
۲. کاهش رشــد اقتصادی: زمانــی که افراد 
درآمد قابل تصرف کمتری دارند، تمایل دارند 
کمتر برای اقلام غیر ضروری هزینه کنند که 

می تواند رشد اقتصادی را کاهش دهد.
۳. افزایش بی خانمانی: اگر مــردم نتوانند 
مســکن بخرند، ممکن اســت بی خانمان 
شــوند که می تواند منجر به طیف وسیعی 

از مشکلات اجتماعی مانند مسائل بهداشت 
روانی، سوء مصرف مواد و جرم شود.

در این راســتا دولت می تواند برای رفع این 
مشــکلات، اقدامات را در دســتور کار قرار 

دهند به طور مثال:
۱. اجرای کنترل اجاره بهــا: دولت می تواند 
نرخ های اجــاره را تنظیم کنــد تا اطمینان 
حاصل شــود که بــرای جامعــه کارگری 

مقرون به صرفه است.
۲. اعطای یارانه: دولت می تواند به خانواده 
های کم درآمد کمک مالی کند تا در تامین 

هزینه مسکن کمک کند.
۳. افزایش عرضه مسکن ارزان قیمت: دولت 
می تواند در ســاخت واحدهای مســکونی 
ارزان قیمت ســرمایه گذاری کند یا توسعه 
دهندگان خصوصی را برای ســاخت چنین 

واحدهایی تشویق کند.
۴. بهبــود حمل و نقل عمومــی: دولت می 
تواند زیرساخت های حمل و نقل عمومی را 

بهبود بخشد تا رفت و آمد مردم به محل کار 
را از مناطق مقرون به صرفه تر آسان تر کند.

به طور کلــی، دولت بایــد رویکردی جامع 
برای رســیدگی به موضوع نرخ بالای اجاره 
بها اتخــاذ کند و اطمینــان حاصل کند که 
مســکن برای همه اعضــای جامعه مقرون 
به صرفه اســت اگر این مهم از سوی دولت 
مورد توجه قرار نگیرد می تواند به گسترش 
آســیب های اجتماعی ختم شود و از سوی 

دیگر ناآرامی اجتماعی ایجاد کند.
بیــت الله ســتاریان، عضو هیئــت علمی 
دانشــگاه تهران و کارشناس اقتصاد مسکن 
در خصوص اینکه چقدر راهکارها و سیاست 
های دولت در راستای حمایت از مستاجران 
است، گفت: دولت نمی تواند دخالت خاصی 
برای موضوع اجاره نشــینی داشــته باشد. 
اجــاره داری صنعت خوبی بــرای موجران 
است چراکه بیش از هشت میلیون خانوار در 

ایران مستاجر هستند.

دولت توانایی کنترل بلندمدت بازار 
اجاره مسکن را ندارد

وی گفت: تنها کاری که دولت ها در اینگونه 
مواقع می تواننــد انجام دهند این اســت 
که یک فرصت بــرای برنامه ریــزی برای 
خودشــان بخرند. این فرصت همان کمک 
به مستاجر اســت. مثلا تســهیلاتی برای 
افزایش پول پیش مســتاجران در نظر می 
گیرند. این برنامه های دولــت کوتاه مدت 
است و نهایتا تا چند ماه بتواند نتیجه داشته 
باشــد. در حالیکه بهترین برنامه در بهترین 
شرایط و در حالی که ســالانه یک میلیون 
مســکن هم تولید شــود، حداقل ۱۰ سال 
طول می کشــد که نتیجه دهد. البته با این 
ســاختار اقتصاد کلان، که فاقــد ابزارهای 
مالی بــرای کنترل تورم اســت، به نظر می 
رســد که همان برنامه بلندمدت هم امکانی 

برای تحقق ندارد.
ســتاریان افــزود: در چنیــن شــرایطی، 

مســتاجران ناچار به حاشــیه نشینی می 
شوند. حاشیه نشینی، یک موضوع پیچیده 
و چند وجهی است که عوامل متعددی بر آن 

تاثیر می گذارد.
 نخست، ســاختار اقتصاد کلان کشور است 
کــه در آن، بــه اقتصاد شــهرهای کوچک 
و روســتاها توجهی نمی شــود. این یعنی 
تمرکز اقتصادی بر کلان شهرها و شهرهای 
بزرگ است. اینها نشــان از نداشتن آمایش 
سرزمینی است که باعث می شود مسئولان 
نبینند که در فلان گوشه کشور، چه اتفاقی 
از نظر اقتصادی چه در حال رخ دادن است و 
چرا مردم از این شهرها و روستاها به مناطق 

پر جمعیت مهاجرت می کنند.

حاشیه نشینی اطراف تهران یک 
فاجعه است

این استاد دانشگاه تهران افزود: دومین مورد 
مهم، مهاجرت معکوس است. زمانی مشکل 
تامین مسکن به وجود می آید که کسی که 
انتظار داشت در همان محله خودش اجاره 
نشین باشد، می بیند چنین توانایی را ندارد 
و ناچار به مهاجرت بــه مناطق پایین تر می 
شــود. مهاجرت معکــوس ناهنجاری های 

اجتماعی و فرهنگی ایجاد می کند.
وی در پایان گفت: مدتهاســت که سالیانه، 
در کلانشــهرها، حدود ۴ درصد به حاشیه 
نشینی در اطراف شــهرهای بزرگ افزوده 
می شود ولی این رقم در دنیا، زیر یک درصد 

است. 
شــهر تهران ســالانه حدود ۴ تــا ۵ درصد 
افزایــش حاشــیه نشــینی دارد کــه این 
یک فاجعه اســت. این یعنی شــهر بعد از 
۲۰ ســال دو برابر بزرگ می شود! و حاشیه 
نشــینی تهران بعد از همین ۲۰ سال، برابر 
خود تهران می شــود. در این شرایط، تلاش 
دولت ها برای ساماندهی ناهنجاری های و 
معضلات اجتماعی، به نتیجــه ای نخواهد 

رسید.

و انتخابی برای نوبت های سال 1403  امکان تغییر خودر

معاون وزیر جهادکشاورزی:قیمتی برای گندم تعیین خواهد شد که به نفع کشاورزان باشد

پاسخ کشورها به برنامه آمریکا برای تبدیل دلار به  سلاح ارزی

رشد دلار زدایی در اقتصادهای جهان

خریدار  روند دلار زدایی که از سال ۲۰۱۱ 
توســط چین و روسیه آغاز شــد، به تازگی 
در دســتور کار اقتصاد های نوظهوری نظیر 
هند، برزیل، اندونزی، عربســتان و امارات 
قــرار گرفته اســت و این کشــور ها فرایند 
جایگزینی دلار با ارز های محلی به خصوص 

یوان را در روابط تجاری خود آغاز کرده اند.
 اخیرا شاهد شتاب گرفتن روند دلار زدایی 
)dr – dollarization( بــه صورت عملی 
در جهان بــه ویژه در اقتصاد هــای در حال 
توسعه هستیم که این موضوع به تازگی در 
کشور ما به صورت تئوریک به یک بحث داغ 
تبدیل شــده و به نظر می رســد تا عملیاتی 
شدن آن گام های زیادی وجود داشته باشد.

روند دلار زدایی که از ســال ۲۰۱۱ توسط 
چیــن و روســیه آغاز شــد، بــه تازگی در 
دســتور کار اقتصاد های نوظهــوری مانند 
هند، برزیــل، اندونزی، عربســتان، امارات 
و به طور کلی کشــور های عضو بریکس )به 
جز کشــور های آفریقایی( قرار گرفته و این 
کشــور ها فرایند جایگزینی دلار با ارز های 
محلی به خصوص یــوان را در روابط تجاری 

خود آغاز کرده اند.
بــر خــلاف موضع گیری های سیاســی و 
احساسی برخی کارشناســان اقتصادی در 
ایران، دلار زدایی یک »انتخاب داوطلبانه« 
توسط کشــور های مذکور نیست بلکه یک 
 پاســخ اجباری  به تبدیل دلار به یک سلاح 

ارزی اســت.دولت آمریکا طــی دهه های 
اخیر همواره کســری بودجه داشــته و از 
روند رو به ازدیاد مخارج رنــج می برده و در 
واقع تورم ناشــی از تامین مالی این مخارج 
را از طریق دلار به دیگر کشــور های جهان 
صادر کرده و همین تغییرات پر شــتاب در 
سیاست گذاری پولی آمریکا در کنار مسائل 
ژئوپلتیک عوامل اصلــی دلار زدایی در دنیا 

به شمار می آیند.
هر چند پایان دادن به تسلط دلار بر تجارت 
و اقتصاد جهان هدف آســانی نبوده اما روند 
دلار زدایی توسط کشــور های که بیشترین 
ذخایــر ارزی در جهــان را در اختیار دارند 

بسیار با اهمیت است.
بر اســاس آخرین آمار اعلام شــده از سوی 
صندوق بین المللی پــول در مارس ۲۰۲۳، 
چیــن بــا ۳۴۸۰ میلیــارد دلار در حدود 
۳۰ درصــد از مجموع ذخایــر ارزی جهان 
)۱۱۹۶۲ میلیــارد دلار( را در اختیار دارد 
و بعــد از آن ژاپن با ۱۱ درصد، ســوئیس با 
۸ درصد، روســیه بــا ۶ درصد، هنــد با ۵ 
درصد، تایوان بــا ۴.۵ درصد، هنگ هنگ با 
۴.۲ درصد، عربستان ســعودی با ۴ درصد، 
کره جنوبی با ۳.۷ درصد و ســنگاپور با ۳.۵ 

درصد در رتبه های بعدی قرار دارند.
بر اســاس همین آمار مجموع ذخایر ارزی 
اقتصاد های نوظهور کــه روند دلار زدایی را 
آغاز کرده انــد بیــش از از ۶۰ درصد ذخایر 
ارزی جهــان را در برمی گیــرد. در ژانویه 
۲۰۲۳ مقامات سنگاپور از تلاش برای برای 
دلارزدایی صحبت کرده اند و هند با امارات 
و روســیه بر تجارت غیر دلاری و استفاده از 

روپیه به تفاهم رسیده اند.
همچنین عربســتان در ۴۸ ســال گذشته 
برای اولین بار اعلام کرده اســت که درهای 
تجارت نفتی این کشــور با چیــن و دیگر 
کشور ها با ارز های غیردلار باز است. امارات 
نیز طرح متنوع سازی واحد های پولی مورد 
استفاده در معاملات نفتی خود را آغاز کرده 
اســت. اندونزی طرح جایگزینی سیســتم 

پرداخت داخلی را راه اندازه کرده است.
همچنین برزیل و آرژانتیــن در مورد ایجاد 
یک واحد پولی مشــترک بــرای دو اقتصاد 
بزرگ آمریکای جنوبی به تفاهم رسیده اند، 
بانک مرکزی مصــر نیز از ایجاد شــاخص 
ارزی جدیــد بــرای دوری از دلار در مصر 
خبر داده است.روســیه و چین نیــز که از 
ســال ۲۰۱۱ آغاز گر این روند بوده اند. همه 

ارقام و سیاست های مذکور به معنای نقش 
فوق العاده ای اقتصاد های در حال ظهور در 
فرایند جدید دلار زدایی و حرکت از سیستم 
پولی تحت تســلط آمریکا به یک سیســتم 
پولــی چند قطبــی مبتنی بر روابــط دو یا 
چندجانبه و افزایش نقش یوان در سال های 
آتی است.حال در چنین وضعیتی که تسط 
دلار موجب تزریق تورم، خروج ســرمایه و 
کاهش ارزش پول ملی در کشور های جهان 
شده، منطقی اســت که اقتصاد ایران تمام و 
کمال به دلار وابســته بماند و روند دوری از 
دلار در معاملات دو یا چند جانبه منطقه ای 
را آغاز نکند؟ آغاز همکاری های بین بانکی 
و تسویه ای با چین و روســیه که در یک ماه 
اخیر در دستور کار بانک مرکزی قرار داشته 
به هیچ بــه معنــای دوری از روابط جهانی 
نبوده و اتفاقا بر مبنــای کاهش هزینه های 

تسویه بین المللی و تسهیل آن است.
از طرفــی احیــای اتحادیه پایاپای آســیا 
)ACU( توســط بانــک مرکــزی ایران و 
برگــزاری اجــلاس آن در همیــن ماه در 
تهــران در جهت همین موضوع و تســهیل 
تسویه بین المللی با کشور هایی مانند هند، 

پاکستان و سریلانکا می باشد.



یک مقام مسئول وزارت علوم تاکید کرد

وم تغییر مستمر برنامه های درسی دانشگاهی مطابق با نیازهای شغلی لز

رئیس قوه قضائیه مطرح کرد

باید به خالقان ابربدهکاران بانکی هم توجه کرد

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سرپرست مرکز مدیریت بیماریهای واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی خبر داد

ابلاغ دستورالعمل کنترل بیماری تب کنگو
 سرپرســت مرکز مدیریت بیماریهای واگیر وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی از ابلاغ دستورالعمل کشــوری مدیریت پیشگیری و 

کنترل بیماری تب خونریزی دهنده کریمه کنگو خبر داد.
بهنام عرشی افزود: تب خونریزی دهنده کریمه کنگو یکی از مهمترین 
بیماریهای قابل انتقال بین انـسان و حیـوان بوده و به لحاظ اهمیـت و 

امکانـات، باید تحت مراقبت باشد.
وی اظهار داشت: با توجه به اهمیت و سیمای اپیدمی بیماری در کشور 
و نیز شــیوع و پراکندگی آن دراکثر استان ها مرکز مدیریت بیماریهای 
وزارت بهداشــت با همکاری اعضای کمیته تب کریمه کنگو در کشور 
دستورالمعل آن به روز رســانی شــده و در جهت هدف کاهش بروز و 
کشندگی ایـن بیمـاری در کـشور، راهکارهـای ارتقاء سیستم مراقبت 
بیماری، هماهنگی بین بخشی، آموزش جامعـــه وگـــروه هـای در 
معـرض خطـر و آمـوزش پزشـــکان و کارشناسـان بخـش بهداشـت 
ودرمـان و همچنین دامپزشکی در تمامی دانشگاههای علوم پزشکی 
اجرا می شـود.عرشی تصریح کرد: بـه لحاظ تهدید کـشور از مرزهـا و 
کـشورهای همـسایه و همچنـین سـهولت نقـــل و انتقالات دام و در 
نتیجه وقوع بیماری تب خونریزی دهنده کریمه کنگو در کشــور باید 

امکانات مقابله با آن فراهم شود.
به گفته وی، در سال گذشته بیش از ۴۵ نفر به این بیماری مبتلا شدند 
و ذبح دام بدون رعایت دســتورالعمل های بهداشــتی عامل بیماری زا 
است، دامپروران، کشــاورزان، قصاب و کارگران کشتارگاهها بیشتر در 
معرض خطر هستند و باید از وسایل محافظتی حین کار استفاده کنند.

سرپرســت مرکز مدیریت بیماریهــای واگیر وزارت بهداشــت اظهار 
داشــت: تب کریمه کنگو یک عفونت ویروســی مشــترک بین انسان 
و حیوان اســت، این بیمــاری از طریق گزش کنه بــه حیوانات منتقل 
می شود و آنها را بیمار می کند، اما علائمی در حیوان ایجاد نمی کند که 

باعث تشخیص شود و ظاهر حیوان کاملًا طبیعی است.
عرشی افزود: این بیماری می تواند به صورت مســتقیم از دام به انسان 
یا از طریق گزش انســان توســط کنه آلوده منتقل شــود، اکثر موارد 
این بیماری در افرادی دیده می شــود که با دام ســروکار داشته اند زیرا 
بیماری تب کریمه کنگو از طریق گزش دام توســط کنــه آلوده ایجاد 
می شــود.وی ادامه داد: این بیماری از طریق تمــاس با خون حیوانات، 
ترشــحات بدنی هنگام ذبح در کشــتارگاه ها یــا در فرآیندهای بعد از 
ذبح حیوان، حتی در قصابی ها ممکن اســت فرد را مبتــلا کند؛ اگر از 
گوشــت های مورد تأیید سازمان دامپزشکی اســتفاده نشود، احتمال 

انتقال بیماری زیاد است.
تب کریمه کنگو اولین بار در ســال ۱۳۷۸ به طور رســمی و قطعی در 
کشور ما تایید و شناســایی شد، از ابتدای شناســایی اولین مورد ابتلا 
به بیماری تب خونریزی دهنده کریمه کنگو در ســال ۱۳۷۸ تا کنون 
یکهزار و ۶۰۹ مورد بیمار مبتلا در کشــور شناسایی و ثبت شده و از آن 
زمان تاکنون ۲۰۹ نفر یعنی ۱۳ درصد به علــت ابتلا به این بیماری در 

کشور فوت کردند.

سرپرست وزارت آموزش و پرورش:
ورش به نفع  تغییرات مدیریتی در آموزش و پر

نظام تعلیم و تربیت و معلمان است
 سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش گفت: تغییر و ارتقــای مدیران 
آموزش و پرورش در همه سطوح اعم از ستاد، استان ها و شهرستان ها، 
پس از ارزیابی عملکــرد مدیران به نفع نظام تعلیــم و تربیت و معلمان 

اتفاق خواهد افتاد.

رضامراد صحرایی در پاسخ به این پرســش که چه برنامه ها و نگاهی به 
این وزارتخانه دارید، اظهار داشت: نگاه به موضوعات آموزش و پرورش، 
ناظر به مطالبات رهبر انقلاب اسلامی، فرمایشات ایشان در موضوعات 
تعلیم و تربیت، برنامه های زمین مانــده در این حوزه و تحول گرایی در 

همه عرصه ها و ابعاد است.
وی در پاسخ به این پرســش که آیا تغییراتی در وزارتخانه انجام خواهد 
شــد، گفت: تغییر و ارتقای مدیریت وزارت آمــوزش و پرورش در همه 
سطوح، اعم از ستاد، استان ها و شهرســتان ها، پس از ارزیابی عملکرد 

مدیران به نفع نظام تعلیم و تربیت و معلمان اتفاق خواهد افتاد.
سرپرســت آموزش و پرورش افــزود: روش من هماننــد روش رییس 
جمهوری است؛ با هیچ کســی عقد اخوت نبســته و چک سفید امضا 

نداده ام و در این مسیر هیچ  تعارفی با هیچ کسی نخواهم داشت.

و تهران  وع افتتاحیه های شبکه متر  شر
در سال ۱۴۰۲

همان طور که پیشــتر مدیریــت شــهری پایتخت وعــده داده بود، 
افتتاحیه های متعدد شــبکه مترو تهران در ســال ۱۴۰۲ از فصل بهار 
آغازشــده و پیش بینی می شــود با تامین به موقع منابع مالی، امسال 
شاهد رخدادهای مثبت قابل توجهی در حوزه حمل و نقل ریلی درون 

شهری باشیم.
 مهندس محسن هرمزی مدیرعامل شرکت مترو تهران با اعلام مطلب 
فوق افزود: به دنبال انجام موفقیت آمیز تســت گرم نخســتین بخش 
از مســیر تونلی پروژه توســعه غربی خط ۴ به طول ۱۴۰۰ متر، اولین 
افتتاحیه شــبکه مترو پایتخت در ســال جدید به آغاز بهره برداری از 
ایستگاه علامه جعفری در بخش توســعه غربی خط ۴ مربوط می شود؛ 
این ایســتگاه در واقع نخستین ایســتگاه از پروژه توســعه غربی خط 
مذکور به حســاب آمده و در ادامه با اضافه شدن ۲ ایستگاه دیگر، طول 

خط ۴ از منتهی الیه غربی خود ۴۲۰۰ متر افزایش می یابد.
هرمــزی در ادامه بــه عملیــات عمرانی حجیم ســاخت ایســتگاه 
علامه جعفری اشــاره کرد و افــزود: اقدامات گســترده ای در زمینه 
خاکبــرداری، آرماتوربندی، بتن ریــزی و نازک کاری این ایســتگاه 
صورت پذیرفته است تا یکی از ایســتگاه های عمیق خط ۴ آماده افتتاح 
شــود. پیش بینی های صورت گرفتــه حاکی از آن اســت که ظرفیت 
مســافرپذیری خط ۴ مترو تهران با تکمیل بخش های توســعه شرقی 
و غربی آن طی ســالهای آینده، به میزان قابل توجهــی افزایش یافته و 

حداقل ۳۰ درصد به جمع مسافران کنونی این خط افزوده شود.
بنا براعلام روابط عمومــی و امور بین الملل شــرکت مترو، مدیرعامل 
شــرکت مترو تهران در پایان گفت: اهمیت پروژه توسعه غربی خط۴ 
مترو آنجا بیشتر عیان می شود که یادآور شویم ایستگاه های جدید این 
خط در دو ایســتگاه با خطوط ۵ و ۶ مترو دارای ایستگاه تبادلی شده و 
همین امر باعث ارائه انتخاب های بیشــتر و متنوع تر به مسافران ۳ خط 

مذکور می شود.

دیوار

 مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران گفت: 
مســیر رودخانه جاجرود در چهار محور شامل لواسان 
از پل لشکرک تا تپه سرک، پردیس خسروآباد و سعید 
آباد، جاده پارچین بعد از روستای سنجریان و محدوده 
پارک ملی خجیر و ورودی ســد ماملو در قالب »پویش 
مردمی بی زباله« در روز پنجشــنبه هفتم اردیبهشت 

پاکسازی می شود.
به گزارش روابط عمومی حفاظت محیط زیست استان 
تهــران، علیرضا مزینانــی اظهار داشــت: این پویش 
مردمی به مناســبت هفته زمین پاک با شعار »سرمایه 
گذاری در زمین، توســعه بازیافت و بهره وری ســبز« 
)۲ تا ۷ اردیبهشت( اجرا می شــود و از علاقه مندان به 
طبیعت و دوستداران محیط زیست درخواست کرد تا 
با حضور در این برنامه فرهنگی به حفظ محیط زیست 
کمک کننــد و یک روز خاطــره انگیز را بــرای خود و 

طبیعت زیبای تهران رقم بزنند.
وی با اشاره به اینکه حفظ طبیعت یک وظیفه همگانی 

است و همه ما دارای مســئولیت اجتماعی 
واحد نســبت به حفــظ محیط زیســت و 
پاسداشــت آن هســتیم، گفت: طبیعت و 
محیط زیســت یک ســرمایه ملی محسوب 
می شود و اگر ارزشگذاری اقتصادی اصولی 
در خصوص آن صورت گیرد شــاهد خواهیم 
بود که در صورت از دست رفتن این سرمایه، 

هزینه بازگشت گزافی باید صرف شود تا شاید شرایط 
اولیه به دســت آید.وی با بیان اینکه امــروز مطالبات 
محیط زیســتی افزایش یافته و حساســیت مردم هم 
نسبت به موضوع محیط زیست بیشتر از گذشته شده 
اســت، افزود: از آنجایی که طبیعت خــدادادی برای 
استفاده انسان و زیســت گیاهان و حیوانات خلق شده 
باید نگاه ما نیز به آن مســئولانه و در چارچوب احترام 
متقابل باشــد چرا که بازتاب هر برخورد غیر مسئولانه 
و خــارج از ظرفیت با طبیعت به خود مــا برمی گردد و 
این موضــوع بعضا غیــر قابل جبران اســت.مدیرکل 

حفاظت محیط زیست استان تهران تصریح 
کرد: اگر چه بســیاری از مردم در تلاشند که 
ملاحظات محیط زیســتی را به دقت رعایت 
کنند، اما باز هم شاهد ناملایماتی در برخورد 
انسان با طبیعت هســتیم که نمونه آن بیخ 
گوش پایتخت و در حاشیه رودخانه جاجرود 

به چشم می خورد.
مزینانی با یــادآوری اینکــه رودخانــه جاجرود یک 
رودخانه حفاظت شــده بوده و در واقــع تامین کننده 
بخشی از آب شرب شهروندان تهرانی است، ادامه داد: 
آلودگی ناشــی از رها کردن انواع زباله ها در مسیر این 
رودخانه باعث شــد تا اجرای پویش مردمی بی زباله از 
لتیان تا ماملو به منظور پاکسازی، جمع آوری و انتقال 
زباله های موجود در دســتور کار قرار گیرد تا با کمک 
خود مــردم و گروه های خودجــوش، جهادی و علاقه 
مندان به طبیعت و محیط زیســت در کنار دســتگاه 
های متولی و جمعی از مسئولان ملی و استانی بتوانیم 

بخشی از نامهربانی با طبیعت را جبران کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: البته نباید به اینصورت باشد که 
گروهی بدون توجه به ملاحظات محیط زیســتی زباله 
های خود را رهــا کنند و گروه دیگــری به دنبال جمع 
آوری و پاکســازی آن بروند چرا که طبیعت متعلق به 
همه ما است و همه در قبال آن مسئولیم و باید به گونه 
ای رفتار کنیم که ایــن امانت را به خوبی و بهترین وجه 

ممکن به فرزندان و آیندگان خود انتقال دهیم.
مدیــرکل حفاظــت محیط زیســت اســتان تهران 
همچنین از اجرای چند پویــش مردمی دیگر در حوزه 
محیط زیست استان در ســال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: 
این پویش ها در زمینه های مختلــف به ویژه حفاظت 
از آب و منابع آبی، پسماند و آلودگی هوا خواهد بود که 
در زمان های مرتبط برنامه ریزی و اجرایی خواهد شد 
و برای تحقق و نتیجه گیری مطلوب تمامی این پویش 
ها به کمک و مشارکت مردم شــریف استان تهران نیاز 

است.

محیط زیست

مهشــید جعفری معظم  رئیس دستگاه 
قضا گفت: ابربدهکاران بانکی مهم هستند 
اما باید به کسی که ابربدهکار خلق می کند 

هم توجه کنیم.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 
اژه ای، در جلسه شــورای عالی قوه قضائیه، 
ضمن گرامیداشت ســالروز تأسیس سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، این نهاد مقدس 
را که به فرمان حضرت امــام خمینی )ره( 
ایجاد شــد، منشــأ آثار و برکات خیر بسیار 
برای نظام و کشــور و مردم دانست و گفت: 
اگر فرمان تأســیس و ایجاد سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی از جانب امام بزرگوار در آن 
مقطع و شرایط از کشــور نبود، چه اتفاقاتی 
می افتاد؟ سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
برکات و خدمات زیادی برای اسلام و انقلاب 
و مردم ما داشته است و ان شاء الله این برکات 
و خدمات اســتمرار خواهد داشــت و ما نیز 
برای این نهاد مقدس، آرزوی توفیقات بیش 

از پیش داریم.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه بــا یادآوری 
واقعــه طبــس و شکســت مفتضحانــه و 
خفت بار آمریــکا در ماجــرای تلاش برای 
آزادی جاســوس هایش، گفــت: ابعــاد و 
جوانب مختلف واقعه طبس، آنگونه که باید 
و شــاید تا امروز تبیین و تبلیغ نشده است؛ 
در جریان این واقعه، شــاهد شکست خفت 
بــار و مفتضحانه آمریکا بودیــم؛ آمریکایی 
که بواسطه دســتگیری جاسوس هایش در 
ایران، می خواســت با یک عملیات، نه تنها 
به ایران بلکه به جهان، ضربه شســت نشان 
دهــد؛ اما شــن های ریز طبس بــه عنوان 
جنود پــروردگار و امداد الهــی، به کمک 
مردم انقلابی ایــران آمدنــد و اینچنین به 
خواســت و اراده الهی، شکست سنگینی بر 

آمریکایی ها تحمیل شد.
رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به فرمایشات 
اخیر مقام معظم رهبــری مبنی بر ضرورت 
هماهنگی و هم افزایی هر چه بیشــتر قوای 
سه گانه و تمرکز بر حل مسئله نخست کشور 
و پرهیز از حواشــی، گفت: امروز مســئله 
نخست کشور، مســئله اقتصادی و معیشت 
مردم و مهار تورم و رشــد تولید است؛ قوای 
ســه گانه باید در ایــن رابطه بــا یکدیگر 
هماهنگی و هم افزایی کامل داشــته باشند 
و مقام معظم رهبری، در دو فاصله کوتاه، در 

این خصوص فرمایشاتی داشتند.

رئیس دستگاه قضا: همدلی و همکاری 
بین قوا با حرف زدن ایجاد نمی شود

وی تصریح کرد: من بــاور دارم که در میان 
قوای ســه گانه برای تمرکز بر حل مســئله 
نخست کشــور که همان مهار تورم و رشد 
تولید اســت، همدلی و اراده وجود دارد؛ اما 
وقتی مقام معظم رهبری بــا آن نگاه جامع 
و کلانی که دارنــد، در دو فاصله نزدیک به 
هم، بر ضرورت همکاری کامل قوای سه گانه 
تاکیــد می کنند، مشــخص می شــود که 
خلاء هایی در این زمینــه وجود دارد؛ بویژه 
آنکه معظم له در خطبه های نماز عید سعید 
فطر بر این مقوله تاکید فرمودند، که همین 

امر نشان از اهمیت بالای موضوع دارد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
بیان داشــت: هماهنگی و هم افزایی قوای 
ســه گانه برای تمرکز بر حل مسئله نخست 
کشور و عمل به فرمایش مقام معظم رهبری 
در این خصوص، به صرفِ گفتن و حرف زدن 
از هماهنگی و هم افزایی، قابل تحقق نیست 
بلکه نیاز به سازوکار و برنامه عملیاتی در این 
خصوص می باشد؛ لذا همه مسئولان قضائی 
در این رابطه نقطه نظرات خود را در اســرع 
وقت ارائه دهند تا نخست، سازوکار عملیاتی 
افزایش هماهنگی و هم افزایی در داخل قوه 

و سپس با قوای دیگر، تمهید شود.
رئیس قوه قضائیه در ادامه به تبیین و تشریح 

برخی مقولات مرتبط بــا راهکارهای عملی 
افزایش هماهنگــی و هم افزایی قوا پرداخت 
و گفــت: یکی از مــواردی کــه در خصوص 
موضــوع فوق الذکــر مؤثر خواهــد بود، آن 
است که این همفکری و همکاری موجود در 
میان ســران قوا، به زیرمجموعه های آن ها و 
همه بخش های قوای ســه گانه تسرّی یابد؛ 
چنانچه رئیس یک قــوه در خصوص یکی از 
موضوعات مرتبط با مســئله نخست کشور و 
راهکار رفع و حل آن، یک فکر و دیدگاه مجزا 
نســبت به زیرمجموعه خود داشته باشد، در 
آنصورت امور به درستی پیش نمی رود؛ باید 
در همه بخش های قوا، دیدگاه ها و راهکارها 
جهت رفع مسائل و مشــکلات و تحقق شعار 
سال )مهار تورم و رشد تولید(، نزدیک شوند.

رئیس دســتگاه قضا تصریح کــرد: موضوع 
مهم دیگــری کــه در این فقــره قابل ذکر 
است، آن اســت که باید قصد و هدف اصلی 
ما، کســب رضای الهی و خدمت به مردم و 
کاستن از آلام مردم باشد؛ برای مثال، در امر 
مقابله با فســاد، هدف ما ریشه کن کردن و 
رفع فساد باشد، نه اینکه بخواهیم مچ گیری 
کنیم یا تــوپ را به زمین دســتگاهی دیگر 
بیندازیم یا اینکه منیّت داشــته باشــیم و 
بگوییم این ما بودیم که فلان فســاد را اعلام 
کردیم! آنچه مهم اســت، رفع فساد و مقابله 
با فساد است.رئیس عدلیه ادامه داد: باید با 

همفکری و اتخاذ تمهیداتی، کمک رســانی 
و مساعدت قوای ســه گانه به همدیگر را در 
ضمن حفظ استقلال شــان، هرچه بیشتر و 
افزون تر، محقق کنیــم؛ در اینجا باید توجه 
داشت که این مساعدت و کمک کردن قوای 
ســه گانه، به معنای نادیده گرفتن عیوب و 
اشکالات همدیگر نیست؛ بلکه می خواهیم 
تلاش کنیم در راستای تمرکز بر حل مسئله 
نخست کشــور که همان مهار تورم و رشد 
تولید است، عیوب و اشکالات یکدیگر را رفع 
کنیم، به گونه ای که در این مســیر، تنازع و 

تخاصم و برخوردی ایجاد نگردد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه به تبیین و تشریح مصادیقی مرتبط 
با تحقق شعار سال )مهار تورم و رشد تولید( 
بویژه مقولات »ارزی« و »بانکی« پرداخت 
و گفت: باید بررســی دقیــق و همه جانبه 
داشته باشیم که قوه قضائیه چگونه می تواند 
کمک رسانی و همکاری و هم افزایی خود را 
در مقولات »ارزی« و »بانکی« بیشــتر کند 
تا توان تولیدی کشــور تقویت شود و تورم 

کاهشی شود.

ابربدهکاران بانکی مهم هستند
 اما به کسی که ابربدهکار خلق می کند 

هم توجه کنیم
وی افــزود: تاکید می کنم که قــوه قضائیه 

در ســال جاری، در قضایا و مباحث مرتبط 
با بانک هــا، بیش از آنکه به مشــتری بانک 
بپردازد، به خــود بانک خواهــد پرداخت؛ 
چند روز پیش، مســئولی گفت می خواهیم 
ابربدهکاران بانکی را معرفی کنیم؛ من پس 
از مشاهده این خبر، بلافاصله با آن مسئول 
تماس گرفتم و خطاب بــه او گفتم معرفی 
ابربدهکاران بانکی، کار درستی است و باید 
صورت گیرد، اما به ایــن مقولات هم توجه 
کن که چه کسی این ابربدهکاران را به وجود 
آورده است؟ چه کســی به آن ها تسهیلات 
داده اســت؟ چه کســی به وظیفه نظارتی 
خود در راستای محل مصارف این تسهیلات 
عمل نکرده است؟ چه کسی وثیقه مناسب 
دریافــت نکرده اســت؟ چه کســی وقتی 
قســط های اول و دوم تســهیلات عقــب 
افتاد، پیگیری های لازم را بــه عمل نیاورد 

تا موضوع متراکم نشود؟
رئیس قوه قضائیه در تشــریح مقوله مقابله 
با فساد نیز گفت: فســاد امری مسری است 
و اگر جلوی آن گرفته نشــود، از بخشی به 
بخش دیگر ســرایت خواهد کرد؛ ما باید در 
بحث مقابله با فســاد، اولویت ها را مشخص 
کنیم؛ باید نحوه برخورد با فساد به گونه ای 
باشد که اگر نیاز به جراحی شد، این جراحی 
سبب مرگ یا طولانی شــدن دوران نقاهت 

نشود.
رئیس دستگاه قضا در ادامه به بیان نکاتی در 
خصوص مقابله با قاچاق و ذکر مصادیقی در 
این خصوص نیز پرداخــت و این مقوله را در 
مسیر تحقق شعار ســال و کمک به تقویت 

تولید، مهم تلقی کرد.
رئیس عدلیــه در ادامه بــه تمامی مراجع و 
مسئولان قضائی دســتور داد تا در راستای 
تحقق شعار سال و کمک به مهار تورم و رشد 
تولید و همچنیــن تحکیم امنیت فیزیکی و 
روانی جامعه، اقدامات عاجل تر ویژه تری را 

در دستور کار قرار دهند.
رئیس قــوه قضائیه در پایان به مســئولان 
ذیربط قضائی از جمله معاون اول، دادستان 
کل و معاون حقوقی دســتور داد تا در موعد 
تدوین لوایــح و طرح هایی کــه در مجلس 
مطرح می شود، با مسئولان ذیربط در قوای 
دیگر، تشریک مساعی و همفکری بیشتری 
داشــته باشــند تا قانونی که در مجلس به 
تصویب می رســد به طور کامل از جامعیت 

و قابلیت اجرا برخوردار باشد.

خریدار  مدیر کل دفتــر ارتباط با صنعت 
وزارت علوم ضمن تشــریح برنامه های این 
وزارتخانه بــرای ارتقــای توانمندی های 
دانشــجویان و دانش آموختگان، بر تغییر 
مســتمر »برنامه های درسی« مطابق با نیاز 

شغلی تاکید کرد.
محمد ســعید ســیف، درباره برنامه های 
۱۴۰۲ دفتر ارتباط با صنعت و جامعه وزارت 
علوم توضیح داد و گفت: یکی از برنامه هایی 
کــه در دســتور کار قــرار دارد، ارتقــای 
توانمندی هــای تخصصی دانشــجویان و 
دانش آموختگان دانشــگاهی است که طی 
سال های گذشته برنامه هایی در این راستا 
تدوین و اجرایی شــده و طبیعتــاً به دلیل 
اهمیت موضــوع این چنیــن برنامه ها باید 

گستره تر پیگیری و عملیاتی شود.

افزایش مراکز هدایت شغلی
 در دانشگاه ها در 1402

این مقــام مســئول وزارت علوم با اشــاره 
به راه انــدازی ۵۰ مرکز هدایت شــغلی در 
دانشــگاه ها گفت: ارائه خدمات تخصصی 
مشاوره شــغلی و بازار کار به دانشجویان و 

دانش آموختگان جهت یافتن فرصت های 
شــغلی بهتر و معرفی جویندگان کار فاقد 
مهارت به مراکز مهارت آموزی دانشــگاهی 
از جمله وظایف این مراکز به شــمار می رود 
و امیدواریم در سال ۱۴۰۲ تعداد بیشتری 
از مراکز هدایت شــغلی در دانشگاه ها فعال 
شــود و بتوانند تعداد دوره هــای مهارتی و 

کیفیت آن را بهبود بخشند.

برگزاری 108 دوره مهارت افزایی
 در هر دانشگاه

وی با بیان اینکه برگزاری نمایشــگاه های 
کار بــرای کاریابــی دانشــجویان از دیگر 
برنامه های دانشــگاه ها در ســال جدید به 
شــمار می رود، گفت: در ســال ۱۴۰۱ به 
طور میانگیــن در هر دانشــگاه ۱۰۸ دوره 
مهارت افزایی برگزار شــده و بیش از ۳۲۸ 
هزار دانشــجو در هر دانشگاه در این دوره ها 

شرکت کرده اند.
ســیف خاطرنشــان کرد: در حــال حاضر 
بحث کارآمــوزی در دانشــگاه ها اجباری 
شده و در مباحث آموزشــی گنجانده شده 
است؛ کارآموزی ۲ بخش دارد که بخشی از 

آن به دانشــگاه بر می گردد و ارائه محتوای 
آموزشــی تخصصی را عهده دار هستند تا 
مهارت های شغلی دانشجویان افزایش یابد. 
بخش دیگر به دستگاه های اجرایی مربوط 
می شــود که باید پذیرای این دانشجویان 
باشند تا آنها چند ماهی را به عنوان کارآموز 
در بخش های صنعتی و … مشــغول به کار 

شوند.
مدیر کل دفتــر ارتباط با صنعــت و جامعه 
وزارت علــوم ادامــه داد: از دســتگاه های 
اجرایی تقاضــا داریم این شــرایط را برای 
دانشــجویان فراهــم کنند تــا دوره های 

کارآموزی را بگذراننــد. وزارت نیرو، نفت، 
راه و شهرسازی و … از جمله دستگاه هایی 
هستند که در زیر مجموعه آنها شرکت های 
تخصصی وجود دارد و در رشته های مختلف 
می توانند کارآمــوزان را بپذیرند و جدای از 
بخش دولتی بخش خصوصی و شهرک های 
صنعتی نیز می توانند در این راســتا کمک 
کنند. اگــر می خواهیم نیــروی کارآزموده 
تری داشته باشیم این کارآموزی ها در دوره 

دانشجویی قطعاً مؤثر است.
ســیف افزود: برگزاری نمایشــگاه های کار 
تخصصی نقش بســیار زیــادی در معرفی 
مشاغل سازمان ها صنایع و بازار کار و دانش 
آموختگان دانشــگاهی بوده و زمینه جذب 
و اشــتغال دانش آموختگان دانشگاهی در 
مشــاغل تخصصی را فراهم می آورد؛ بر این 
اساس دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی و 
مراکز هدایت شــغلی و کاریابی تخصصی 
با برقــراری ارتباط مناســب بــا صنایع و 
تشکل های بخش خصوصی می تواند نسبت 
به برگزاری نمایشگاه های کار اقدام کرده و 
شرایط لازم برای اشتغال دانش آموختگان 

دانشگاهی را فراهم آورند.

وی ادامه داد: تدوین سرفصل های دوره های 
مهارت افزایی متناســب با نیازهــای بازار 
کار )حال و آینده( و بر اســاس تفاوت های 
رشــته های تحصیلی و مشاغل مورد نیاز در 
سطح اســتان منطقه و کشور در دانشگاه ها 
امری ضروری است و باید مورد توجه جدی 
قرار گیرد. شناسایی و دستیابی به اطلاعات 
بازار کار در سطح اســتان و منطقه می تواند 
دانشــگاه و مراکز آموزش عالی را در تدوین 
سرفصل های دوره های مهارت افزایی یاری 

کند.
مدیر کل دفتــر ارتباط بــا جامعه و صنعت 
وزارت علــوم تصریح کرد: بهبود مســتمر 
برنامه هــای درســی مطابق با مشــاغل و 
صلاحیت های حرفــه ای مورد نیــاز بازار 
کار و همچنیــن اجــرای دقیــق و کامل 
بخش های عملی و کارگاهی و آزمایشگاهی 
هــای اهمیــت بــوده و تلاش زیــادی در 
توانمندسازی دانشجویان و افزایش اشتغال 
دانش آموختگان خواهد داشــت؛ بنابراین 
ضروری اســت بر اســاس آمار و اطلاعات 
بازار کار و نیاز شغلی کشــور برنامه درسی 

به صورت مستمر مورد بازنگری قرار گیرد.

آغاز به کار »پویش مردمی بی زباله« از لتیان تا ماملو
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در فصل تازه کنسرت ها هم جایی برای جدی ها نیست!
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نگاهی به فیلم سینمایی »جنگ جهانی سوم«
مسخ شدگی

علیرضا مرادی   جنگ جهانی ســوم در ادامه مسیر فیلم سازی هومن 
ســیدی، تکمیل کننده تدریجی پازل روان شناسانه ای است که وی آن 
را در مغزهای کوچک زنگ زده مطرح کــرد، در قورباغه مراحل آزمون 
و خطای آن را طی کرد و حالا اینجا در جنگ جهانی ســوم، به یک بلوغ 

نسبی رساند.
فیلم، داســتان کارگری به نام شکیب )با بازی محســن تنابنده( است 
که زن و فرزند خود را در زلزله از دســت می دهــد و به صورت تصادفی 
با دختری کر و لال به نام لادن آشــنا می شــود. در ادامه، این آشنایی 
هم زمان می شــود با کار جدید او که در پشت صحنه یک فیلم مربوط به 
جنگ جهانی اســت. او که به عنوان یک کارگر ساده برای پشت صحنه 
این فیلم انتخاب می شــود با بیماری بازیگر نقش هیتلر، برای بازی در 

این نقش انتخاب می شود و...
ســیدی در فیلم جدید خود، دو مولفــه را به صورت مــوازی در پیش 
می گیرد: نخست ابعاد دراماتیک داســتان است که به زندگی شخصی 
شــکیب و اتفاقاهایی که برای او به وقوع می پیوندد مربوط است و بعد 
دوم که شکلی انتزاعی دارد، کنش مندی روانی کار و تثبیت گزاره های 

شخصیت شناسانه در کلیت اثر است.
ســیدی در فیلم جدید خود، دو مولفــه را به صورت مــوازی در پیش 
می گیرد: نخست ابعاد دراماتیک داســتان است که به زندگی شخصی 
شــکیب و اتفاقاهایی که برای او به وقوع می پیوندد مربوط است و بعد 
دوم که شکلی انتزاعی دارد، کنش مندی روانی کار و تثبیت گزاره های 
شخصیت شناسانه در کلیت اثر است و مهمتر از این دو رویکرد، تلاشی 
اســت که به ارتباط مفهومی و لازم و ملزومی این دو با یکدیگر پرداخته 

می شود.
در رویکرد نخســت، فیلم می تواند به واســطه خرده داستان هایی که 
مطرح می کند و همگرایی این خرده داستان ها با پیرنگ اصلی داستان، 
لحظات درخوری را بــا ریتمی مناســب تهیه کند. آنچه اما شــانیت 
فیلم را بیشــتر می کند، تراز روانشناختی اثر اســت. در این فیلم، ما با 
کارگر ســاده ای مواجه هستیم که مراتب تبدیل شــدن او به هیولایی 
قصاص کننده، به آرامی به تصویر کشــیده می شود. این کارگر ساده که 
در ادامه، برای بــازی در نقش هیتلر پذیرفته می شــود، در درون خود 
هیولایی دارد که با توجه به اکت های اطرافیانش، هشــیار می شود و هر 
چه به فصل فینال نزدیک می شویم، شاهد تشدید این روحیه در او و به 

فعلیت رسیدن این خوی در وی می باشیم.
دنبال کنندگان سینمای سیدی، نمونه مشابه این تحلیل را در مغزهای 
کوچک زنگ زده مشاهده کرده اند؛ جایی که شاهین )نوید محمدزاده( 
پس از یک دوره طولانی زیست پائین دستی، ناخودآگاه خود را صاحب 
قدرت می بیند و عصیــان می کند، اما چون فطرتــا آدم کارهای بزرگ 
نیست، نمی تواند چشــم بر روی مقولات احساسی زندگی خود ببندد. 
در اینجا هم شــکیب، چنین کاراکتری دارد. زیست کارگری طولانی 
وی و روند قدرت گرفتن او و شــیوه عصیانش، تقریبا بــه مانند همان 
مولفه هایی اســت که ســیدی در مغزهای کوچک زنگ زده به تصویر 
کشــید، اما در این فیلم، هدف، وســیله را توجیه کرده و شکیب، پیرو 

احساسات خود، کمر به قتل ۷۰ نفر می بندد.
در واقع فرمول هیولا شــدن کاراکتر اصلی فیلــم، به مانند همان نرمی 
است که در فیلم قبلی سیدی نشان داده شده بود با این تفاوت که فرجام 
عصیان در این فیلم، صریح تر و خشــن تر بوده و آن کارگر ساده  ابتدای 

فیلم، به چنین مرتبه ای می رسد.
در این خط ســیر روایی، چند نکته وجود دارد: نخست آن که پشتوانه 
لازم برای رســیدن به چنین عصیانــی در کاراکتر شــکیب، تئوریزه 
نمی شــود. فیلم نامه در این زمینه، تنها به چند بدبیاری بســنده کرده 
و قتل معشــوقه شــکیب را بهانه ای قرار می دهد تا وی دست به چنین 
جنایتی بزند. این رویکرد، منطق روایی محکمــی در فیلمنامه ندارد. 
ضمن اینکه شکل کشتن عوامل فیلم که با ســرقت سم از گاوصندوق 
صورت گرفتــه، چندان با هویــت فیلمی کــه اصــرار دارد یک درام 
واقع گرایانه جدی و تلخ اســت، همخوانی نداشــته و شاید اگر سیدی 
تلاش می کرد تا فینال این فیلم را بــه مانند مغزهای کوچک زنگ زده، 

رئالیستی تر می بست، خوانایی و منطق بیشتری را به خود می دید.
در این خط ســیر روایی، چند نکته وجود دارد: نخست آن که پشتوانه 
لازم برای رســیدن به چنین عصیانــی در کاراکتر شــکیب، تئوریزه 
نمی شــود. فیلم نامه در این زمینه، تنها به چند بدبیاری بســنده کرده 
و قتل معشــوقه شــکیب را بهانه ای قرار می دهد تا وی دست به چنین 

جنایتی بزند
البته که این فینال، شــکل هنری تری داشــت و نشــان می داد که یک 
کاراکتر تا چه اندازه در راســتای نقشــی حرکت می کند که در آن بازی 
کرده. مخاطب ایــن فیلم پس از تماشــای فصل فینال، به یــاد یکی از 
سکانس های فیلم هیتلر می افتد که طی آن، زندانیان به یک فضای بسته 
هدایت شــده و در آنجا با ریختن بنزیــن بر روی آنها، به آتش کشــیده 
می شوند. این مسخ شدگی، با این ســکانس فینال، به خوبی به مخاطب 
منتقل می شــود حال آن که این نــگاه هنری و مقارنه مفهومی، شــکل 
رئالیستی فیلم را قربانی کرد و سبب شــد تا درام، نمود بیشتری در این 
مهندسی داشــته باشــد.فارغ از این رویکرد، فیلم کارگردانی شاخصی 
دارد. راکوردهای دشوار و شــلوغ فیلم، به خوبی حفظ شده و کارگردان 
موفق شده تا از پس سکانس های شلوغ و پراکت فیلم برآید. بازی محسن 
تنابنده، یکــی از بهترین بازی های کارنامه اوســت کــه می تواند فصل 
جدیدی از توانمندی این بازیگر را به تصویر بکشد. آنچه اما تاثیرگذاری 
این درام ملتهب را بیشــتر می کند، موســیقی گوش نواز اثر است که در 
فصول مختلف فیلم، به خوبی بر روی داســتان ســوار شــده و التهاب و 
تاثیرگذاری آن را دوچندان می کند.جنگ جهانی ســوم، همان فیلمی 
است که در ادامه سینمای معناگرایانه سیدی، از او انتظار داشتیم. البته 
که فیلم، هنوز با آرمان های یک درام روانشناختی نوین و متاثر از جامعه 
روز، فاصله بســیاری دارد اما قطعا، یک گام جلوتــر از مغزهای کوچک 
زنگ زده است و این نشان می دهد که کارگردان، در پیمودن این مسیر، تا 

چه اندازه آگاهانه و البته با طمانینه قدم برداشته است.

 فیلمی با بازی طناز طباطبایی و صابر ابر 
در راه کره جنوبی

فیلم »بی رویــا« ســاخته آریــن وزیردفتــری در جدیدترین حضور 
بین المللی خود در جشــنواره فیلم »جئونجو« در کشور کره جنوبی به 

نمایش گذاشته می شود.
 بیست و چهارمین جشــنواره بین المللی فیلم »جئونجو« در کشور کره 
جنوبی از تاریخ ۲۷ آوریل تا ۶ می )۷ تا ۱۶ اردیبهشــت( برگزار می شود 
و فیلم سینمایی »بی رویا« ساخته آرین وزیر دفتری در بخش سینمای 

جهان این رویداد به روی پرده خواهد رفت.
»بی رویا« در مجموع طی روزهای ۲۸ و ۲۹ آوریل و اول می، سه نمایش 

در این رویداد سینمایی در کشور کره جنوبی خواهد داشت.
این فیلم با فیلمنامه ای به نگارش وزیردفتری و به تهیه کنندگی مشترک 
سعید سعدی و هومن سیدی، نخستین نمایش جهانی خود را در بخش 

افق های هفتاد و نهمین جشنواره ونیز تجربه کرد.
طناز طباطبایی، صابر ابر، شــادی کرم رودی، مائده طهماسبی، فرانک 
کلانتر، نهال دشــتی، مجتبی فلاحی و رضا داوودنژاد بازیگران این فیلم 

سینمایی هستند.
کمپانی »پیکچر تیری اینترنشــنال« پخش  بین المللی »بی رویا« را بر 

عهده دارد.

دیدگاه

قاب

علیرضا ســعیدی  همزمان بــا پایان ماه 
مبارک رمضــان، فصل تازه کنســرت های 
موســیقی در حالی آغاز شــده اســت که 
فقدان اجرای کنسرت در گونه هایی غیر از 
موسیقی پاپ همچنان جلب توجه می کند!

 فصــل جدیــد برگــزاری کنســرت های 
موسیقی در تهران و ســایر شهرستان ها در 
حالی پس از پایان مــاه مبارک رمضان آغاز 
می شــود، که برگزار نشــدن کنسرت های 
موســیقی در حوزه هایی غیر از موســیقی 
پاپ، رفته رفتــه تبدیل به یک بحران جدی 
در حوزه اجراهای زنده شــده اســت و این 
بیم و نگرانی را به وجــود آورده که به دلیل 
فقدان فرآیندی مناسب در نظام اقتصادی 
موســیقی این رویه ضربه غیرقابل جبرانی 
را به حوزه های جدی موســیقی وارد کرده 

باشد.
بــه هــر حــال بحــران برگــزار نشــدن 
کنســرت های موســیقی جدی موضوعی 
نیســت که بتوان از آن به راحتی عبور کرد، 
چرا که اگر این رونــد ادامه پیدا کند و وجوه 
ســرگرم کننده موســیقی که وجود آن ها 
امری اجتناب ناپذیر اســت، تبدیل به رویه 
اصلی اجراهای زنده می شود و بدون تردید 
باید منتظــر عواقب خطرنــاک آن در نظام 
اقتصادی و فرهنگی موســیقی کشورمان 

باشیم.
در این راستا سرنوشت ارکسترهای دولتی 
نیز در هالــه ای از ابهام قــرار گرفته و هنوز 
مشخص نیست که این مجموعه قرار است 
از چه زمانی فعالیت های مرتبط با اجراهای 
زنده خود را بر اســاس رپرتوارهای منظم و 

زمان بندی شده را از سر بگیرد.
به هر ترتیب اکنــون به نظــر می آید فعلًا 
برگزاری کنســرت ها در حوزه موســیقی 
ایرانی، موسیقی نواحی، موسیقی کلاسیک 
و حتی موســیقی تلفیقی محلــی از اعراب 
ندارد و این موسیقی پاپ است که سردمدار 

حضور در میدان است.
باید منتظر ماند و دید مجموعه هایی چون 
دفتــر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی، خانه موســیقی، مرکز موسیقی 
حوزه هنری، انجمن موسیقی ایران و دیگر 
نهادهــای مرتبط با اجراهــای جدی حوزه 
موســیقی با توجه بــه ظرفیت هایی که در 
عرصه سیاستگذاری، اجرایی و مدیریتی در 
اختیار دارند، چه برنامه هایی را برای بهبود 
و ترمیم اوضاع فعلی اجراهای زنده و علاقه 
مندان این حــوزه در نظــر گرفته اند.آنچه 
می خوانید برنامه ای از اجرای کنســرت ها 
طی روزهای آینده اســت کــه تاریخ، زمان 
و قیمت آن ها بر اســاس نام های مندرج در 
سامانه های رسمی فروش بلیت کنسرت ها 
احصا شده که در روزهای پیش رو نیز به طور 

حتم به تعداد آن ها اضافه خواهد شد.

 سه شنبه 5 اردیبهشت
- کنســرت فــرزاد فرزیــن - مجتمع فجر 

سنندج - ساعت های ۲۰ و ۲۲:۳۰ - قیمت 
بلیت: ۲۸۰ تا ۴۰۰ هزار تومان

- کنســرت بهنــام بانی- تالار اســپیناس 
پالاس تهران - ساعت های ۱۹:۳۰ تا ۲۲:۳۰ 

- قیمت بلیت: ۲۴۰ تا ۷۰۰ هزار تومان

- کنســرت مجید رضوی - تــالار مرکزی 
کرمان - ســاعت های ۱۹ و ۲۱:۳۰ - قیمت 

بلیت: ۲۸۰ تا ۴۸۰ هزار تومان
- کنســرت علیرضا طلیســچی - ســالن 
فخرالدیــن اســعد گرگانــی گــرگان - 
ساعت های ۲۰ و ۲۲- قیمت بلیت: ۲۵۰ تا 

۳۷۰ هزار تومان
- کنســرت آرمین زارعی - ســالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۹:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: قیمت 

بلیت: ۲۲۰ تا ۶۹۵ هزار تومان

 چهارشنبه ۶ اردیبهشت
- کنسرت حجت اشــرف زاده - سالن ارشاد 
قزویــن - ســاعت های ۱۹ و ۲۲ - قیمــت 

بلیت: ۲۰۰ تا ۴۹۰ هزار تومان
- کنســرت هوروش بنــد - ســالن فنی و 
حرفه ای ایلام - ســاعت ۲۱ - قیمت بلیت: 

۲۰۰ تا ۴۵۰ هزار تومان
- کنســرت آرمین زارعی - ســالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۹:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: قیمت 

بلیت: ۲۲۰ تا ۶۹۵ هزار تومان
- کنسرت مجید رضوی - ســینما قدرس 
ســیرجان - ســاعت های ۱۹ و ۲۱:۳۰ - 

قیمت بلیت: ۲۸۰ تا ۴۰ هزار تومان
- کنســرت علیرضا طلیســچی- ســالن 
فخرالدیــن اســعد گرگانــی گــرگان - 
ساعت های ۲۰ و ۲۲ - قیمت بلیت: ۲۵۰ تا 

۳۷۰ هزار تومان
- کنسرت فرزاد فرزین - تالار مروارید قروه 
- ســاعت ۲۲ - قیمت بلیــت: ۱۴۰ تا ۳۰۰ 

هزار تومان
- کنســرت علی یاســینی - تالار وحدت 
مهاباد - ساعت های ۱۸ و ۲۲ - قیمت بلیت: 

۱۸۰ تا ۳۴۰ هزار تومان

پنجشنبه ۷ اردیبهشت
- کنســرت مهدی احمد وند -سالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۸:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: ۲۴۰ تا 

۷۱۵ هزار تومان
- کنســرت علیرضا طلیســچی - ســالن 
فخرالدیــن اســعد گرگانــی گــرگان- 
ساعت های ۲۰ و ۲۲ - قیمت بلیت: ۲۵۰ تا 

۳۷۰ هزار تومان
- کنســرت ســهراب پاکــزاد- تــالار 
اســپیناس پالاس تهران - ســاعت های 
۱۹:۳۰ تا ۲۲:۳۰ -قیمــت بلیت: ۲۴۰ تا 

۷۰۰ هزار تومان
- کنسرت گروه »همراز )مهر وطن( - سالن 
ارشاد ملایر- ساعت های ۱۸ و ۲۲ - قیمت 

بلیت: ۸۰ تا ۱۴۰ هزار تومان
- کنســرت زانکو - ســالن فرهنگ و ارشاد 

کنگان - ساعت ۱۹:۳۰
- کنسرت گرشا رضایی - فرهنگسرای شهر 
کرد - ساعت های ۱۹:۳۰ و ۲۱:۳۰ -قیمت 

بلیت: ۲۰۰ تا ۳۳۰ هزار تومان
- کنســرت علی یاســینی - ســالن شهید 
سلیمانی بوکان - ساعت های ۱۸ و ۲۱:۳۰ 

-قیمت بلیت: ۱۷۹ تا ۳۱۹ هزار تومان
- کنســرت مصطفی راغب - ســالن شهید 
اوینی بندرعبــاس - ســاعت ۲۲ - قیمت 

بلیت: ۵۰ تا ۴۸۰ هزار تومان

 جمعه 8 اردیبهشت
- کنسرت پرواز همای - سالن تربیت معلم 
یزد - ساعت های ۱۹:۳۰ و ۲۲:۳۰ - قیمت 

بلیت: ۲۹۰ تا ۳۵۰ هزار تومان
- کنســرت رضا صادقی - تالار اســپیناس 

پالاس تهران - ساعت های ۱۹:۳۰ تا ۲۲:۳۰ 
- قیمت بلیت: ۲۴۰ تا ۷۰۰ هزار تومان

- کنسرت گروه »همراز )مهر وطن( -سالن 
ارشاد ملایر - ساعت های ۱۸ و ۲۲ - قیمت 

بلیت: ۸۰ تا ۱۴۰ هزار تومان
- کنسرت علیرضا طلیسچی - سالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۹:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: ۲۲۰ تا 

۶۹۵ هزار تومان

 شنبه ۹ اردیبهشت
- کنســرت معین زندی - تالار اســپیناس 
پالاس تهران - ساعت های ۱۹:۳۰ تا ۲۲:۳۰ 

-قیمت بلیت: ۲۴۰ تا ۷۰۰ هزار تومان
- کنسرت پرواز همای - سالن تربیت معلم 
یزد - ساعت ۱۹:۳۰ - قیمت بلیت: ۲۹۰ تا 

۳۵۰ هزار تومان
- کنسرت گرشــا رضایی - سینما فلسطین 
بروجرد - ساعت های ۱۹ و ۲۱:۳۰ - قیمت 

بلیت: ۱۵۰ تا ۴۲۰ هزار تومان
- کنسرت علیرضا طلیسچی - سالن ارشاد 
گنبد کاوس - ساعت های ۱۹ و ۲۱ - قیمت 

بلیت: ۲۵۰ تا ۳۷۰ هزار تومان
- کنسرت رضا صادقی - سالن فدک اردبیل 
- ساعت های ۱۹ و ۲۲ - قیمت بلیت: ۲۰۰ 

تا ۴۵۵ هزار تومان

 یکشنبه 10 اردیبهشت
- کنسرت گرشــا رضایی - سینما فلسطین 
بروجرد -ساعت های ۱۹ و ۲۱:۳۰ -قیمت 

بلیت: ۱۵۰ تا ۴۲۰ هزار تومان
- کنسرت رضا صادقی - سالن فدک اردبیل 
- ساعت های ۱۹ و ۲۲ - قیمت بلیت: ۲۰۰ 

تا ۴۵۵ هزار تومان
- کنســرت گروه مــاکان - ســالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۸:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: ۲۴۰ تا 

۶۹۵ هزار تومان

 دوشنبه 11 اردیبهشت
- کنســرت افشین آذری -ســینما انقلاب 
پارس اباد -ســاعت های ۱۹:۳۰ و ۲۱:۳۰ - 

قیمت بلیت: ۱۵۰ تا ۳۵۰ هزار تومان
- کنسرت مســعود صادقلو - ســالن بانک 
صادرات خرم آباد- ســاعت های ۱۹:۳۰ و 

۲۲ - قیمت بلیت: ۱۲۰ تا ۳۰۰ هزار تومان

 سه شنبه 12 اردیبهشت
- کنسرت رحیم شــهریاری - سالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۸:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: ۲۴۰ تا 

۶۹۵ هزار تومان
- کنســرت آرمین زارعی- ســالن شهید 
اوینی بندرعباس - ســاعت های ۱۹ و ۲۲ - 

قیمت بلیت: ۳۰۰ تا ۴۹۵ هزار تومان

 چهارشنبه 13 اردیبهشت
- کنسرت آرمین زارعی -سالن شهید 
اوینی بندرعباس - ســاعت های ۱۹ و 
۲۲ - قیمت بلیت: ۳۰۰ تــا ۴۹۵ هزار 

تومان

 پنجشنبه 14 اردیبهشت
- کنسرت افشین آذری - مجتمع فرهنگی 
هنری فــدک اردبیل -ســاعت های ۱۸ و 
۲۱:۳۰ - قیمت بلیت: ۱۵۰ تــا ۳۰۰ هزار 

تومان
کنسرت مســعود صادقلو - ســالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۸:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: ۲۴۰ تا 

۶۹۵ هزار تومان

 شنبه 1۶ اردیبهشت
- کنسرت زانکو - سالن بانک صادرات خرم 
آباد - ساعت ۲۲ - قیمت بلیت: ۱۲۰ تا ۳۰۰ 

هزار تومان

 یکشنبه 1۷ اردیبهشت
- کنســرت امید حاجیلی - ســالن رویال 
هال تهران -ساعت های ۱۹:۳۰ و ۲۲:۳۰ - 

قیمت بلیت: ۱۹۰ تا ۶۹۵ هزار تومان
- کنسرت زانکو - ســالن شهرستان دورود 

-ساعت ۱۹:۳۰
- کنســرت مجید رضوی - ســالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۸:۱۵ و ۲۲:۱۵ - قیمــت بلیــت: ۲۴۰ تا 

۶۹۵ هزار تومان

 جمعه 22 اردیبهشت
- کنســرت بابک جهانبخش - سالن میلاد 
نمایشــگاه بین المللی تهران - ساعت های 
۱۸:۱۵ تــا ۲۲:۱۵ - قیمت بلیــت: ۲۴۰ تا 

۶۹۵ هزار تومان

 شنبه 30 اردیبهشت
- کنسرت زانکو - سالن شهرستان شاهین 

دژ - ساعت ۱۹:۳۰

تهیه کننده »نون خ« با بیان توضیحاتی درباره حضور 
بازیگران شناخته شده و ناشناس در این سریال، درباره 
حواشی حضور حسن معجونی و هومن حاج عبداللهی 
توضیح داد.مهدی فرجی تهیه کننده ســریال »نون. 
خ« بــه کارگردانی ســعید آقاخانی کــه پخش فصل 
چهــارم آن در نــوروز ۱۴۰۲ با اســتقبال مخاطبان 
همراه شــد و براســاس آمار ســامانه تلوبیون عنوان 

پربازدیدترین ســریال نوروزی را هم از آن خود کرده 
اســت، در گفتگو با خبرنگار مهر دربــاره دلیل اضافه 
نکردن بازیگران مشــهور به ترکیب بازیگران در فصل 
جدید این سریال توضیح داد: از همان فصل اول به این 
نتیجه رسیدیم که قصه سریال و توانایی های بازیگران 
آن، به اندازه ای هست که نیاز به اضافه کردن چهره های 
شناخته شده در فصل های بعدی نباشد. جالب است که 

برای برخی از این نقش ها در ابتدا بازیگران نام آشنا در 
نظر گرفته بودیــم اما در همان یکــی دو روز اول که به 
کار اضافه شدند متوجه شــدیم که جنس بازی آن ها 
به فضا و جنس بازیگران دیگر نمی خــورد. بنابراین از 
آن ها عذرخواهــی کردیم و از همان بازیگران ناآشــنا 
بهره بردیم.وی درباره اســتقبال رئیس صداوسیما از 
ســاخت فصل پنجم این مجموعه هم اظهار کرد: آقای 

جبلی رئیس محترم سازمان از من خواستند که فصل 
پنجم »نون خ« هم ساخته شود و حتماً فرهنگ و آداب 
و رسوم قوم عزیز کُرد در آن محوریت داشته باشد. البته 
هنوز صحبت جدیدی با آقای آقاخانی و ســایر عوامل 
در این زمینه نداشته ایم؛ ان شاالله در روزهای آینده در 
این زمینه جلساتی خواهیم داشت تا ببینیم کار به چه 

شکلی ادامه پیدا خواهد کرد.

نون خ

»نون خ« به فصل پنجم هم می رسد؟

سرپرست انیماتورهای »چل پله زیر زمین«:

مهمترین ویژگی »چل پله زیر زمین« منحصربه فرد بودن شخصیت ها به لحاظ فرم است
خریدار   سرپرست انیماتورهای »چل پله 
زیر زمین« می گوید در کنار داســتان های 
آموزنده و در عین حال ســرگرم کننده این 
ســریال انیمیشــن، منحصربه فــرد بودن 
شخصیت ها به لحاظ شــخصیت پردازی و 

فرم برای مخاطب جذاب است. 
ســالار تــرازی سرپرســت انیماتورهای 
ســریال انیمیشــن چل پله زیر زمین به 
کارگردانی و تهیه کنندگی علیرضا طاهری 
که این روزها از شــبکه نهال در حال پخش 
اســت،  بیان کرد: علاقه بســیار زیادی به 
ساخت فیلم و انیمیشــن داشتم و از طریق 
کلاس هــای آموزشــی و دوره حرفــه ای 
آموزش انیمیشــن با اســتودیو قاف آشنا 
شدم. بعد از گذراندن دوره های مختلف، به 
صورت کارآموز و سپس به عنوان انیماتور 
همکاری من با اســتودیو قاف ادامه داشت 
و پس از پنج ســال همکاری به عنوان مدیر 
تولید در چنــد پروژه اخیر اســتودیو قاف 
افتخار داشــتم با علیرضا طاهری همکاری 

داشته باشم.
وی در پاســخ بــه ایــن پرســش که چه 
عواملی موجب شــد به پروژه چل پله زیر 
زمین بپیوندد، مطرح کــرد: تجربه ای که 

در پروژه هــای قبلی انیمیشــن به عنوان 
انیماتور و همچنین مدیر تولید داشــتم، 
باعث شد تا اعتماد به من در استودیو قاف 
بیشتر شود. اســتودیو قاف تیم صمیمی و 
بانظمی دارد که سالهاست در کنار هم کار 
می کنیم و خوشــحالم که از زمان رویداد 
رویازی با پروژه چل پلــه زیر زمین همراه 

بودم.
سرپرســت انیماتورهــای چــل پلــه زیر 
زمین ادامه داد: در اســتودیو قاف آموزش 
و یادگیری یک چرخه بی پایان اســت و ما 
هر روز چالش های جدیــدی در کار داریم 
که توســط تیم و با رهبری علیرضا طاهری 
حل می شود. در حقیقت در بسیاری موارد 
که تصمیم گیری سخت می شود و به مشکل 
برمی خوریم، ایشان راهنمایی و بقیه انجام 
کار را به خود تیم واگذار می کنند؛ درســت 
مانند یک راهنمای سفر که به مسافران راه 
را نشــان می دهد و همه به یــک قله صعود 

می کنند.
ترازی بــا بیان اینکــه چل پله زیــر زمین 
هشــتمین تجربه حرفه ای مــن در حوزه 
ساخت انیمیشن محسوب می شود، گفت: 
این پروژه انیمیشــن به دلیل آنکه از ابتدا و 

از زمــان ایده پردازی و رویــداد پرتاب یا به 
اصطلاح حرفــه ای پیچ انیمیشــن همراه 

بودم، بسیار جذاب و آموزنده بود.
وی درباره چالش هــای کار خــود در این 
ســریال پویانمایــی عنــوان کــرد: همه 
پروژه های انیمیشن همیشه با چالش های 
مختلفی همراه هســتند که بــه جذابیت 
پروژه اضافه می کند. بعضی شخصیت های 
سریال انیمیشــن »چل پله زیر زمین« به 
لحاظ فیزیک و اندام تجربه کاملا منحصر به 
فردی بودند که مشــابه آن را قبلا نداشتیم. 
همچنین شخصیت هایی مانند »گردوله« 
یــا »بادکنــک« نیازمند متحرک ســازی 
متفاوتی بودند که ابتدا به مشــکل خوردیم 
و ســپس با راهنمایی کارگردان این مشکل 

حل شد.
سرپرست انیماتورهای سریال »چل پله زیر 
زمین« با اشــاره به اینکه خط مشی اصلی 
متحرک ســازی و همچنین نوع اســتایل 
انیمیت توســط کارگردان به مدیر تولید و 
سرپرســت انیمیتورها ارایه می شود، اظهار 
کرد: سرپرست انیماتورها باید به خوبی آن 
را به تیم تولید که شامل انیماتورها می شود، 
انتقال دهد و این خط مشی را در طول پروژه 

با کیفیت حفــظ، اجرا و کنتــرل کند. تیم 
انیماتورهای قاف شــامل یک تیم مســتقر 
در استودیو و چندین انیماتور در شهرهای 
دیگر است. تیم مســتقر در استودیو هر روز 
جلسات کوتاهی را بین کار دارند و سوالات 
و وظایف بررسی می شود. تیم دورکاری هم 
از طریق اینترنت با تیم مســتقر در ارتباط 
هســتند و تعامــل و رفت و برگشــت ها به 

صورت غیرحضوری صورت می گیرد.

تــرازی معتقدســت مهمتریــن ویژگی 
»چل پله زیر زمیــن« منحصربه فرد بودن 
شــخصیت های ایــن انیمیشــن از لحاظ 
شخصیت پردازی و فرم اســت که شاید در 
انیمیشــن های دیگر مخاطــب هیچوقت 
مشــابه آن را ندیده باشــد. از ســوی دیگر 
داســتان ها نیــز آموزنــده و در عین حال 
ســرگرم کننده هســتند و می توان آن را به 

مخاطب توصیه کرد.



بهزاد داداش زاده: پرسپولیس همه را ببرد و منتظر اشتباه سپاهان باشد

گل محمدی نشان داد مربی ایرانی از خارجی بهتر است
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میدان

مهاجم اســبق استقلال به تشــریح علت شکست این 
تیم در دربی ۱۰۰ پرداخت.علــی لطیفی در خصوص 
بازی استقلال مقابل پرســپولیس، اظهار داشت: اصلا 
بازی خوبی نبود. با اینکه هر دو تیم به دنبال برد بودند 
اما بازی هیجان نداشت و کسل کننده بود. استقلال بر 
اثر یک اتفاق گل خورد و این اتفاق می توانســت برای 
پرسپولیس هم بیفتد. یعنی شــرایط بازی به گونه ای 
بود که هر دو تیم می توانســتند بر اثر اتفاق به پیروزی 
برســند. پرســپولیس برنده این بازی شــد و شانس 
قهرمانی اش را بیشــتر کرد اما به هرحال الان شــانس 
سپاهان بیشتر است. پرسپولیس برای بازی های باقی 
مانده انگیزه و شرایط بهتری خواهد داشت اما سپاهان 
که ساختار باشگاهی و حرفه ای محکمی دارد، در ادامه 

راه بازی هایش به نسبت راحت تر است.

دربی 100 از نظر تاکتیکی چیزی نداشت
وی افزود: بــازی روز گذشــته از نظــر تاکتیکی چیز 

خاصی نداشت که در موردش صحبت کنیم. 
در طول ۹۰دقیقه  بازی درگیرانه ای را شاهد 
بودیم. هر دو تیم چند موقعیت نصف و نیمه 
داشــتند. ۱۰ دقیقه آخر هم که پرسپولیس 
طبیعــی بود بــه دفــاع بپــردازد، حملات 
اســتقلال احساســی بود نــه تاکتیکی، با 
حضور آرمان رمضانی به جای آرش رضاوند 

مشخص بود که اســتقلال به دنبال ارسال از جناحین 
برای ضربه زدن بود که این اتفاق هم به خوبی رخ نداد و 
ارسال ها بیشتر به سمت بازی مستقیم رفت نه اینکه از 

کناره ها ارسال های موفقی داشته باشند.

گل محمدی برنده بزرگ دربی بود
مهاجم اســبق اســتقلال گفت: اگر آن تــوپ به بدن 
مدافع اســتقلال نمی خورد شــانس حســینی برای 
دفع آن بیشــتر بود. نمی خواهم برد پرسپولیس را زیر 
ســوال ببرم اما این بازی یک بازنده بزرگ داشــت که 

تماشــاگران بودند. آن ها مدت ها منتظر این 
بازی بودند اما مثل همه سال ها یک مسابقه 
کســل کننده را دیدند. قاعد تاکتیکی اصلا 

رعایت نمی شد.
 بــازی بیشــتر روی احساســات بــود و 
پرســپولیس به خاطر تجربه بیشتر توانست 
برنده این بازی شود. ضمن اینکه یحیی گل 

محمدی برنده بزرگ این بازی بود.
 اگر پرســپولیس در این بازی امتیاز از دســت می داد 
عملا شانس کمی برای رســیدن به قهرمانی داشت و 
ممکن بود این مســاله روی ادامه همکاری باشــگاه با 

گل محمدی تاثیر بگذارد.
لطیفــی در مورد اینکــه فاز هجومی اســتقلال فروغ 
همیشــگی را نداشــت و دلیل اصلی شکست این تیم، 
عنوان کرد: تفــاوت دو تیم گلی بود که به ثمر رســید. 
نه اســتقلال برتری محسوســی داشــت که بگوییم 
پرســپولیس مســتحق برد نبــود و نــه برعکس این 

موضوع وجود دارد. تفاوت ها در تک موقعیت ها بود. با 
اینحال استقلال نشانی از تیم چند هفته اخیر نداشت. 
استقلال به خصوص در نیم فصل دوم از نظر تاکتیکی 
بســیار متنوع بود و می توان گفت تا قبــل از این بازی 
متنوع ترین تیم لیگ از نظر تاکتیکی بود. هافبک ها به 
خوبی در زمان حمله مهاجمان را پیدا می کردند اما در 
بازی دیروز این هماهنگی را در تیم ندیدیم. همچنین 
خط دفاع اســتقلال نیز ســازماندهی همیشــگی را 

نداشت.
وی تصریح کــرد: اگر بخواهیــم در مــورد دلیل برد 
پرســپولیس صحبت کنیــم معتقدم تجربــه بالاتر 
بازیکنان این تیــم از دروازه تا نوک حمله نســبت به 
بازیکنان اســتقلال بود. پرســپولیس کنترل شده تر 
استقلال بازی کرد. استقلال در شــرایط عادی، یعنی 
با سبک و سیاق همیشگی خودش شــانس برد بسیار 
بالاتری داشــت امــا دوندگــی حریف، تجربــه بالا و 

تمرکزی که داشتند عامل موفقیت پرسپولیس شد.

دربی

زاوش محمدی  بهــزاد داداش زاده گفت: 
تمرکز نداشــتن یحیی باعث شد امتیازات 
مهم مقابل هوادار از دست برود و سه امتیاز 

هم در تساوی ها از دست برود.
 پرسپولیس برنده مهمترین دربی چندسال 
اخیر شــد. قرمزپوشــان تهرانی توانستند 
در یک بــازی خوب و مســلط، اســتقلال 
صدرنشــین را شکســت دهند تا موقتا به 

صدرجدول صعود کنند.
 این دو تیم در حالی به مصاف یکدیگر رفته 
بودند که هر دو تیم در کورس قهرمانی قرار 
دارند و حالا با این باخت کار برای اســتقلال 

سخت شد.
یحیی گل محمدی در ایــن بازی برخلاف 
بازی های فصــل جاری، تیمــش را با یک 
هافبک دفاعی و دو هافبــک طراح به زمین 
فرســتاد. گل محمــدی همچنیــن با یک 
تعویض طلایی در بین دو نیمه، تیر خلاص 
را به پیکره اســتقلال زد و عیســی آل کثیر 
در تک موقعیتی که نصیبش شد، بیشترین 

استفاده را برد و گل برتری را به ثمر رساند.
در ارتباط با این بازی با بهــزاد داداش زاده 
بازیکن اسبق پرسپولیس گفتگو کردیم که 

در ادامه می خوانید:

 جنــاب داداش زاده بازی را چه طور 
دیدید؟

مشــخص بود که بازی پر هیجان می شود. 
مطمئن بودیم که اگر برای دو تیم قهرمانی 
مهم اســت بازی باید برنده داشــته باشد. 
خدارا شکر پرسپولیس ســه امتیاز بازی را 
گرفت. پرســپولیس نیم فصل دوم را خوب 
شــروع نکرد وگرنه مــی توانســت الان با 

اختلاف زیاد صدرنشین باشد.

چه دلیلی پیش آمد که پرسپولیسی 
که با 5 امتیاز اختــلاف در صدر بود، 
اکنون بایــد منتظر نتایج ســپاهان 

باشد؟
مشکلاتی که در روند بازی هایش پیش آمد 
و تمرکز نداشتن یحیی باعث شد امتیازات 
مهم مقابل هوادار از دست برود و سه امتیاز 

هم در تساوی ها از دست برود.

 شــرایط بازی را چطــور ارزیابی 
می کنید؟

نیمــه اول نیمه بهتــری از نیمــه دوم بود. 
برعکس چیزی که آقای احمدی گزارشگر 
بازی می گفــت. به هــر حال متأســفانه 
یا خوشــبختانه گزارشــگر ها خودشــان 
کارشــناس هم شــده اند. نیمه اول درگیر 
شــونده و هجومی اما بی برنامــه بود. یعنی 
تیم حســاب و کتابی برای بازی روی عمق 
نداشت و هر دو تیم تیم از سمت چپ،یعنی 
قائــدی و ترابی هــر دو از چــپ قصد نفوذ 
داشــتند. هر دو تیم دفاع هم را خوب آنالیز 
کرده بودند و دیدیم کــه در نیمه اول اصلا 
موقعیت چندانی نداشتند و می شود گفت 
کم کار ترین بازیکن هــای زمین گلر های 
دو تیم بودند. ولی در مرکــز زمین مالکیت 
توپ زیاد بود و وقتی یــک بازیکن صاحب 
توپ می شد ســه بازیکن حریف پرس می 
کردند. پرس هر دو تیم در ســه سون میانی 
فوق العاده بود. مانور به بازیکن ها برای پاس 
عمق داده نمی شد. پاس ها در عرض بود یا 
به صورت مورب برای قائــدی و ترابی. این 
شــکل بازی دو تیم بود. بازی در نیمه دوم 

برای مربیان بود. این نشان داد مربی ایرانی 
برتر از مربی خارجی است. مربی برتر یحیی 

بود.

گل محمدی با تعویــض بین دو نیمه 
برگ برنده اش را رو کرد.

گل محمدی تعویض فوق العــاده ای کرد. 
حساب شده و مشخص بود که باید فوروارد 
اضافه شود. این برای من جای سوال است، 
دفاع های دو تیم هر دو بزرگ هستند، عارف 
غلامی می دانســت آل کثیر چپ پا نیست، 
چه طور خراب کرد که به ســر توپ خورد؟ 
بد تر از آن حردانی چرا سرش را دزدید؟ این 
ها همه برای نســل جــوان و مربیان جوان 
درس شــد. یعنی اگر حردانی تــوپ را نگاه 
می کرد احتمالا با ســر یا پا می گرفت. این 
هم تیزهوشــی آل کثیر بود که به موقع زد. 
پورعلی گنجی در پایان بازی یک خطای بی 
مورد کرد، اصلا نیازی به این کار نبود و توپ 
خطرناکی نبود. البته استرس طرفداران به 
بازیکنــان و بازی هم اســترس می دهد. به 
هر حال فوتبال بود و به نظرم پرســپولیس 
یک بازی ۶ امتیازی را برد. حالا باید منتظر 

باخت سپاهان باشــد تا قهرمانی را به دست 
آورد. البتــه زود اســت از قهرمانی گفتن و 
قهرمــان تایین کردن. ولی دربی همیشــه 
برای همه اهمیت دارد. هیچ تیمی دوســت 
نداشــت ببازد و طرفــداران هم دوســت 

نداشتند ببازند.

 ارنــج ابتدایی پرســپولیس را چه 
طور دیدید؟ گل محمدی با 2 هافبک 
دفاعی بازی می کــرد و یک هافبک 
خلاق هم اســتفاده می کرد. در این 
بازی همزمان از سروش رفیعی و سعید 
صادقی اســتفاده کرد، با یک هافبک 
دفاعی به نام سرلک. فکر می کنید این 

تغییر تاکتیک خوب بود؟
من قبلا هــم در مصاحبه ها گفتم که یحیی 
باید در نیم فصل دوم پلن داشته باشد. پلنی 
برای نیمه دوم داشته باشد. همه تیم ها نیم 
فصل اول از هم شناخت دارند، پرسپولیس 
و استقلال از هم شــناخت کامل دارند، شما 
اگر دقت کنید پرسپولیس ترکیب متفاوتی 
داشــت و همه بازیکن ها هــم قابل احترام 
هستند. من هم مثل شــما غافلگیر شدم. به 

هر حال سرمربی باید پاسخگو باشد، همان 
طور که آقای ســاپینتو باید پاسخگو باشو. 
یحیی تعویض های خوبی داشت و مشخص 
بود که متمرکز است.برای بازی برنامه ریزی 
داشت. ما الان نمی توانیم بگوییم چرای این 
کار را کرد. چون یحیی با بازیکن ها زندگی 
می کند از بازیکنــان خودش و حریف آنالیز 
دارد. من هم خودم از دیدن سروش تعجب 
کردم. البته ســروش با روز هــای خوبش 
فاصله داشــت. پاس داخل عمق نتوانست 
بدهد، با ایــن که تخصص خودش اســت. 

هافبک ها این اجازه را ندادند.

تغییر پست وحید امیری را چه طور 
می بینید؟

من فکر مــی کنم که برخلاف کســانی که 
می گویند فوتبال وحید امیری تمام شــده 
این طور نیســت. بازیکن با تجربه، دونده و 
با تعصب اســت و به تیم انــرژی می دهد. 
خوشــبختانه من هم مربی ام و دوست دارم 
بازیکن چند پســت در تیمم باشــد. الان 
وحید امیری در چند پســت می تواند بازی 
کند و این دست مربی را باز می گذارد. الان 
اگر یکی از دفاع چپ ها آســیب می دید می 
توانســت تغییراتی بدهد. این حسن و یک 
نعمت برای یک تیم است که چنین بازیکنی 
داشته باشــد. وحید امیری مهاجم هم می 
تواند باشــد. دیروز از روز های فبل هم بهتر 
بود. هر چند بازی فشــرده و درگیر شونده 
بود. پــرس در مرکز زمین خیلــی زیاد بود. 
یک اشتباه اســتقلال باعث شد گل بخورد، 

پرسپولیس هم اصلا اشتباه نکرد.

ادامه فصل را چه طور می بینید؟
قهرمانی بــرای هیچ تیمی راحت نیســت، 
الان می گویند برای ســپاهان راحت است. 
نه نیست. ســپاهان جلوی تیم های بالای 
حدول راحت تر بازی می کند چون فوتبال 
بازی می کنند.ولی تیم های انتهای جدول 
سخت هستند چون بسته بازی می کنند و 
فقط امتیاز می خواهند. فوتبال را نمی توان 
پیش بینی کرد. پرســپولیس هم الان باید 

همه را ببرد و منتظر اشتباه سپاهان باشد.

لطیفی: تماشاگران بازنده بزرگ دربی بودند

 پس لرزه های یک تحقیر بزرگ

داغ بزرگ بر پیشانی نساجی 
خریدار  قهرمان فصل گذشــته مسابقات 
جام حذفی فوتبال کشــور، هرگز فکرش را 
نمی کرد که درمسابقات لیگ برتر فوتبال، 
چنان از کســب پیروزی و روزهای خوش و 
وجــد آورش عاجز بماند که هــواداران این 
تیم اکنون به آینده تیم  محبوب شــان برای 

بقاء درلیگ برتر ابراز نگرانی کنند.
این حال روز تیم نساجی مازندران، قهرمان 
فصل گذشته مسابقات جام حذفی فوتبال 
کشور اســت که برای ســیزدهمین هفته 
متوالی درمسابقات لیگ برتر رنگ پیروزی 

را به خود نمی بیند.
تیم نساجی مازندران درهفته بیست وهفتم 
مســابقات لیگ برترکشــور یکشنبه شب 
ســوم اردیبهشــت ۱۴۰۲ درآبادان مقابل 
تیم فانــوس به دســت صنعت نفــت این 
شــهر به میدان رفــت و با نتیجــه پرگل ۴ 
برصفر مغلوب میزبــان رده پانزدهمی خود 
شد تا شــاگردان عبدالله ویســی ملقب به 
گواردیــولای ایرانی در خانــه مچ  کارلوس 

هرناندز اسپانیایی تیم نساجی را بخواباند.
آبادانی هــا درحالــی مســرور از پیروزی 
ارزشمند و کسب امتیاز ۲۰ درجدول و بقاء 
درلیگ برتــر امیدوارتر شــدند که نماینده 
مازندران با اندوخته امتیاز ۲۵ از رده دوازده 

به رده سیزده جدول تنزل کرد.
نساجی مازندران که پس از پیروزی خانگی 
۲ برصفر برابر تیم بحران زده تراکتورتبریز 

درهفته چهاردهم تا به امروز طعم پیروزی 
را نچشــیده و حتی باعــث برکناری حمید 
مطهری ازاین تیم شده بود، همچنان روی 

نوارناکامی قرار دارد.
شوک سرمربی جدید واسپانیایی هم برای 
تیم نساجی در دو بازی گذشته جواب نداده 
و با وجود آنکــه کارلوس هرنانــدز، جوان 
هر چه در چنته تیم هــای آکادمی خود در 
حوزه خلیج فارس داشت رو کرد تا نساجی 
برابر تیم انتهای جدولی با ســوغات شیرین 
جنوب به شــمال بازگردد، افاقــه نکرد تا 
شکست تلخ و ســنگینی دیگری به کارنامه 

این تیم اضافه شود.

 این چه تیمی است؟
ســه هفته دیگر تا بســته شــدن پرونده 
مســابقات لیگ بیســت ودوم باقی مانده، 
اما سرخپوشــان مازنی، هرگز شبیه به تیم 
قهرمان فصل گذشــته جام حذفی نبودند 
ونشــدند وهمین وضعیت، اخــراج حمید 
مطهری ســرمربی ایــن تیم را بــه همراه 

داشت.
این تیم که مثــلًا مدافع عنــوان قهرمانی 
امســال جــام حذفــی فوتبال کشــور و 
نماینــده ایران درلیگ قهرمانان آســیا هم 
اســت، کارش از شــوک و بحران گذشته 
و بازیکنانش نه تنهــا از موفقیــت، بلکه از 

فوتبال بازی کردن اشباع شده اند.

 انگار برای اتلاف وقت در لیگ پا به مستطیل 
سبزمی گذارند و شهرخسته باید از بابت قدم 
رنجه شان با پیراهن مشکی و قرمز، ممنون  
آنها باشــد! تیمِ نســاجی، این روزها هیچ 

نشانی از یک تیم فوتبال ندارد!.
آنها تنها تیــم تراکتورتبریز که درنیم فصل 
دچارتغییرســرمربی شــده بود، درهفته 
چهاردهم شکســت داده اند که بدون شک 
اگر نتایــج ابتــدای فصل نبــود، الان تیم 
نســاجی وهواداران باید یکــی از تلخ ترین 
روزهای فوتبالــی خود را درلیگ بیســت 
ودوم با وجود سهمیه آسیایی در قعرجدول 

تجربه می کردند.

 هرناندز: قولی به باشگاه نساجی 
نداده ام!

پس ازاین شکست سرمربی اسپانیایی تیم 
فوتبال نساجی درنشســت خبری، گفت: 
نفت در نیمــه اول خیلی خوب بازی کرد اما 
این تیم را به خوبی کنترل کردیم وحتی در 
نیمه اول شــانس و موقعیــت خیلی خوبی 

داشتیم.
کارلوس هرناندز، افــزود: در نیمه دوم نیز 
اعلام ضربه پنالتی همــه چیز را عوض کرد 
و پس از آن هم نفت آبادان خیلی بهتر بازی 
کرد، بعد از پنالتی کنترل بازی از دســت ما 
خارج شد و حریف توانســت بازی را کنترل 

کند و شایسته برد بود.

وی اضافه کرد: بعد از دریافت گل اول قصد 
حمله داشــتیم و می خواســتیم بازی را به 
تساوی بکشانیم اما مهاجم های نفت به ویژه 
در ضد حمله خیلی خوب هستند. تعویض 
کردیم تا حداقل بازی مســاوی شود اما در 
آخر دو پنالتی و خطایی که شد شیرازه تیم 

ازهم پاشید.
سرمربی تیم نساجی مازندران در واکنش به 
این پرسش که آیا باشــگاه از او قولی گرفته 
اســت؟ گفت: من قولی به باشگاه نداده ام و 
کلا من و باشــگاه قولی به هم نداده ایم و ما 
سعی می کنیم در هر بازی ببریم و حرفه ای 

هستیم.

 پس لرزه ها بعد از شکست سنگین، 
مربی اسپانیایی نیامده جریمه شد

درپی ایــن شکســت تحقیرآمیــزو نتایج 
ضعیف در نیــم فصــل دوم و ناکامی های 

ادامه دار با اعلام ایزد سیف الله پور مدیرعامل 
باشگاه نساجی مازندران، تمامی اعضای این 

باشگاه را ۱۰ درصد جریمه کرد.
وی، ضمــن عذرخواهــی از هــواداران، 
گفت: نگاه ما بــه آینــده امیدوارانه و طبق 
برنامه ریــزی انجام شــده اســت. حضور 
آبرومندانــه ای را در فصل پیــش رو و لیگ 

قهرمانان آسیا خواهیم داشت.

خزان نساجی باید بهاری شود
بهارِ نســاجی، این بــار خیلی زود خزان 
شــده و این تیم نه تنها در خطر از دست 
دادن موقعیت وحتی منطقه ســقوط از 
لیگ برتــر قرار دارد، بلکه در ســه بازی 
ســخت ونفس گیــر هفته هــای پایانی 
لیگ برابــر تیم آمــاده وبــالای جدولی 
هوادارتهران، تراکتورتبریز و پرسپولیس 

تهران دارد.

واکنش رسانه های خارجی به حواشی شهرآورد 
وم می شود ساپینتو محر

رسانه های معتبر خارجی نســبت به عصبانیت ریکاردو ساپینتو پس از 
شکست مقابل پرسپولیس واکنش نشان دادند.

حساس ترین شهرآورد سال های اخیر فوتبال ایران روز گذشته با برتری 
یک بر صفر پرسپولیس به پایان رسید. این بازی با حواشی زیادی همراه 
بود. پس سوت پایان دیدار، ریکاردو ساپینتو سرمربی استقلال به شدت 
از تصمیمات داور بازی عصبانی بود و حتی به ســمت داوران هم دوید و 
از نحوه قضاوت آن ها به شدت انتقاد کرد.ســایت اُ جوگو پرتغال در این 
رابطه نوشــت: ریکاردو ســاپینتو که هدایت تیم فوتبال استقلال را در 
اختیار دارد، یکشــنبه هفته جاری در دیداری از هفته بیســت و هفتم 
لیگ برتر ایران با نتیجه یک بر صفر مقابل پرســپولیس شکست خورد 
و صدر جدول را از دست داد. ســرمربی پرتغالی پس از سوت پایان بازی 

به شدت از نمایش داوران عصبانی شد و به آنها توهین و فحاشی کرد.
همچنین سایت اسپورتال صربســتان نیز در این رابطه نوشت: ریکاردو 
ساپینتو ســرمربی سابق ستاره سرخ که هدایت اســتقلال را در اختیار 
دارد چهره متفاوتــی از خود نشــان داد. او پس از شکســت در مقابل 
پرســپولیس داوران میدان را تعقیــب کرد و جلــوی دوربین به آن ها 
فحاشــی کرد که امکان دارد این حرکت او موجب محرومیت سنگین 

شود.

رئیس کمیته انضباطی: 
ودی به اتفاقات دربی ورود می کنیم به ز

 رییس کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال گفت: به محض رســیدن 
گزارش ناظر دربی، در مورد اتفاقات این بازی تصمیم می گیریم.

 ابوالفضل حسن زاده محمدی، رئیس کمیته انضباطی درباره شهرآورد 
تهران گفت: یکســری گزارش ها و مطالبی درباره تخلفات در این دیدار 
مطرح شده اســت. با توجه به اینکه این دیدار علاوه بر مقامات رسمی، 
ناظر ویژه انضباطی داشــت، منتظر گزارش از ســوی ایشان به کمیته 
انضباطی هستیم.وی افزود: به محض وصول گزارش، موارد را بررسی و 

به فوریت تصمیم می گیریم.
صدمیــن شــهرآورد پایتخت در شــرایطی بــا برتری یــک بر صفر 
پرســپولیس خاتمه یافت که برخی صحنه ها از جمله خوشــحالی گل 

عیسی آل کثیر جنجال زیادی به پا کرد.

بی نقص مثل پرسپولیس در داربی ۱۰۰
حمید درخشان معتقد اســت خط هافبک و خط دفاع پرسپولیس در 
داربی شــماره ۱۰۰ بدون نقص بازی کردند و توانســتند اســتقلال را 
شکســت دهند. تیم فوتبال پرسپولیس موفق شــد در صدمین داربی 
پایتخت، با یک گل اســتقلال را شکســت دهد و ضمن پیــروزی برابر 
رقیب سنتی خود، ۳ امتیاز مهم را در مسیر قهرمانی کسب کند و موقتا 
صدرنشین جدول رده بندی لیگ برتر شــود. تک گل سرخ ها را در این 
دیدار عیسی آل کثیری به ثمر رساند که در بین دو نیمه به جای مهدی 

عبدی وارد زمین شد.

پرسپولیس حساب شده و منطقی بازی کرد
حمید درخشــان در خصوص پیروزی پرســپولیس در این بازی مهم 
عنوان کرد: بازی خوبی بود. پرســپولیس منطقی بازی کرد و در نیمه 
اول حساب شــده مالکیت زمین را گرفت و موقعیتی به استقلال نداد. 
در زمان مناسبی به گل رسید و خیلی خوب بازی را اداره کرد و توانست 
برنده زمین شــود. خط دفاعی فوق العاده بود و توانســت در روزی که 

اشتباه نداشت، پیروز شود و ۳ امتیاز را کسب کند.

در بازی های بزرگ فرصت زیادی به دست نمی آید
وی ادامه داد: در بازی های بزرگ باید از تک فرصت ها اســتفاده کنید 
و نظم داشته باشید. پرسپولیس هم توانســت از تک موقعیتش در این 
بازی استفاده کند و گل پیروزی را به ثمر برســاند. در بازی های بزرگ 
شــما فرصت های زیادی را به دســت نمی آورید و باید از محدودیت ها 
استفاده کنید. پرســپولیس هم در خط دفاع و هم در خط حمله منظم 
بود و مزد بازی خوبش برابر اســتقلال را گرفت. البته نباید در غرور این 

بازی بماند زیرا که هنوز برای قهرمانی منتظر لغزش سپاهان است.

پرسپولیس به امثال آل کثیر نیاز دارد
مهاجم ســابق پرســپولیس درباره تعویض طلایی گل محمدی در به 
بازی آوردن آل کثیر به جای عبدی در بیــن دو نیمه توضیح داد: به هر 
حال گل محمدی متوجه شد که مشــکل خط حمله تیمش کجاست 
و می تواند روی ســرعت و دوندگی آل کثیر حســاب کند. آل کثیر هم 
با حضورش در زمین هم خط دفاع اســتقلال را آزار داد و هم توانســت 

تاثیرش را در زمین بگذارد. پرسپولیس به چنین بازیکنانی نیاز دارد.
او در پایان درباره شــانس قهرمانی پرســپولیس گفت: ایــن تیم باید 
روندش را ادامه دهد و مثل بازی با اســتقلال بدون نقــص بازی کند. 
پرسپولیس این پتانسیل را دارد که همه امتیازهای باقی مانده را کسب 
کند اما فوتبال قابل پیش بینی نیست و معلوم نیست کدام تیم قهرمان 

خواهد شد. من به قهرمانی پرسپولیس امیدوارم.

قربانی: 
استقلال بد موقعی باخت

یک پیشکسوت استقلال معتقد است که برخی از بازیکنان قدیمی این 
تیم مصاحبه های جالبی انجام نمی دهند.

پیروز قربانی، پیشکسوت استقلال درباره شکست آبی پوشان در داربی 
پایتخت اظهار کــرد: در نیمه اول بازی از لحاظ فنــی دو تیم برنامه ای 
نداشــتند و در نیمه دوم هم پرسپولیس از اشــتباه خط دفاع استقلال 
استفاده کرد و توانست ۳ امتیاز را به دست بیاورد. البته این را هم بگویم 

که استقلال مثل تیم همیشگی اش نبود.
وی درباره اینکه خیلی ها معتقدند آبی پوشــان دچار غرور شده بودند 
ادامه داد: این ها همه حرف اســت. من زمانی بازیکن استقلال بوده ام و 
افتخار هم می کنم. زمانی ســکوت کردن و حرف نزدن بیشــتر به تیم 
کمک می کند تا اینکه از هر فرصتی استفاده کنم و مصاحبه های سطح 

پایین انجام بدهم.
وی در خصوص اینکه با این شکست اســتقلال از کورس قهرمانی افتاد 
بیان کرد: کار سخت شــد ولی باز هم نباید امیدمان را از دست بدهیم. 
استقلال تیم شایسته ای است و امیدوارم اتفاقاتی بیفتد که به سود این 
تیم باشد. حیف شد که استقلال از کورس عقب افتاد زیرا تیمی بود که 
از فوتبال بازی کردنش لذت می بردیم و در کل باید بگویم استقلال، بد 

موقعی باخت.



مدیرکل  مومنــی   اصفهان-مریم 
امور مالیاتی اســتان اصفهــان گفت: از 
ابتــدای ۱۴۰۲ همه اشــخاص حقوقی 
مکلــف بــه اجــرای قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان شــدند. 
براســاس مصوبات فعلی مجلس، ســایر 
اشــخاص نیز حداکثر تا ابتــدای مهرماه 

باید این قانون را اجرایی کنند.
عبــاس مزیکــی  اظهــار کــرد: مالیات 
بــه عنوان یــک درآمــد پایــدار اکنون 
اهمیت ویــژه ای در جمهوری اســامی 
دارد اما هنــوز نتوانســته ایم روش های 
مالیات ســتانی را اصــاح کنیم، وصول 
مالیات در کشــور ما نســبت به گردش 

نقدینگی و GDP موجود کم است.
ظرفیت هــای  بــه  اشــاره  بــا  وی 
مالیات ســتانی و نقــش آن در توســعه، 
افزود: مالیــات نقش هــای متعددی در 
درآمدهای دولت، توزیع ثروت، توســعه، 
کنترل واردات و مصــرف و افزایش تولید 
دارد. ســازمان امــور مالیاتــی در نظام 
اقتصادی کشــور ما فقــط نقش وصول 
دارد و همین موضوع منجر به کند شدن 

این نظام شده است.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان اصفهان با 
تاکید بر لــزوم فرهنگ ســازی مالیاتی، 
گفت: اگــر به مــردم به صورت شــفاف 
اطاع رســانی شــود که مالیات ها در چه 
زمینه هایی خرج شــده است می تواند در 

فرهنگ ســازی اخذ مالیات تأثیر بسزایی 
داشته باشد.

مزیکــی اضافه کــرد: در ســال ۱۴۰۱ در 
بخــش مالیات هــای مســتقیم ۳۱ هزار 
میلیارد تومان در اســتان وصول شــد که 
نسبت به سال ۱۴۰۰ رشــد ۴۸ درصدی 
داشــته اســت. ایــن افزایــش از محــل 
جلوگیــری از فرارهــای مالیاتی، رشــد 
تولیــد و فعالیت هــای اقتصــادی و تورم 
حاصل شده اســت. البته همچنان نیازمند 

ساماندهی در حوزه اخذ مالیات هستیم.
وی ادامه داد: در ســال ۱۴۰۱ در بخش 
مالیات بر ارزش افــزوده حدود ۸,۵۰۰ 
میلیارد تومــان مالیات وصول شــد که 
نسبت به ســال ۱۴۰۰، ۹۰ درصد رشد 
داشــته اســت. از این میــزان ۷,۲۵۰ 
میلیــارد تومــان بــه شــهرداری ها و 

دهیاری ها پرداخت شد.
مدیرکل امــور مالیاتی اســتان اصفهان 
با اشاره به قانون اســترداد ارزش افزوده 
محصــولات صادرات محــور، گفت: در 
ســال گذشــته، ۲,۴۶۰ میلیارد تومان 
بــه فعــالان اقتصادی اســترداد شــد. 
۱۱ درصــد وصولی ارزش افزوده ســال 
۱۴۰۱ استان اصفهان به صادرکنندگان 
بازگردانده شد که نشــان دهنده حمایت 
دولت از صادرکنندگان و افزایش قدرت 

رقابت آنان در دنیاست.
مزیکی در ادامه با اشــاره به اجرای قانون 

پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان، 
افزود: بــا اجرای ایــن قانــون می توان 
شــفافیت کامل در اخذ ارزش افزوده را 

ایجاد کرد.
وی با تاکید بر اینکه نیازمند ســاماندهی 
معافیت هــای مالیاتی هســتیم، تصریح 
کرد: متأســفانه در بســیاری از بخش ها، 
معافیت هــای مالیاتی محلــی برای فرار 
مالیاتی شــده اســت، بنابراین راه های 
سوءاســتفاده از معافیت هــای مالیاتی 

باید بسته شود.
مدیــرکل امــور مالیاتی اســتان اصفهان 
گفت: ســاماندهی همه دســتگاه های پوز 
پیش از شــروع ســال جدید انجام شد، در 
همین راستا شــب عید تعداد زیادی از این 
دستگاه ها که با کد پســتی بنگاه اقتصادی 
هم خوانی نداشت قطع شد. حتی پوزهایی 
سیار نیز باید محل سکونتشان را به عنوان 
محــل فعالیت خــود معرفی کننــد. همه 
گردش های دســتگاه های پــوز امروز در 

سامانه مودیان ثبت می شود.
مزیکی اضافــه کرد: قانــون صندوق های 
فروشگاهی پیش از این اجرایی نشده بود، 
در نهایــت با همکاری بخــش خصوصی و 
دولت قانون پایانه های فروشگاهی تدوین 
و در ســال ۹۸ تصویب شــد که قرار بود تا 
۱۵ مــاه بعد اجرایی شــد. در دولت جدید 
تمرکز همه قوا بر اجرای این قانون گذاشته 
شد که تأثیر بسزایی در شــفافیت و بهبود 

کسب وکار دارد.
وی ادامه داد: در اولین گام، شرکت های 
بورســی و فرابورســی ملزم به حضور در 
ســامانه مودیان شــدند. با اجــرای این 
قانون همه فاکتورها در ســامانه مودیان 
ثبت می شــود که این کار از شکل گیری 
شــرکت های صوری جلوگیری می کند و 

درآمدها شفاف می شود.
مدیرکل امــور مالیاتی اســتان اصفهان 
گفــت: از ابتدای ۱۴۰۲ همه اشــخاص 
حقوقــی مکلــف بــه اجــرای قانــون 
پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 
شــدند. براســاس مصوبات فعلی مجلس 
ســایر اشــخاص نیز حداکثر تــا ابتدای 
مهرماه باید این قانــون را اجرایی کنند. 
افرادی که فاکتورهای خود را در بســتر 
سامانه مودیان صادر نکنند به اندازه ۱۰ 
درصد فروش خود جریمه می شــوند. به 

دنبال آن هســتیم که جریمه های فعالان 
اقتصادی تــا پایان اجــرای کامل قانون 

بخشیده شود.
مزیکی اضافــه کرد: در قانــون پیش بینی 
شــده که مجوز به شــرکت های معتمدی 
داده شــود تا افــراد حقوقــی بتوانند به 
کمک این شــرکت ها به ســامانه مودیان 
متصــل شــوند. ســازمان امــور مالیاتی 
هزینه های صدور و ارسال صورتحساب ها 
در ســامانه مودیان توسط شــرکت های 

معتمد را پرداخت می کند.
وی با بیــان اینکــه اجرایی شــدن این 
ســامانه افزایــش درآمدهــای مالیاتی 
را بــه دنبــال دارد، ادامه داد: بســیاری 
از اختافات بیــن فعــالان اقتصادی را 
می توان از طریق این ســامانه رفع کرد و 
این ســامانه مرجع ارائه اطاعات صحیح 

از تبادلات اقتصادی است.

اهواز – محمد مجــدم   تثبیت یک مخــزن نفتی جدیــد یکی از 
مهمتریــن دســتاوردها و نتایج محقق شــده در مدیریــت امور فنی 

شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب در سال ۱۴۰۱ بود.
 در سال ۱۴۰۱ از میدان نرگســی مخزن بنگستان برای اولین بار تولید 
انجام شــد که این امر نیز یکی از اقدامات بســیار مهــم و حائز اهمیت 

شرکت ملی مناطف نفت خیز جنوب به شمار میرود.
تولیدی شدن چاه ۴ میدان ســولابدر پس از ۴۲ سال و حفاری چاه توسعه 
ای ســولابدر ۶، افزایش تولید نفت از مخزن آســماری شــادگان با انجام 
عملیات حفــاری، تعمیر و ترمیــم از ۹۰ بــه ۱۰۶ ه ب ر، مطالعات جامع 
۹ مخزن توســط شــرکت های داخلی با نظارت کارشناسان شرکت ملی 
 fast track مناطق نفت خیز جنوب و پیگیری و انجام بســته های اول و
ده پروژه پژوهشی میدان محور از دیگر اقدامات انجام شده درسال ۱۴۰۱ 

در مجموعه مدیریت امور فنی مناطق نفت خیز جنوب است.

راهبری طــرح ها و پــروژه هــای توســعه میادین موســوم به طرح 
۲۸ مخــزن در قالــب پروژه های توســعه ای، شــروع مطالعــه جامع 
مخــزن بنگســتان میدان مــارون و برنامــه ریزی لازم جهــت انجام 
مطالعات جامع و شــبیه ســازی ۱۴ مخزن دیگر و ارائه طرح توســعه 

مخزن آســماری/جهرم میــدان نرگســی، مخزن آســماری کوپال، 
مسجدســلیمان و تهیه طرح توســعه مخازن گازی مســتقل از جمله 

اقدامات مهمی است که در یکساله ۱۴۰۱ انجام شده است.
ماتــی از جمله راهبری  قدا در این زمینــه همچنین می تــوان به ا
نســیته  ر گیری دا ر نمودا بزا ســاخت داخلی چشــمه رادیواکتیو ا
توســط پژوهشــگاه علوم و فنون هســته ای، راهبری ساخت بار 
 )PSD نفجاری ) اول سیســتم حفاظت هوشــمند چاشــنی های ا

اشاره کرد.
ساخت کمپرســورهای اســکرو مرحله چهارم و تولید برق از گازهای 
همراه در قالب طرح های ســاخت بار اول و ســاخت بســته اســکید 
کمپرســور جهت فشــار افزایی گازهــای همراه در قالــب طرح های 
ســاخت بار اول از حمله اقدامات مجموعه مدیریت امور فنی شــرکت 

ملی مناطق نفت خیز جنوب در حوزه ساخت بار اول است.

بوشــهر - رضا حیدری  مشــاور مدیرعامل 
هلدینــگ خلیــج فــارس و مدیرعامــل شــرکت 
پازارگاد بر حل مشــکات آب روســتاها و اشتغال 
اســتان بوشــهر تاکید کرد و آنرا بعنوان مهم ترین 
ماموریت هلدینگ خلیج فارس در حوزه مســولیت 

های اجتماعی دانست.
 دکتر محمد شــیخان مشــاور مدیرعامل هلدینگ 
خلیــج فــارس و مدیرعامــل شــرکت پــازارگاد 
در نشســت بــا جمعــی از اعضای شــورای تامین 
شهرســتان های جنوب استان بوشــهر با اشاره به 
نامگذاری امسال با عنوان، سال »مهار تورم و رشد 
تولید« از ســوی مقام معظم رهبــری گفت: تأکید 
رئیس جمهور و دولت محترم، بر حرکت پرشــتاب 
برای حل مســائل اساسی کشــور و خدمت رسانی 
هدفمند به مردم در راســتای تحقق شــعار ســال 

می باشد.

وی با بیــان اینکه صنعت پتروشــیمی بــه عنوان 
یک صنعت پیشــرو در بخش تولید، ارزش آفرین و 
اثربخش در حوزه اقتصاد کشــور مورد توجه جدی 
اســت، افزود: در این حوزه هلدینــگ خلیج فارس 
به عنوان یکی از شــرکت های اثرگذار و با استفاده 
از پتانســیل نیروی های متعهد و متخصص ایرانی 
توانســته نقشــی بی بدیل در عرصه تولید، تکمیل 
زنجیــره ارزش و کســب ثــروت ملی ایفــا کند، و 
رکوردهای تازه ای در صنعت پتروشــیمی برجای 

بگذارد.
دکتر شــیخان بــا گرامی داشــت یــاد و خاطره 
شهدای ســرافراز ایران اســامی، بویژه شهدای 
گرانقــدر اســتان بوشــهر تصریح کرد: اســتان 
بوشــهر در حوزه مقاومت و ایســتادگی، کارنامه 
ای درخشــان دارد و بــا داشــتن دلیرمــردان 
و شــیرزنانی که نــام و آوازه شــان بــه عظمت 

خلیج فــارس در تاریخ می درخشــد، بــه عنوان 
میزبانــان مهربان و نجیب صنعــت، بویژه صنعت 
پتروشــیمی ، موجب رشــد و اعتای این صنعت 

در کشور شده اند.
وی افزود: در راستای عمل به ایفای نقش مسولیت 
های اجتماعی شــرکت های تابعــه هلدینگ خلیج 
فارس در اســتان بوشــهر و با دســتور دکتر علی 
عســکری بزودی یکــی از برنامه هــای هلدینگ 
خلیج فــارس برای مرتفــع کردن مشــکات آب 

روستاهای استان بوشهر عملیاتی می شود.

مشــاور مدیرعامــل هلدینــگ خلیــج فــارس و 
مدیرعامــل شــرکت پــازارگاد تاکیــد کرد: در 
این مســیر در مرحلــه اول کمک به مشــکات 
روســتاهای چهار شهرســتان جنوبی و ســپس 
ســایر مناطق اســتان با اســتفاده از راه اندازی 
آب شــیرین کن های کوچک و از طریق شــیرین 
ســازی آب دریا و همچنین مشــارکت در اجرای 
طرح های اشــتغال آفرین از جمله ایجاد گلخانه 
های صنعتــی و….. با توجــه به پتانســیل های 

موجود ، عملیاتی خواهد شد.

خوزستان

تثبیت یك مخزن نفتی جدید در شركت ملی مناطق نفت خیز جنوب

مشاور مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس و مدیرعامل شرکت پازارگاد خبر داد؛

وستاها و اشتغال  بوشهر حل مشکلات آب ر
 مهم ترین ماموریت هلدینگ خلیج فارس است

ساری-امیری فر  معــاون بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشــکی مازندران از خروج استان از منطقه 

قرمز در نقشه رنگ بندی کرونایی خبر داد.
عباس علیپور  بــا بیان اینکه رفتــار کرونا به نوع 
عملکرد ما بســتگی دارد افزود وقتی تجمعات زیاد 
و اســتفاده از ماســک و پروتکل های بهداشتی کم 

می شود رفتار این بیماری پرخطر خواهد شد.
وی با اظهار اینکه وقتی افــراد عامت دار کرونایی 
با دیگر گروه ها ارتباط دارند، شــاهد رشد بیماری 
در جامعه هستیم، یادآور شــد: آمار مبتایان به 
کرونا در مازندران نسبت به کشور رشد محسوس و 
چشمگیری ندارد اما برخی از روزهای هفته با فوتی 
روبرو هستیم. وی از خروج اســتان از منطقه قرمز 
در نقشــه رنگ بندی کرونایی اســتان خبر داد و 
گفت: در حال حاضر دو شهرســتان نارنجی، ۱۵ 

شهرستان زرد و ۵ شهرستان آبی هستند.
علیپور یادآور شد: بر اساس آخرین اطاع رسانی 
رنگ بندی کرونایی مناطق کشــور از سوی مرکز 
روابط عمومی و اطاع رســانی وزارت بهداشت، 

تمامی مناطق اســتان مازندران از وضعیت قرمز 
کرونایی خارج شدند و شهرســتان های گلوگاه و 

کاردشت در وضعیت نارنجی قرار گرفتند.
معاون دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران گفت: 
همچنین شهرستان های نکا، ســاری، قائمشهر، 
ســیمرغ و بابل از مناطق با وضعیت آبی هستند و 
۱۵ شهرستان اســتان نیز جزو مناطق زرد نقشه 

کرونایی قرار دارند.

ســخنگوی  جبارزاده   اردبیل-افســون 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتــی منطقه 
اردبیل در خصــوص حذف کارت های ســوخت 
جایگاه ها گفت: به ازای هر ســکوی سوخت، یک 

کارت سوخت باقی خواهد ماند.
علیرضا دلــداده مقدم، ســخنگوی شــرکت ملی 
پخش فــرآورده های نفتــی منطقــه اردبیل ۲۷ 
فروردین به نقل از مدیر هوشــمند سامانه شرکت 
در خصوص حــذف کارت های ســوخت جایگاه ها 
در پاســخ به این ســوال که آیا کارت سوخت آزاد 
جایگاه ها جمع آوری خواهند شــد یــا خیر؟ گفت: 
خیر و فقط به ازای هر ســکوی سوخت، یک کارت 
سوخت باقی خواهد ماند. وی با اشــاره به اینکه در 
واقع هدف از این کار جلوگیری از قاچاق ســوخت 
خواهد بود، افزود: چرا که در قانــون بودجه به الزام 
استفاده از کارت سوخت شخصی تأکید شده است.

دلداده مقــدم ادامه داد: همــواره توصیه می کنیم 
مردم از کارت سوخت شــخصی خود استفاده کنند 
و طی روزهای آتی حتما کارت سوخت همراه خود 

داشته باشند تا با مشکل و معطلی برخورد نکنند.
ســخنگوی شــرکت ملی پخش فــرآورده های 
نفتی منطقــه اردبیل بیان کــرد: هموطنان عزیز 
به منظــور بهبود نظــام توزیع ســوخت از کارت 
سوخت شــخصی خود اســتفاده نمایند و به هر 
دلیلی فاقد کارت هوشــمند ســوخت هســتند، 
جهت ثبت درخواســت کارت المثنــی به دفاتر 

پلیس +۱۰ مراجعه نمایند.

مازندران اردبیل

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان:
ج شد ونایی خار مازندران از حلقه قرمز كر

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل:
كارت سوخت جایگاه ها حذف نمی شود

مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان:

وشگاهی را اجرا كنند  همه اشخاص حقوقی باید قانون پایانه های فر
بازدید اعضا هیات مدیره شركت ملی پخش 

وژه فرآورده های نفتی ایران از پر
 توسعه و تکمیل انبار نفت گرگان

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیران ســتادی شــرکت ملی 
پخش فراورده هاتی نفتی ایران از پروژه توســعه و تکمیل انبار نفت 
گرگان بازدید کردند.در این بازدید با بررســی همه جانبه مســایل 
و مشــکات پیش رو، راهکارهــای لازم برای تســریع در به اتمام 

رسیدن هر چه سریعتر پروژه اتخاذ شد.
 در جلســه پایانی که در ایــن زمینه با حضور همه دســت اندرکاران 
در شــرکت ملی پخش فراورده هاتی نفتی منطقه گلستان برگزار شد 

مقرر شد مناقصه پروژه در اسرع وقت توسط منطقه  برگزار شود.
 هیات اعزامی از ســتاد درروز دوم حضور در منطقــه از انبار نفت 
گنبد کاووس بازدیــد و با مســئولین ناحیه و کارکنــان گفتگو و 

تبادل نظر پرداختند

مدیرکل راه و شهرسازی استان:
ح نهضت ملی مسکن در لرستان  ۵۳۹ واحد طر

می شود واگذار  خردادماه  تا 

خرم اباد-طولابی   “وحید کرم الهی«  درنشســت با رســانه 
های استان افزود: ۱۴۸هزار لرســتانی در طرح نهضت ملی مسکن 
ثبت نام کردنــد که ۴۰ هزار نفر آنان تاییــد و یکهزار و ۶۰۲ هکتار 

زمین برای این افراد نیاز است.
وی با بیان اینکه در مجموع سهم کلی مســکن شهری، روستایی، 
فرســوده و خودمالکی در لرســتان ۱۱۶ هزار واحد و تکلیف اولیه 
بر اســاس تامین زمین برای ۸۸ هــزار واحد اســت تصریح کرد: 
معرفی زمین های مازاد توســط دســتگا های اجرایی قانون است 
اما دســتگاه های اجرایی اســتان هیچگونه همکاری در این زمینه 
نداشــتند و اداره کل راه و شهرســازی در شناســایی این اراضی 

پیشگام شده است.
به گفته وی یکهزار و ۶۲ هکتار زمین بــرای اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن در این استان نیاز اســت که تاکنون ۲۱۹ هکتار تامین شده و 

برای اجرای مابقی طرح کسری زیمن در استان وجود دارد.
وی ادامه داد: برای شــهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفــر جمعیت نیز 
زمین های ملی حریم محدوده شــهر در نظر گرفته شــده است تا 
متناســب با نیاز به شــهرها الحاق شــود که این امر مستلزم طی 

مراحل طولانی می باشد.
مدیرکل راه و شهرســازی لرستان با اشــاره به اینکه اضافه کرد: بر 
اســاس قانون ۱۴۰۲، دولت مکلف به تامین زمیــن رایگان برای 

زوج های دارای چهار فرزند زیر ۲۰ سال شد.
کرم الهی همچنیــن در خصوص انتقاد برخی نســبت به واگذاری 
اراضی دانشــگاه لرســتان برای اجرای طرح نهضت ملی مســکن 
گفت: فصــل الخطاب همه قانون اســت و ما مجری هســتیم که بر 
اســاس ماده ۱۰ قانون جهش تولید مسکن در ۲۴ شهریور ۱۴۰۰، 
دســتگاه های اجرایی موظف هســتند اراضی مــازاد دولتی را به 

وزارت راه و شهرسازی معرفی کنند.
وی ادامه داد: همچنین بر اســاس ماده ۱۲این قانون، راه وشهرسازی 
باید زمین های دراختیار اشــخاص حقیقی و حقوقی و دستگاه هایی 
را که از دولت زمین گرفته و نســاخته اند، بازپس گیــری کند اگر نه 

متخلفان به انفصال از خدمات دولتی محکوم می شوند.
وی با اشاره به امضای تفاهم نامه بین وزارت راه و شهرسازی و وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری در این مورد گفت: در مورد دانشگاه لرستان 
نیز کارغیرقانونی صورت نگرفته و پیش از ایــن نیز ۱۵ هکتار اراضی 

این دانشگاه به مسکن مهر تبدیل و سند آن صادر شده است.

مدیرکل ستاد اجرایی استان خبر داد؛
كسب رتبه برتر بنیاد بركت ایلام 

در زمینه ایجاد اشتغال
ایلام –حســن بیگی  مدیر کل ســتاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( اســتان، از کســب رتبه برتر بنیاد برکت ایام در زمینه 

ایجاد اشتغال پایدار طی سال گذشته خبر داد
محمد زارع بــا اعام ایــن خبر اظهار کــرد: در راســتای اجرای 
تبصره ۱۸ و ۱۶ شورای اشتغال پرداخت تســهیات قرض الحسنه 
توسط بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام به متقاضیان جویای 
کار؛ وظایفی محول شــد که بنیاد برکت در اســتان بــا پرداخت 
تســهیات قرض الحســنه جهت راه اندازی کارگاه هــای تولیدی 
خــرد و زودبازده، رتبه نخســت ایجاد اشــتغال پایدار طی ســال 
گذشته را کســب کرده اســت. وی، با بیان اینکه طی سال گذشته 
بیش از ۳ هــزار و ۷۵۱ مورد تســهیات چهار درصد بــا بازپرداخت 
۵ ســاله و اقســاط ۶ ماه یک بار به متقاضیان پرداخت شــده است، 
افزود: با راه اندازی کارگاه هــای خرد و خانگی بــرای بیش از ۵ هزار 
نفر شــغل پایدار ایجاد شده اســت. مدیر کل ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امــام )ره( ایام، هــدف از اجرای طرح هــای بنیاد برکت 
توانمندســازی مناطــق محــروم و تکمیل زنجیره های مشــاغل 
عنوان و تصریح کرد: طرح های انجام شــده در قالب مشــاغل خرد 
و خانگی، روســتایی، مهاجرت معکوس از شــهرها به روســتاها، 
حمایت از زنان سرپرست خانوار، توانمدســازی، فارغ التحصیان 
جویای کار،جهش بنگاه های دانش بنیان و …. بوده است. زارع در 
پایان با تاکید بر اینکه راه خروج از بن بســت های اقتصادی و نجات 
کشــور از تورم، راه اندازی کارگاه های تولیدی و ایجاد اشتغال پایدار 
برای جوانان است، ادامه داد: باید بســتر مناسب برای اشتغال جوانان 
و فارغ التحصیان دانشگاهی ایجاد کنیم تا شــاهد رشد چشمگیر و 
تاثیرگذار در این زمینه باشیم لذا ضروری است که دستگاه   ها مربوطه 

موانع سر راه اشتغال جوانان و کارگاه های تولیدی را برطرف کنند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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تامین مالی 300میلیارد تومانی 19 طرح از بستر سکوی »آی بی کراد«
ح های آی بی کراد  ارزش تأمین مالی طر

 به 1000میلیارد تومان می رسد
حجــم تأمین مالی هــای انجام شــده توســط آی بی کراد، ســکوی 
دانش بنیــان تأمین مالــی جمعی شــرکت تأمین ســرمایه تمدن، با 
عملکردی مثال زدنی طی سال گذشته به بیش از ۳.۰۰۰ میلیارد ریال 

رسید.
به گزارش مدیریت ارتباطات و رســانه ،  شــرکت تامین سرمایه تمدن 
در اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۹موفق به اخذ مجوز تامین مالی جمعی از 
شرکت فرابورس ایران شد و اولین تامین مالی جمعی در بهمن ماه سال 

۱۴۰۰ به ارزش یکصد میلیارد ریال با موفقیت انجام پذیرفت.
پلتفرم تأمین مالی جمعی آی بی کراد شــرکت تأمین سرمایه تمدن با 
هدف حمایت از بنگاه های کوچک ، متوســط و دانــش بنیان در حوزه 
تولید و خدمات راه اندازی شده اســت و تا پایان اسفندماه ۱۴۰۱ موفق 

به تأمین مالی برای ۱۹ طرح شده است.
در طرح هــای تأمیــن مالی جمعــی آی بی کــراد بیــش از ۵۰۰ 
ســرمایه گذار مشــارکت نموده اند و میــزان تأمیــن مالی صورت 
پذیرفته از زمان  فعالیت به بیش از ۳.۰۰۰میلیارد ریال رســیده است 
که بیشترین تامین مالی جمعی در یکســال در میان سکوهای تامین 

مالی جمعی می باشد .
تأمین مالی جمعی، خدمت نوینی در راســتای تأمین مالی شرکت ها 
اســت که این امکان را در مدت زمانی کوتاه فراهم می کند. آمار و ارقام 
نشان می دهد با بیشــتر شناخته شــدن این خدمت، درخواست های 
تأمین مالی از سوی شرکت ها نیز در آخرین فصل سال ۱۴۰۱ افزایش 
یافته و با اقبال خوبی از ســوی شــرکت ها و همچنین سرمایه گذاران 
مواجه شــد بــه گونه ای کــه فقط طــی اســفند مــاه ۱۴۰۱ بالغ بر 
۱.۵۰۰میلیارد ریــال تامین مالی جمعی از بســتر آی بی کراد صورت 

پذیرفت .
 آی بی کــراد در نظــر دارد در ســال ۱۴۰۲  بــا گســترش شــبکۀ 
ســرمایه گذاری خود، مجموع تأمیــن مالی طرح های این ســکو  را به 

۱۰.۰۰۰ میلیارد ریال برساند.
شــایان ذکر اســت ، بازار تأمین مالی جمعی به دلیل رفع نیاز تأمین 
مالی شرکت های خرد و متوسط یکی از بازارهایی بوده است که خلاء 
آن در بازار سرمایه سالیان ســال احساس می شد. فرآیندهای چابک 
و ارکان محدودی که سیاســت گذاران جهت پاسخ به هنگام این بازار 
به متقاضیان تأمین مالــی جمعی در نظر گرفته اند باعث شــد، این 
بازار به ســرعت مورد توجه فعالان اقتصادی و صاحبان سرمایه قرار 

گیرد.
 باتوجه به معافیت مالیاتی برای تأمین کنندگان طرح و حضور ضامنین 
از قبیل صندوق های پژوهش فناوری و بانک ها در حمایت از ســرمایه 
تأمین کنندگان باعث شــد که این بازار روند صعودی خوبی را شــاهد 

باشد.
در این راســتا، شــرکت هایی که برای توســعه کســب  وکار نیازمند 
تأمین مالی هســتند، می  توانند از طریق ســکوی تأمین مالی جمعی 

“آی بی کراد” به نشانی ibcrowd.ir اقدام به تأمین مالی کنند.

مزایای افتتاح حساب غیرحضوری بانک مسکن
مشــتریان گرامی بانک مســکن با مراجعه به 
سامانه های پیشــخوان اینترنتی بانک، همراه 
بانک و نســخه تحت وب همراه بانک مسکن، 
می توانند اقدام به افتتاح حساب غیرحضوری 

کرده و از مزایای مختلف آن بهره مند شوند.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا، 
بانک مســکن در راســتای ایجــاد تحول در 
سیستم بانکداری دیجیتال یکی از اهداف خود را در حوزه ساده سازی 

محصولات و چابک سازی خدمات بانکی قرار داده است.
بانکداری دیجیتال هم دسترسی مشتریان گرامی به محصولات بانک را 
آسان تر می کند و هم فضای شفاف و گسترده ای برای مشتریان گرامی 
فراهم می سازد که به طور کاربرمحور با انتخاب های متعدد و آگاهانه از 

محصولات بانک مسکن استفاده کنند.
در این زمینه و در راســتای گســترش خدمات غیرحضوری و ترویج 
بانکداری مجازی، امکان افتتاح حساب از طریق سامانه های پیشخوان 
اینترنتی بانک، همراه بانک مسکن )نسخ اندروید و IOS( و نسخه تحت 

وب همراه بانک )PWA( فراهم شده است.
از جمله ویژگی های افتتاح حســاب غیرحضوری بانک مسکن قابلیت 
مشاهده انواع پروفایل های حساب قابل افتتاح به صورت غیرحضوری، 
امکان افتتاح حساب غیرحضوری برای تمامی اشخاص حقیقی اعم از 
مشتریان بانک مسکن یا مشتریان جدید )حساب افتتاحی در این روش 
قابلیت ارائه خدمات در ســطح شــعب بانک را نیز دارا می باشد( و بهره 
گیری از قابلیت های هوش مصنوعی )تشــخیص چهره و ... ( به منظور 

احراز هویت فراهم است.
همچنین مشــتریان گرامی بانک مســکن می توانند بــا این روش از 
قابلیت های کارت ملی هوشــمند به منظور احراز هویت استفاده کنند 
و از امــکان صدور کارت به صــورت غیرحضــوری )کارت فعال و قابل 

استفاده در تمامی درگاه های غیرحضوری است(، بهره مند شوند.

بانک صادرات ایران 541 میلیارد ریال جریمه 
بدهکاران را بخشید

بانک صادرات ایــران به منظور مســاعدت با 
مدیونین مطالبات غیــر جاری نزدیک به ۵۴۱ 

میلیارد ریال وجه التزام بدهکاران را بخشید.
به گزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران، 
این بانک با هدف کمک به تداوم تولید و اشتغال 
در واحدهــای اقتصــادی و عملیاتــی کردن 
»بسته وصول مطالبات غیرجاری وزارت امور 
اقتصادی و دارایی« از بهمن ماه سال گذشــته تا فروردین سال جاری، 
نسبت به بخشودگی ۵۴۱ میلیارد ریال وجه التزام بدهی مطالبات غیر 

جاری ۹۰۹ پرونده مطالباتی اقدام کرد.
بر اساس مقررات بسته وصول مطالبات غیرجاری که در این بانک برای 
مســاعدت با مدیونین تدوین و ابلاغ شده اســت، هر یک از بدهکاران 
دارای مانده بدهی غیرجاری در سر فصل های سررسید گذشته، معوق 
و مشکوک الوصول که تا پایان خرداد سال جاری نسبت به تسویه بدهی 
خود اقدام کنند، معادل مبلغ مابه التفاوت نرخ ســود و نرخ وجه التزام 
تأخیر تأدیه دین بین ۶ تا ۱۴درصدی تسهیلات و تعهدات و همچنین 
مبلغ مابه التفاوت نــرخ کارمزد و نرخ وجه التزام تأخیــر تأدیه دین به 
میزان۸ درصد در  سر فصل وام های قرض الحسنه آنها بخشیده خواهد 

شد.
بانک صادرات ایــران همچنین برای کمک به مدیونین دارای اقســاط 
معوق، در صورت وصول کل مانده بدهی غیر جاری )نه الزاماً کل بدهی 
قرارداد( از وصول مابه التفاوت نرخ ســود و نرخ وجه التزام تأخیر تأدیه 

دین ۶ درصدی چشم پوشی خواهد کرد.
علاوه بر ایــن، مدیونین بانــک صادرات ایــران برای اســتفاده از 
بخشــودگی وجه التزام مطالبات غیرجاری در زمان امهال مطالبات 
به روش تبدیــل و تجدید قرارداد، مشــروط بــه پرداخت حداقل 
۵۰ درصد کل مانده بدهی، از بخشــودگی شــش درصد از وجه التزام 

بهره مند خواهند شد.

وزیر نیرو:
وگاه ها با اتمام برنامه تعمیرات برای  همه نیر

تابستان امسال آماده باشند
 وزیر نیرو تاکید کرد: همه نیروگاه های کشور، با اتمام به موقع و مطابق 
برنامه های تعمیراتی اساســی و دوره ای پیش بینی شده، برای در مدار 

بودن کامل در تابستان ۱۴۰۲ آماده شوند.
به گزارش توانیــر، علی اکبر محرابیــان در جریان بازدیــد از نیروگاه 
سیاه بیشه افزود: امســال بر اســاس برنامه ریزی جامع در قالب ۱۴۰ 
اقدام راهبردی، ســال پر باری برای صنعت آب و برق کشور خواهد بود؛ 
بنابراین در بخش برق، ضرورت دارد همه نیروگاه های کشور، با اتمام به 
موقع و مطابق برنامه برنامه های تعمیراتی اساسی و دوره ای پیش بینی 

شده، برای در مدار بودن کامل در تابستان ۱۴۰۲ آماده شوند.
وی در این بازدید که از نزدیک در جریــان تعمیرات دوره ای واحدهای 
۳ و ۴ نیروگاه تملبه ذخیره ای سیاه بیشــه قرار گرفت با اشاره به نقش 
مهم این نیروگاه در تأمین برق پایتخت و استان های همجوار در ساعات 
اوج مصرف روز افزود: بــا اتکا به توان متخصصان داخلی و اســتفاده از 
تجهیزات ســاخت داخل، با اتمام روند تعمیرات برنامه ریزی شده این 

نیروگاه با تمام توان در تابستان پیش رو در مدار خواهد بود.
وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: نیروگاه تملبه ذخیره ای سیاه بیشه بدون 
نیاز به مصرف ســوخت و یا خروج جریان آب ذخیره شده در پشت سد 
و در یک چرخه بســته در ســاعات اوج مصرف، بیش از ۱۰۰۰ مگاوات 
برق شبکه را تامین می کند و در ســاعات کم باری شبکه از طریق پمپاژ 
مجدد آب به مخزن بالای سد برای ســاعات اوج مصرف روز آتی آماده 
می شود و به لحاظ فنی نقش بســزایی در پایداری شبکه برق و تنظیم 

بار شبکه دارد.
محرابیان گفت: در حوزه برق کشــور، با تلاش و عــزم همه بخش های 
تولید، انتقال و توزیع برق و البته با همراهی مردم گران قدر کشور تلاش 
خواهیم کرد همچون سال گذشته، برق پایدار و قابل اتکایی برای همه 
مصارف خانگی، تجاری، صنعتی و کشــاورزی تامین کرده و از تابستان 

پیش رو با سربلندی عبور کنیم .
وی عزم بالای متخصصان داخلی در ســاخت و بهره برداری از ســد و 
نیروگاه سیاه بیشــه را به عنوان افتخار و ســرمایه ملی کشور ارزیابی 
کرد و ابراز امیدواری کرد با تجربه ارزشــمند کســب شده در احداث 
و بهره بــرداری از این پروژه ملی، دانش تخصصی ســاخت پروژه های 
مشابه در کشــور وجود داشــته و متناســب با برنامه های بالادستی 
کشــور حداکثر تلاش لازم برای توســعه ظرفیت نیروگاهی کشور به 

عمل خواهد آمد .
»حبیب قراگوزلو« مدیرعامل برق منطقه ای تهــران نیز در باره نقش 
حیاتی نیروگاه تلمبه ذخیره ای سیاه بیشه در حفظ پایداری شبکه برق 
و تنظیم فرکانس از تلاش شــبانه روزی برای اتمام تعمیرات اساســی 

واحدهای ۳ و ۴ خبر داد.

وی گفت: بر اســاس برنامه مدون، در حال حاضر واحــد ۱ و ۲ نیروگاه 
سیاه بیشه در مدار کامل است و واحدهای ۳ و ۴ در حال انجام تعمیرات 
اساســی و آمادگی برای دوره اوج بار امســال اســت در همین راستا 
تجهیزات سیل رینگ واحد ۴ تهیه شده و توســط پیمانکار داخلی در 

حال تعویض است.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران افزود: مسئولیت تامین برق 
اســتان های تهران، البرز و قم با این شرکت اســت و با توجه به مصرف 
بالای برق در این ســه اســتان با تراکم بالای جمعیت و تمرکز صنایع، 
نیروگاه سیاه بیشه نقش تاثیر گذاری در جلوگیری از افت ولتاژ این سه 
استان داشته و ظرفیت تولید خود را از طریق کلیدخانه ۴۰۰ کیلوولت 

GIS به شبکه سراسری برق کشور منتقل می کند.
قراگوزلو گفت: در دوره های قبــل، بازکردن واحــد و انجام تعمیرات 
اساسی صرفاً با حضور سوپروایزر خارجی و کارشناسان شرکت سازنده 
انجام می شــد که این موضوع ضمن هزینه های بالا، مشکلاتی را برای 
برنامه ریزی به هنگام تعمیرات ایجاد کرده بود که با روحیه خودباوری و 
استفاده از تلاش و دانش متخصصان داخلی در حال حاضر همه مراحل 
ساخت قطعات و انجام تعمیرات توسط شرکت های متخصص داخلی با 

بالاترین استاندارد جهانی انجام می شود .
وی افزود: یکــی از تجهیزاتی که در نیروگاه تملبــه ذخیره ای همواره 
تحت فشار و تنش ناشی از جریان آب اســت بخش شیروهای کوروی 
و موتورهای بازوبسته کردن جریان آب موسوم به سروو موتور است که 
در حال حاضر تجهیزات آب بند آن توســط متخصصان داخلی در حال 
بازسازی است که منجر به کاهش چشمگیر زمان خروج از مدار واحد و 

افزایش ظرفیت قابل اتکای آن است.
قراگوزلو تاکید کرد: با تلاش شــبانه روزی و نظارت کامل متخصصان 
این شــرکت واحدها قبل از آغاز دوره اوج بار تابســتان ۱۴۰۲ با همه 
ظرفیت در مدار تولید قرار خواهد گرفت که نقش مهمی در تامین برق 

ساعت اوج مصرف برق خواهد داشت.
نیروگاه تملبه ذخیره ای سیاه بیشــه در مســیر رودخانه چالوس قرار 
داشــته وبا تولید انرژی برق آبــی با ظرفیت ۱۰۴۰ مــگاوات، دارای ۴ 
واحد ۲۶۰ مگاواتی است و نخســتین واحد آن در بهار ۱۳۹۲ به شبکه 

سراسری متصل شد.
این نیروگاه تنها نــوع از نیروگاه های تلمبه ذخیره ای در ایران اســت 
که می توانــد در مواقع لزوم بــرق تولید و یا در زمان هــای مورد نیاز به 

مصرف کننده برق تبدیل شود.

  با استقرار دکل حفاری و آغاز عملیات حفاری میدان رسالت
 تولید نفت ایران در خلیج فارس افزایش می یابد

 مجری پروژه طرح توســعه میدان رسالت در شــرکت نفت فلات قاره 
ایران گفت: با استقرار دکل حفاری در مجاورت سکوی DP-R۱ میدان 
نفتی رســالت واقع در منطقه لاوان، گامی دیگر در راســتای افزایش 

تولید نفت از خلیج فارس برداشته شد.
به گزارش شــرکت نفت فلات قاره ایران، پویا معارفی افــزود: فاز اول 
طرح توسعه و نگهداشــت میدان نفتی رســالت با هدف افزایش تولید 
۱۱ هزار بشکه نفت خام شامل ساخت یک ســکوی سرچاهی جدید، 
کابل اندازی و لوله گذاری، همچنین عملیات تعمیرات و به روزرســانی 
ســکوی R۱، ســپس حفاری ۴ چاه جدید و ۲ حفاری مجدد بر روی 

مجموع دو سکو در دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: هم زمان با پیشرفت سایر بخش های این طرح، با استقرار 
دکل حفاری و انجــام عملیات حفاری دو چــاه جدید و یک حفاری 
مجدد، بخشــی از اهداف تولید محقق شــده و بقیــه هدف افزایش 
تولید با نصب ســکوی جدید و اســتقرار مجــدد دکل برنامه ریزی 

خواهد شد.
به گفته معارفی، عملیات اجرایی ساخت پایه سکوی سرچاهی رسالت 
نیز اسفندماه سال گذشته در یارد پیمانکار در خرمشهر آغاز شده است.
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رئیس کل بانک مرکزی در جمع مدیران بانک ها اعلام کرد

فرصت ۶ماهه بانک مرکزی به بانک های 
ناتراز و تورم زا

خریــدار  رئیــس کل بانک مرکــزی از مهلت 
۶ ماهه به بانک هــای ناتراز برای اصــلاح اضافه 
برداشت هایشــان خبر داد و گفت: اجرای دقیق و 
موثر سیاســت پولی به منظور کنترل نقدینگی و 

تورم با وجود بانک های ناتراز امکان پذیر نیست.
به گــزارش بانک مرکزی، محمدرضــا فرزین در 
دیدار دوره ای خود با مدیران عامل بانک ها با بیان 
اینکه بخش عمده تحقق شــعار سال با محوریت 
کنترل تورم و رشد تولید، برعهده بانک مرکزی و 
نظام بانکی است، اظهار داشت: برای تحقق شعار 
امســال به خصوص مبحث کنترل تــورم که در 
حیطه وظایف بانک مرکزی است مهم ترین اقدام 
و متغیر مبتنی بر شرح وظایف بانک اجرای دقیق 

سیاست های پولی و کنترل نرخ ارز است.
وی با تاکید بر ضرورت هماهنگی همه دستگاه ها 
برای کنترل تورم و نقدینگی خاطرنشــان کرد: 
در ســال ۱۴۰۱ با اعمال سیاســت های پولی و 
اعتباری موثر توســط بانک مرکزی میزان رشد 
نقدینگی کشور با کاهش ۹ واحد درصدی نسبت 
به سال ۱۴۰۰ به محدوده ۳۰ درصد رسید، اما با 
توجه به نرخ تــورم ۴۶.۵ درصدی می توان گفت 
در واقع نرخ رشــد واقعی نقدینگی منفی بوده و 
حجم نقدینگی حقیقی اقتصاد کشور نیز کاهش 

یافته است.
رئیس شــورای پول و اعتبار ادامــه داد: در نتیجه 
این فرآیند، رشــد تورم در ســال گذشته بیشتر 
ناشــی از انتظارات تورمی، فضای روانی، نوسانات 
نرخ ارز و برخی عوامل اثرگذار بــر افزایش هزینه 
تولید بنگاه ها بوده است.فرزین تاکید کرد: امسال 
اگر بخواهیم نرخ تــورم را کنترل کنیــم یکی از 
متغیرهای کلیدی در این مســیر کنترل نرخ ارز 
اســت؛ لذا اگر بتوانیم نــرخ ارز را مدیریت کنیم 
می توانیم افزایش نقدینگی را نیز کنترل کنیم.وی 
بیان کرد: همچنین هدفی که برای رشد نقدینگی 
برای امســال در نظر گرفته شــده است نرخ رشد 
۲۵ درصدی اســت و این هدف با توجه به تحقق 
هدف گذاری ۳۰ درصدی رشد نقدینگی در سال 

گذشته، برای امسال قابلیت دستیابی دارد.

بسط و تعمیق مرکز مبادله ارز و طلا
  به منظور تثبیت نرخ ارز

رئیس بانک مرکــزی در ادامه با اشــاره به تامین 
ارز ۶۵ میلیارد دلاری در ســال گذشــته توسط 
بانک مرکــزی در خصوص سیاســت های ارزی 
ســال جدید گفت: در ارتباط با تثبیت نرخ ارز در 
سال جاری نیز برنامه های مشخصی برای بسط و 
تعمیق مرکز مبادله ارز و طلا وجود دارد و در این 
راستا بانک مرکزی، طراحی و به کارگیری تمامی 
ابزارهای ممکن در این مرکــز همچون صندوق 
تثبیت ارزی، اوراق مبادله ســلف ارزی و سوآپ 

و نظایر آن را در دستور کار دارد.

آغاز به کار صندوق تثبیت ارزی با هدف 
ایجاد ثبات در بازار ارز

به گفته فرزین، صندوق تثبیت ارزی با ماموریت 
تنظیم و ایجاد ثبات در بــازار ارز، پس از موافقت 

شورای پول و اعتبار کار خود را آغاز می کند.
 وی با اشــاره به آثار و ثمرات ایجاد حساب ارزی 
در بانک ها به منظور دسترســی سهل تر مردم به 
نیازهای ارزی شان و متعاقباً کاهش فعالیت های 
دلالی و ســفته بازی ارزی، گفت: با اجرای برنامه 
ایجاد حســاب ارزی در شــبکه بانکی و تسهیل 
فرآیند انتقــال معاملات ارزی مــردم به صورت 

اسکناس در بستر سیستم بانکی، در نتیجه شاهد 
آرامش نسبی در بازار ارز هســتیم و امیدواریم با 
ظرفیت به وجود آمده و برنامه های در دست اقدام 
بانک ها به منظور افزایش استقبال مردم و فعالان 
اقتصادی برای ســپرده گذاری اسکناس های در 
دست خود نزد شبکه بانکی، زمینه برای افزایش 

سپرده های ارزی و اعتماد متقابل ایجاد شود.
رئیس بانــک مرکزی دربــاره یکــی از اقدامات 
سیاستی در دســت بررســی به منظور توسعه و 
افزایش حجم سپرده های ارزی نزد شبکه بانکی 
کشور، تاکید کرد: در نظر داریم نرخ سود مشخص 
و با جذابیت منطقی برای سپرده های ارزی تعیین 
کنیم.فرزیــن ادامه داد: از نیمه اول اردیبهشــت 
امســال طرح جدید بانک مرکــزی در خصوص 
حواله را آغــاز می کنیم، زیــرا در فرآیند موجود، 
برخی مشــکلات وجود دارد که لازم است برای 

شفاف سازی، تغییراتی در آن ایجاد شود.

فرصت ۶ماهه به بانک های ناتراز
رئیس شورای پول و اعتبار در ادامه این نشست بر 
ضرورت کنترل اضافه برداشت بانک ها تاکید کرد 
و گفت: حجم اضافه برداشــت برخــی بانک ها از 
بانک مرکزی قطعاً قابل قبول نیست و بانک های 
ناتراز در ایــن زمینه برای تعییــن تکلیف، حتماً 

مشمول قاعده و فرآیند گزیر خواهند شد.
وی افزود: همان طور که بارهــا تأکید کرده ام این 
میزان اضافه برداشــت، عمدتاً ناشــی از وضعیت 
و عملکرد چند بانک مشــخص بوده است و طبعاً 
در این شرایط که بخشی از شــبکه بانکی کشور، 
ناتراز است نمی توان سیاست های کنترل تورم را 

به درستی و به صورت موثر در کشور اجرایی کرد.
رئیــس کل بانک مرکزی از فرصــت ۶ماهه بانک 
مرکزی به برخی بانک های ناتراز )تا شهریورماه( 
برای اصــلاح اضافه برداشت هایشــان خبر داد و 
تاکید کرد: بانک های ناتــراز ۶ماه فرصت دارند تا 
این معضل اصلی شــان را که تاثیــر نامطلوبی در 

شاخص های کلان اقتصادی دارد برطرف کنند.
فرزین خاطرنشان کرد: اگر بانکی همواره ناترازی 
داشــته باشــد و در عین حال بخواهد به فعالیت 
خود ادامه دهد بــه ناچار باید به ســمت تعیین 
تکلیف و انحلال آن بانک پیش برویم. البته عموم 
این بانک ها دارایی های مناســبی اعم از املاک و 
غیره دارند و لذا هیأت مدیره این دسته از بانک ها 
می بایســت عزم لازم را برای حل این مشکل فوراً 

بکار گیرند.
وی به مشــکلات ســهامداری برخــی بانک ها 
اشــاره کرد و گفت: هم اکنون چند بانک مشکل 
ســهامداری دارند که برای رفع مشکلات آنها در 
حال مذاکره هســتیم، البته این معضل، مشتمل 

بر تعدادی از بانک های خصوصی و دولتی است.

مسئولیت هیأت مدیره در قبال 
مشکلات بانک ها

رئیس بانک مرکــزی خطاب به مدیــران عامل 
بانک هــا اظهــار داشــت: در خصــوص برخی 
بانک ها، مشــکل اصلی به مدیریــت آن بانک ها 
نیز برمی گردد و می بایســت فوراً این مشکلات را 
برطرف کننــد؛ چراکه از ۳۳.۹ درصد رشــد پایه 
پولی مقطع زمانی ۱۱ماهه ســال ۱۴۰۱، حدود 
۳۲.۷ درصد آن ناشــی از افزایش بدهی شــبکه 
بانکی به بانک مرکزی به واســطه افزایش اضافه 
برداشت آن ها از بانک مرکزی بوده است. به همین 
دلیل، امســال باید این ناترازی را برطرف کنیم و 

حتماً بخش عمده حل این مسئله برعهده هیأت 
مدیره و مجمع عمومی بانک هاست.

فرزین تصریح کرد: در تلاشــیم امســال درباره 
برخی شــرکت های دولتی که حساب هایشــان 
بــه بانــک مرکــزی انتقال داده شــده اســت 
تصمیم گیری کنیم، چراکه این موضوع، انقباض 
پولی شــبکه بانکی را تشــدید کرده و بر افزایش 
ناترازی برخی بانک ها اثرگذار بوده است. البته از 
طریق برخی راهکارهایی که به آنها دست یافتیم، 

این مهم قابل حل است.

تخصیص 20 درصد تسهیلات شبکه بانکی 
به مسکن

وی همچنین دربــاره ارائه تســهیلات بانکی به 
بخش مسکن هم یادآور شد: بر اساس قانون باید 
۲۰ درصد تسهیلات شبکه بانکی کشور به بخش 
مســکن تخصیص یابــد. برآوردم این اســت که 
امسال با توجه به هدف گذاری رشد ۲۵ درصدی 
بــرای نقدینگی، طبعاً حــدود ۱۶۰۰ الی ۱۷۰۰ 
هــزار میلیارد تومان تســهیلات جدید توســط 
شبکه بانکی پرداخت می شــود که ۲۰ درصد آن 
برای تخصیص به بخش مســکن در حدود ۳۲۰ 

الی ۳۴۰ همت می شود.
رئیــس کل بانک مرکزی با اشــاره به نرخ رشــد 
منفی بخش مسکن در سال گذشــته و اثرات آن 
بر شــاخص های اقتصاد کلان، گفت: اگر اعطای 
تسهیلات بخش مســکن در شبکه بانکی افزایش 
یابد قطعاً این موضوع بر نرخ رشــد این بخش در 

اقتصاد کلان هم تأثیرگذار خواهد بود.
فرزین تصریح کرد: بخش عمده تولید و ســاخت 
مســکن در طرح نهضت ملی مســکن مرتبط با 
طبقات محروم است؛ لذا امیدوارم بانک ها در این 
زمینه توجه لازم را داشــته باشند تا در پایان سال 
جاری عملکرد بهتری در اعطای تسهیلات داشته 
باشیم و دســتیابی به این هدف، منجر به ارتقای 
ســطح رفاه دهک هــای پایین درآمدی کشــور 

خواهد شد.

لزوم اهتمام جدی بانک ها در پرداخت وام 
ودیعه مسکن

وی با اشاره به تمدید بخشنامه مربوط به پرداخت 
وام ودیعه مسکن تا شهریورماه، خاطرنشان کرد: 
مدیران عامل بانک ها حتمــاً اهتمام جدی برای 
پرداخت این تســهیلات به مســتاجران در تمام 
شعب خود داشته باشــند تا از این طریق، کمک 

لازم در حل مشکلات اجاره مسکن انجام شود.
رئیس کل بانک مرکزی درباره کفایت ســرمایه 
بانک ها هم بیان کرد: در حال حاضر عموم بانک ها 
از کفایت ســرمایه مطلوبی برخوردار نیســتند 
و می بایســت بانک ها تلاش کنند تا در این باره با 
مجامع خود مذاکرات لازم را داشته باشند، البته 
ما نیز حل این مســئله را در دســتور کار داریم و 
تلاش کردیم با اتخــاذ تدابیــری کمک موثری 
برای افزایش کفایت ســرمایه بانک ها کنیم؛ زیرا 
اگر بخواهیــم وضعیت نظام بانکی اصلاح شــود 
یکی از مهم ترین موارد آن، بهبود کفایت سرمایه 
بانک ها است.گفتنی است، در این جلسه معاونان 
اقتصــادی، نظــارت، ارزی و فناوری های نوین 
بانک مرکزی گزارشــی از اقدامات خود در سال 
گذشــته ارائه کردند و اهم برنامه های خود برای 
سال جاری را برشمردند و برخی از مدیران عامل 
بانک ها نیز دیدگاه های خود را درباره مسایل روز 

بانکی بیان کردند.

مهر

اوراق قرض الحسنه که در اسفند 
سال گذشــته پذیره نویسی شده 
بود، در بازار ثانویــه قابل معامله 

است.
 معامــلات بــازار ثانویــه اوراق 

قرض الحسنه آغاز شــده است.
بــرای  قرض الحســنه  اوراق 
نخســتین بار، به ابتــکار بانک 
قرض الحسنه مهر ایران و با هدف 
گســترش ابزارهای تأمین مالی 

قرض الحســنه ارائه شــد.عرضه 
عمومی این اوراق در ۱۴ اســفند 
ســال گذشــته و همزمان با روز 
ترویج فرهنگ قرض الحسنه، در 
مراســمی با حضور دکتر »سید 

احســان خاندوزی« وزیــر امور 
اقتصــادی و دارایی انجام شــد. 
در حال حاضر ایــن اوراق با نماد 
»مهریران« در بــازار ثانویه قابل 

معامله است.

معاملات بازار ثانویه »مهریران« آغاز شد
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